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گزارش مرکز آمار ایران از متوســط قیمت محصولات و هزینه خدمات کشاورزی در 
بهار امسال نشان می دهد که قیمت 7 قلم از محصولات کشاورزی نسبت به بهار سال 

گذشته بیش از 100 درصد رشد داشته  است.
مرکز آمار ایران تازه ترین گزارش خود از متوسط قیمت محصولات و هزینه خدمات 
کشاورزی در بهار امسال را منتشر کرده که نشان می دهد درحالی که قیمت پیاز نسبت 

به بهار سال قبل کاهش یافته اما قیمت کاه بیش از ۴00 درصد رشد داشته است.

قیمت کدام محصولات بیش از 100 درصد افزایش قیمت داشته اند؟
در سه ماهه سال 1۴00، در گروه غلات، جو با 186.9 درصد افزایش قیمت صدرنشین 
این گروه بوده و گندم با 101.5 درصد رشد در رتبه  بعدی قرار دارد. متوسط قیمت جو 

در بهار امسال 5 هزار و 785 تومان و گندم 5 هزار و 18 تومان بوده است.
در گروه حبوبات عدس با 107.9 درصد رشد قیمت نسبت به بهار سال قبل، صدرنشین 
افزایش قیمت ها در این گروه است. قیمت عدس در بهار امسال به طور متوسط 23 هزار 

و 872 تومان بوده است.
در بخش محصولات علوفه ای، در بهار امســال قیمت کاه نسبت به بهار سال پیش، 
۴01.5 درصد رشد داشته است. در همین زمان قیمت یونجه هم 103.5 درصد افزایش 
را تجربه کرده اســت. بهار امسال متوسط قیمت هر کیلوگرم کاه 2 هزار و 82 تومان و 

یونجه ۴ هزار و 257 تومان بوده است.
در گروه میوه های هسته دار هم هلو با 130.3 درصد رشد قیمت نسبت به بهار سال 
قبل صدرنشین افزایش قیمت بوده است. در این مدت قیمت زردآلو هم 12۴.5 درصد 
رشد نسبت به بهار سال قبل نشان می دهد. بهار امسال متوسط قیمت هلو 12 هزار و 

270 تومان و متوسط قیمت زردآلو 25 هزار و 672 تومان بوده است.

قیمت کدام محصولات بیش از 50 درصد رشد داشته اند؟
در بهار امسال در گروه فراورده های دامی سنتی، شیر گاو با رشد قیمت 89.9 درصدی 
نسبت به بهار سال قبل صدرنشین رشد قیمت در این گروه است. متوسط قیمت یک 
کیلوگرم شیر گاو در بهار امسال ۴ هزار و 7۴2 تومان بوده است. به علاوه متوسط قیمت 
یک کیلوگرم شیر گوسفند هم 13 هزار و 775 تومان بوده که نسبت به بهار سال گذشته 

56.7 درصد افزایش را تجربه کرده است.
همچنین در بخش محصولات جالیزی، خیار با متوسط قیمت 3 هزار و 965 تومان 
نسبت به بهار سال قبل 70.6 درصد رشد قیمت داشته است. در گروه حبوبات، هم در 
این بازه زمانی متوسط قیمت نخود 12 هزار و 221 تومان بوده که 73.3 درصد افزایش 

را نشان می دهد.
در گروه سبزیجات هم قیمت گوجه فرنگی نسبت به بهار سال قبل 76.5 درصد افزایش 

داشته است. متوسط قیمت این محصول در بهار امسال 2 هزار و ۴67 تومان بوده است.
در بخش میوه های هســته دار، متوسط قیمت آلبالو 15 هزار و 1۴0 تومان بوده که 
نسبت به بهار سال قبل 65.۴ درصد افزایش نشان می دهد. همچنین در میان میوه های 
دانه دار، متوسط قیمت سیب درختی 12 هزار و 895 تومان بوده که نسبت به فصل مشابه 

سال قبل 58.8 درصد افزایش یافته است.

قیمت کدام محصولات کمتر از 50 درصد رشد داشته اند؟
همین طور در بهار امسال در بخش محصولات جالیزی، هندوانه با متوسط قیمت دو 
هزار و 106 تومان و خربزه با متوسط قیمت سه هزار و 666 تومان نسبت به فصل مشابه 

سال قبل به ترتیب با 16.9 و 23.9 درصد افزایش روبرو بوده اند.
در بخش ســبزیجات هم متوسط قیمت سیب زمینی دو هزار و 290 تومان بوده که 

نسبت به فصل مشابه سال قبل با 26.2 درصد افزایش مواجه شده است.
همچنین در گروه دامداری سنتی، متوسط قیمت یک کیلوگرم گوسفند و بره زنده 
۴9 هزار و ۴35 تومان و یک کیلوگرم گاو پرواری زنده ۴۴ هزار و 81 تومان بوده است. 
به این ترتیب نسبت به فصل مشابه سال قیمت یک کیلوگرم گوسفند زنده 25.1 درصد 

افزایش و قیمت یک کیلوگرم گاو پرواری زنده ۴8.۴ درصد افزایش را تجربه کرده اند.

قیمت کدام محصول نسبت به بهار سال قبل کاهش یافته؟
اما در کنار همه اینها گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد پیاز تنها محصول کشاورزی 
اســت که قیمت آن در بهار امسال نسبت به بهار سال قبل 35.3 درصد کاهش داشته 

است. متوسط قیمت پیاز در بهار امسال هزار و 380 تومان بوده است.

هزینه خدمات کشاورزی چه میزان افزایش داشته است؟
بنا بر گزارش مرکز آمار ایران در بخش هزینه های خدمات ماشینی، در بهار امسال، 
هزینه شــخم یک هکتار زمین زراعی آب ۴89 هزار و ۴85 تومان و هزینه شــخم یک 
هکتار زمین زراعی دیم 372 هزار تومان بوده که به ترتیب نسبت به فصل مشابه سال 

قبل ۴1 و 58.7 درصد افزایش داشته اند.
در بخش دستمزد نیروی کار، دستمزد کارگر میوه چین مرد 1۴6 هزار و 789 تومان 
بوده که نســبت به ســال قبل ۴2.9 درصد افزایش داشته و دستمزد کارگر میوه چین 
زن 121 هزار و 687 تومان بوده که نسبت به بهار سال قبل تنها 10.5 درصد افزایش 
داشته است. همچنین، دستمزد کارگر وجین کار و تنک کار مرد 15۴ هزار و 1۴0 تومان 
بوده که نسبت به بهار سال قبل ۴0.۴ درصد افزایش یافته اما دستمزد کارگر وجین کار 
و تنک کار زن 221 هزار و 920 تومان بوده که نســبت به فصل مشابه سال قبل 91.6 

درصد افزاش داشته است.

نباید بازار افغانستان را به 
رقبای خود واگذار کنیم

مردمی بودن در ذات 
مدیریت اسلامی است

عراق می تواند زنگ 
خطر ما باشد

»آنافیلاکسی« ناشی از 
واکسن فایزر

ساخت مسکن با قیمت مناسب برای مردم بخصوص برای تأمین مسکن 
اقشار کم درآمد، یکی از محورهای اصلی در برنامه های دولت اعلام شده است. 
راهبردهای اعلام شده از سوی وزیر راه و شهرسازی هم نشان می دهد دولت 
می خواهد هم برنامه های قبلی ســاخت مسکن را ادامه دهد، هم قصد دارد 

فعالیت بخش مسکن را افزایش دهد. 
برای اینکه دولت فعالیت بخش مســکن را افزایــش دهد، باید عملکرد 
دوسویه ای داشته باشد. نخست اینکه از تمام ظرفیت های موجود برای ساخت 

مسکن استفاده کند.
 برای این هدف، به تعبیری بخش خصوصی باید وارد بازار کار اجرای مسکن 
شــود. دوم اینکه دولت باید برای ساخت و ساز مدلی را پیاده کند که تورم زا 
نباشد، یعنی همان ایرادی که به مسکن مهر وارد شد که موجب افزایش تورم 
شده است، این برنامه ها اثرات تورمی نداشته باشد. اگر پتانسیل مناسب برای 
ساخت تجهیز شود و مدل مناسبی هم برای اجرا برنامه ریزی شود، با توجه به 
تجربه ساخت مسکن مهر، با رفع مشکلات آن طرح، می توان به مدل بهتری 
برای ســاخت مسکن در سال های آینده دست پیدا کرد. سؤال این است که 
آیا دولت می تواند ساخت و ساز مسکن را اجرا کند؟ جواب این است با توجه 
به تجربه مسکن مهر، بله می تواند. برنامه های دیگری هم مانند ساخت و ساز 
در شهرهای اقماری یا شهرک سازی نیز در تجربه ساخت و ساز در کشور وجود 
دارد. با این تفاوت که برنامه جدید دولت یعنی ساخت یک میلیون مسکن در 
سال، با مقیاس بزرگتری قرار است ساخته شود. برای ساخت مسکن در این 
مقیاس، باید برنامه و مدل های مختلفی در اجرا پیاده شــود. نکته این است 
که اگر می خواهیم یک میلیون مســکن در سال بسازیم باید سرعت ساخت 
را بالا ببریم. برای افزایش ســرعت ساخت و ساز، دولت می تواند از روش های 
مختلف صنعتی سازی استفاده کند. اگر ساخت مسکن به روش سنتی باشد، 
دو مشــکل پیدا می شود: یک، مشکل زمانبندی اجرای کار و دیگری مشکل 
نیاز به حجم بالای مصالح است. پس دولت برای ساخت یک میلیون مسکن 
باید از روش های بهینه سازی و صنعتی سازی استفاده کند. در دنیا و در کشور 
ما نمونه هایی از این نوع ساخت اجرا شده است، مانند پروژه مسکن مهر واوان 
در اسلامشــهر که به روش صنعتی 1500 واحد مسکونی با سرعت ساخته 
شد. پس دولت برای اینکه بتواند زمان را از دست ندهد باید سرعت ساخت 
را بالا ببرد و روش فنی مناســب برای این ساخت اتخاذ شود و در روش های 
طراحی و اجرا باید این نکات تدوین شود. نکته مهمتر تأمین منابع مورد نیاز 
برای ســاخت یک میلیون مسکن است. اگرچه تدارک مصالح موجب فعال 
شــدن تولید در بخش های صنعتی می شود اما باید مباحث تورمی طرح هم 
کنترل شود. نکته مهم بعدی تأمین منابع مالی برای اجرا است. اگر بخواهیم 
از پتانسیل بخش خصوصی برای ساخت استفاده کنیم باید از دو جنبه این 
پتانســیل استفاده کنیم: یکی استفاده از پتانسیل کاری این بخش است. ما 
50 هزار شــرکت پیمانکاری تعیین صلاحیت شده در کشور داریم و ۴300 
مهندس مشــاور داریم. یک موضوع دیگر تأمین مالی با استفاده از پتانسیل 
بخش خصوصی است. دولت می تواند بخشی از تأمین مالی را از بازار سرمایه 
انجام دهد، استفاده از منابع متقاضیان، استفاده از تهاتر با سازندگان، استفاده 
از بودجه دولت )بدون ایجاد تورم(... روش های دیگر تأمین مالی است. در حال 
حاضر دولت باید برنامه ای متقن بنویســد که یک سوی آن استفاده از توان 
فنی، مالی و کاری بخش خصوصی و یک ســوی آن هم برنامه های اجرایی 
باشد. اگر برنامه ها با در نظر گرفتن جوانب و شرایط مختلف تدوین شود به 
هدف نزدیک می شود در غیر این صورت برنامه به ایجاد تورم و دور شدن از 

هدف اصلی نزدیک می شود.
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آمارها از تغییر قیمت قابل توجه برخی تولیدات کشاورزی حکایت دارد

آتش تورم در خرمن محصولات کشاورزیآتش تورم در خرمن محصولات کشاورزی

اشکان خطیبی بازیگر:بابک حمیدیان و آناهیتا درگاهی که به 
کرونا مبتلا شده اند به دلیل درگیری ریه تحت درمان قرار دارند 

و فعلا فقط حمیدیان از بیمارستان مرخص شده است.
 آناهیتا درگاهی فعلا زیر دستگاه اکسیژن است و باید منتظر 
ماند تا مشخص شود چه زمانی بدون دستگاه می تواند تنفس 

کند.

 فیلم  سینمایی »خداحافظ دختر شــیرازی« به کارگردانی 
افشین هاشمی و تهیه کنندگی زنده یاد فرشته طائرپور با حضور 
در جشنواره بین المللی عشق در آمریکا موفق به نامزدی در پنج 

رشته  اصلی این فستیوال شد.
 در فهرست نامزدهای جشــنواره  بین المللیِ عشق، افشین 
هاشمی نامزد بهترین کارگردانی، فیلمنامه و بازیگر مرد، شبنم 
مقدمی نامزد بهترین بازیگر زن، محمد حدادی نامزد بهترین 
فیلمبرداری و ویلیام نیّری نامزد بهترین موسیقیِ متن از این  

فستیوال شدند.
 LOVE INTERNATIONAL FILM( جشــنواره فیلــم عشــق 
FESTIVAL( هر ساله در لس آنجلس برگزار می شود و فیلم های 
بسیاری با مضمون عشق از کشورهای مختلف در آن شرکت 

می کنند.
 »خداحافظ دختر شیرازی« آبان سال 98 روی پرده  سینماها 
رفت و در آن شبنم مقدمی، افشین هاشمی، آیسان حداد بازی 
کرده اند و رویا تیموریان، حسین یاری، هومن برق نورد، مونا 

فرجاد، و هدایت هاشمی در آن حضور افتخاری داشتند.

وضعیت حمیدیان و آناهیتا 
پس از ابتلا به کرونا

کسی در پایتخت هست که دو 
هزار سند مالکیت آپارتمان دارد

 »خداحافظ دختر 
شیرازی« نامزد در ۵ 

رشته  جشنواره  آمریکایی 

محمد حسن ملک مدنی، شهردار اسبق تهران گفت: قیمت زمین در شمال 
تهران طی چهار دهه بیش از 60 هزار برابر شده است و با وجود شهرفروشی 
و تخریب چهره شهر با ساختمان سازی که مشکلات زیست محیطی نیز برای 

شهر ایجاد کرد، همچنان مشکل مسکن حل نشده است.
 عجیب است که قیمت زمین 2500 سال طول کشید تا در منطقه ای مثل 
نیاوران به دو هزار تومان برسد اما در طول چهار دهه این قیمت بیش از شصت 
هزار برابر شده است.وی تاکید کرد: در سال 80 که من شهردار تهران بودم، 
قیمت مسکن در نقاط مرغوب تهران محدوده هفتصد هزار تومان بود اما بینید 
که قیمت ها در این دو دهه چقدر افزایش عجیب و غریب افزایش داشته است.

وی با انتقاد از نبود آمار تاکید کرد:در کشورهای پیشرفته همه اطلاعات 
شهروندان در شهرداریها ثبت شده است و شهرداری می داند سامنان هر منطقه 
شغل دارند یا ندارند و در چه وضعیتی هستند.  حکومت ها چهار وظیفه اصلی 
دارند ، تامین بهداشت و درمان، آموزش و پرورش، مسکن و اشتغال این بدان 
معناست که اگر دولتی نتواند اشتغال لازم را ایجاد کند ضروری است که حقوق 
بیــکاری بدهد. حالا در این وضعیت ما با نبود آمار و مبهم بودن وضعیت در 

بسیاری بخش ها روبرو هستیم.
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ســعیده محمد  -   ایــده روز  |  یک 
کارشــناس و تحلیلگر اقتصادی گفت: ایران 
نباید بازار بکر و غنی افغانســتان را به رقبای 
سرســخت خود واگذار کند بلکه باید از این 
فرصت به عنوان یک محرک قوی و جدی برای 
اقتصاد کشور بهره بگیرد که این خود نیازمند 

برنامه ریزی قوی و کارآمد است.
علی امرایی گفت:با توجه به ضعف منابع 
انسانی و مدیریت علمی و اقتصادی که چالش 
جدی دولت جدید افغانســتان است حضور 
شرکت های ایرانی برای ســرمایه گذاری در 
طرح های زیرســاختی افغانستان به خصوص 
در حــوزه احداث کارخانه های صنعتی نظیر 
فولاد، ذوب آهن و مس به کمک دیپلماســی 
اقتصادی کارآمد می تواند معامله ای برد- برد 

برای ۲ کشور رقم بزند.
وی ادامــه داد:بایــد با شــناخت دقیق 
ظرفیتهــای موجــود از تحــولات اخیر در 
افغانستان و روی کار آمدن طالبان برای توسعه 
صادرات و سرمایه گذاری به خصوص صنایع 

معدنی و فولاد بهره گرفت.
این کارشناس اقتصادی گفت: سقوط دولت 
افغانستان تاثیرات خاصی در اقتصاد، بازرگانی 
و صنعت منطقه آسیای جنوبی، غربی و میانه 
به دنبال دارد افغانستان به عنوان کشوری با 
زیرســاختهای صنعتی و اقتصادی ضعیف از 
یک ســو و معادن غنی از جمله سنگ آهن از 
سوی دیگر، به دلیل مشکلات داخلی و سالها 
جنگ بی ســرانجام نتوانسته است از ظرفیت 
موجود برای توســعه و رونق اقتصادی خود 

بهره برداری مطلوب کند.
امرایــی افــزود: از روی کار آمدن طالبان 
و تبعات سیاســی و اجتماعی ناشی از ضعف 
ســاختار سیاســی که تاثیرات خواســته یا 

ناخواسته ای بر اقتصاد و بازرگانی افغانستان 
تحمیل می کند می توان به عنوان تهدید توام 

با فرصت یاد کرد.
مدیر عامل شــرکت صنایع معدنی فولاد 
سنگان خواف گفت: افغانستان دارای دومین 
ذخایر بزرگ مس و بزرگ ترین ذخایر لیتیوم 
در جهان اســت و  ذخایر فراوان سنگ آهن 
این کشور در همسایگی ایران در کنار منابع 
قابل توجهــی از طلا، زغال ســنگ، اورانیوم، 
بوکسیت و روی  این کشور را به بهشت معدنی 
آسیا تبدیل کرده است، موسسه زمین شناسی 
آمریکا ارزش دلاری ذخایر معدنی این کشور را 
نزدیک به یک تریلیون دلار می داند درحالی  
که کارشناسان افغان و برخی دیگر این رقم را 

تا سه تریلیون دلار برآورد کرده اند.
امرایی افزود: با توجه به ظرفیتهای معدنی 
افغانستان تولید ناخالص داخلی این کشور از 

معادن چیزی حدود ۲۹۸ میلیون دلار است و 
با توجه به همجواری معادن سنگ آهن سنگان 
خواف با افغانستان این مساله نوید بخش آینده 
خوبی برای توسعه صادرات غیر نفتی معدنی 

فراهم می کند.
این کارشناس و تحلیلگر مسایل اقتصادی 
و معدنی گفت: تحلیل شاخص های اقتصادی 
در کنــار وضعیت کنونــی اقتصاد و صنعت 
افغانستان نشان از آشفتگی و ضعف مفرط این 
کشور در این زمینه ها دارد، وضعیت سیاسی 
حاکم در افغانستان اگر چه شرایط اقتصادی 
را تــا حد زیادی متزلزل و نابســامان کرده، 
ولی با اتخاذ سیاســت های صحیح می توان 
 افــق اقتصادی روشــنی را در تجارت با این

 کشور ترسیم کرد.
امرایی افزود: بــا توجه به نفوذ قابل توجه 
پاکستان و عربستان بر طالبان امکان گرایش 

دولت جدید افغانســتان در عرصه اقتصادی 
به این ۲ کشــور وجود دارد و ارتباط مناسب 
دولت پاکســتان با ایران و عربستان و نقش 
سازنده این کشور در مناسبات سیاسی طرفین 
می تواند چشــم انداز روشــنی را از اقتصاد و 
بازرگانی منطقه در قالب همکاری های سه و 

یا چندجانبه تداعی کند.
مدیر عامل شــرکت صنایع معدنی فولاد 
سنگان خواف گفت: از طرفی رقابت اقتصادی 
و سیاســی میان هند و چیــن می تواند پای 
هندوســتان را به عنوان یک شریک تجاری 
مهم به خصــوص در حوزه هــای عمرانی و 
صنعتی بیش از گذشــته به افغانســتان باز 
کنــد و نزدیکــی ایدئولوژیک پاکســتان و 
طالبان، امکان توســعه تجــاری و اقتصادی 
 ۲ کشــور از طریــق ایران فراهــم می کند 
و این مساله موجب توسعه صادرات غیر نفتی 

کشــورمان می شود که در این راستا صنایع 
معدنی از جایگاه خاصی برخوردارند.

امرایــی افزود: با توجه بــه نیاز روزافزون 
افغانستان به نفت و کالاهای ضروری و ضرورت 
تامین منابع پایدار معدنی در آینده نزدیک، 
لزوم گسترش مبادلات تجاری از طریق خط 
آهن خواف به هرات بیش از هر زمان احساس 
می شود و نیاز روزافزون دولت جدید افغانستان 
به تامیــن منابع اقتصادی مــی تواند فصل 
مشترک جدیدی از روابط اقتصادی و تجاری 

بین ایران و این کشور رقم بزند
وی ادامه داد: در این شرایط بهترین گزینه 
برای ایران برای بهره گیری از شرایط موجود به 
منظور توسعه تعاملات اقتصادی با افغانستان 
در مرحله نخست گسترش خط ترانزیت خواف 
به هرات و سرمایه گذاری در معادن شمالی 
این کشور و مرحله بعدی نقش آفرینی بیشتر 
در ائتلاف های اقتصادی و بازارهای منطقه ای 
است، هرچند که تحریم های اقتصادی می تواند 
میل دیگر کشــورها را به ائتلاف اقتصادی با 

ایران کاهش دهد.
او اضافه کرد: بــا توجه به درهم تنیدگی 
روابط سیاســی و اقتصادی بیــن المللی و 
چراغ ســبز دولت بایدن بــه طالبان، کمی 
سخت به نظر می رســد که آمریکا از منافع 
اقتصادی در افغانستان چشم بپوشد، آمریکا 
نیــز به عنوان یک مدعــی جدی به خصوص 
در حــوزه معدنــی و انــرژی می تواند نفوذ 
ایــران را با چالــش جدی مواجــه کند لذا 
 شــرایط تحریمــی و اقتصــادی موجــود،

 کشورمان را در شرایط دشوار رقابتی با دیگر 
مدعیان قرار داده است و باید با برنامه ریزی 
صحیح اقتصادی از این ظرفیتها به نفع توسعه 

تعاملات با افغانستان بهره گرفت.

ایران نباید بازار افغانستان را به رقبای خود واگذار کند

 ایده ســاخت ســالانه یک میلیون مسکن در کشور 
درحالی رنگ قانون گرفته اســت که کارشناســان بازار 
مســکن پایتخت، این امر را از گزاره های موثر در تعدیل 

قیمت ها می دانند.
وضعیت مسکن در اســتان تهران تاکنون نشان داده 
است که بازار مسکن در این استان و به خصوص پایتخت 
هدایت گر صنعت ساختمان در کشور و موثر بر بازار نقل 
و انتقالات در شهرهای بزرگ و پرجمعیت کشور است. به 
گونه ای که حتی بر متغیرهای کلان اقتصادی و بازارهای 

موازی نیز اثرگذار است.
ناظران بازار مســکن در تهران بر این باورند که در هر 
نوع تصمیم گیری و سیاست گذاری ساخت مسکن، باید 
سهم ویژه ای برای استان تهران به عنوان پرجمعیت ترین 

استان کشور در نظر گرفت.
در این رابطه به تازگی قانون ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی به تایید شورای نگهبان رسیده و به تکلیف 

قانونی دولت تبدیل شده است.
آنچــه قانونگذاران در این مصوبــه پیش بینی کرده 
اند، این اســت که بــرای اجرای این طــرح باید زمین 
هــای دولتی در اختیــار متقاضیان قرار گیــرد و بانک 
 ها نیز حداقل ۲۰ درصد تســهیلات خــود را به بخش

 مسکن اختصاص دهند.
اما این همه ماجرا نیست؛ در استان ها و مناطقی که 
زمین گران و یا کمیاب است، اجرای این قانون با موانعی 
روبرو خواهد شد، از جمله در استان تهران قیمت زمین به 
دلیل کمیاب و گرانقیمت بودن، بخش عمده ای از هزینه 

مسکن را تشکیل می دهد.

برای نمونه سازندگان در شهر تهران می گویند که زمین 
کالایی بسیار گران و کمیاب است بطوریکه ۶۰ تا ۷۰ درصد 

قیمت ساخت مسکن را به خود اختصاص داده است.
از این منظر و با توجه به اینکه استان تهران حدود ۱۴ 
میلیون نفر را در خود جای داده است، و در حالیکه طبق 
گزارش بانک مرکزی در مردادماه گذشته متوسط هر متر 
مربع واحد مسکونی در شهر تهران به حدود ۳۱ میلیون 
تومان رسیده است، نیازمند بررسی کارشناسی طرح ساخت 
یک میلیون واحد مســکونی در کشــور برای این استان 
هســتیم.مهدی روانشادنیا کارشناس بازار مسکن و عضو 
هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات، در 
این باره به ایرنا گفت: اگر بخواهیم به نسبت جمعیت، قانون 

ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کل کشور را، 
در سطح استان تهران بررسی کنیم، باید بین یک چهارم 

تا یک پنجم از این واحدها در این استان احداث شود.
وی افزود: از لحاظ فقر مسکن ملکی در استان تهران 
وضعیت خوبی نداریم و این اســتان به لحاظ مســکن از 
میانگین کشوری پایین تر است که می تواند سهم تهران 

را از وعده دولت بیشتر کند.
روانشادنیا با اشاره به اینکه ما اگر بخواهیم به صورت 
کارشناســی به این موضوع توجه کنیم محدودیت هایی 
وجود دارد، تصریح کرد: به طور مثال اگر دیدگاه آمایش 
سرزمینی داشته باشیم باتوجه به خطر بالقوه زلزله در استان 
تهران و جمعیت پذیری بیشــتر، ساخت و ساز در تهران 

ریسک سکونت را در کشور بالا می برد.
وی خاطر نشــان کرد: از طرف دیگر فقر منابع آب، از 
دســت دادن محیط های آبرفتی که محل کشاورزی در 
استان تهران بوده است، می تواند مشکلات استان را علاوه 
بر ایجاد حاشیه نشینی و مسائل پیرامون آن بیشتر کند.

این استاد عمران دانشگاه ادامه داد: همچنین جنس 
مسکنی که در شهر و استان تهران قرار است ساخته شود، 
با مابقی واحدهایی که قرار است در کل کشور ساخته شود  
تفاوت های معناداری باید داشته باشد از جمله اینکه در 
استان تهران با فرسودگی واحدهای مسکونی، بدمسکنی، 
بافت های ناکارآمد شهری و حاشیه نشینی مواجه هستیم.

وی خاطر نشــان کرد: توجه بــه آمایش منطقه ای و 
نوســازی واحدهای موجود می تواند یک مســاله جدی 
باشــد که نمی توان از آن چشم پوشی کرد؛ همچنین از 
لحاظ توزیع ساخت وساز، وعده یک میلیون واحد مسکونی 
دولت می تواند در استان تهران با بقیه کشور تفاوت های 

فراوانی داشته باشد.
به نظر می رسد با توجه به وضعیت موجود، و دیدگاه 
کارشناسان، ساخت یک میلیون واحد مسکونی در کشور، 
در استان تهران باید با توجه به ویژگی های خاص بهای 
زمین، مساله زمین های کشاورزی، خطر زلزله، جمعیت 

پذیری، حاشیه نشینی و بافت های فرسوده انجام شود.
همچنین سهم استان تهران از میان یک میلیون واحد 
مسکونی در کشور با توجه به جمعیت و تاثیرگذاری قیمت 
مســکن در این استان بر تمام کشور باید بیشتر باشد، تا 
عملا بهای مسکن پایین و دستیابی به مسکن برای همگان 

امکان پذیر شود.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی جزئیات واردات 
کالاهای اساســی از بنادر شمالی و جنوبی کشور را تشریح کرد و از افزایش 

واردات غلات از روسیه و قزاقستان خبر داد.
انتقال کالاهای اساســی از بنادر به داخل کشور همواره یکی از مسائلی 
است که مشکلاتی را در چند ماه ابتدایی سال به وجود می آورد. از آنجایی 
که یک یا دو بندر خاص، مقصد تخلیه کالاهای اساســی کشــور هستند و 
عملیات واردات این محصولات تنها در چهار یا پنج ماه ابتدایی ســال انجام 
می شود، از نظر تامین ارز، تخلیه و ترخیص کالا، حمل آن به شهرها و غیره 

محدودیت ها و فشاری را شاهد هستیم.
در این راســتا پیشــنهادهایی که با هدف رفع فشارهای این دوره زمانی 
خاص مطرح اســت، ایجاد زیرســاخت های لازم در بنادر مختلف کشور در 
شــمال و جنوب کشور برای کاهش فشــار بار بر یک یا دو بندر و از سویی 
تقویت ناوگان حمل ونقل کشور برای انتقال به موقع و سریع کالاها به ویژه 

کالاهای فسادپذیر به داخل شهرهاست.
اســتفاده از ظرفیت ریلی کشور در کنار ناوگان جاده ای، موضوع دیگری 

است که به شدت از سوی بخش خصوصی دنبال می شود.
در ایــن بین فرهاد منتصر کوهســاری، معاون امــور بندری و اقتصادی 
ســازمان بنادر و دریانوردی در خبرگزاری مهر، به تشریح جزئیات ترخیص 
و خروج کالاهای اساسی از بنادر پرداخته و معتقد است، تأمین ارز، اولویت 
اصلی واردات کالاهای اساسی است و اگر ارز تأمین شود، در خصوص سایر 

زیرساخت ها مشکلی نداریم.
او تصریح کرد: با اقداماتی که سازمان بنادر با همکاری ارگان های ذی ربط 
شــامل سازمان ملی استاندارد، ســازمان راهداری، شرکت راه آهن، شرکت 
بازرگانی دولتی )GTC(، شرکت پشتیبانی امور دام و غیره انجام داد، با توجه 
به اینکه حدود ۲ میلیون کالای ترخیص شده از سوی گمرک در بندر امام 
خمینی )ره( قرار داشــت، تلاش کردیم این کالاها هر چه سریع تر ترخیص 
شود.این مقام مسئول با اعلام این مطلب که میانگین تخلیه کالای اساسی 
از روزانه ۱۵۰۰ کامیون به ۲۵۰۰ کامیون افزایش یافته اســت، تاکید کرد: 
در خــرداد ماه میانگین تعداد کامیون های خروجی از بنادر کشــور در روز 
۱۵۰۰ دستگاه کامیون بود اما در پی برگزاری جلسات منظم با دستگاه های 
مرتبط به میانگین روزانه ۲۵۰۰ دســتگاه کامیون رسیده ایم حتی در برخی 
روزها در مرداد ماه به ۲ هزار و ۷۳۶ دســتگاه کامیون و ۷۵ تا ۹۰ دستگاه 

واگن، خروجی از بندر امام )ره( در روز هم رسیدیم.
بر اســاس اظهارات این مقام مسئول میزان کالاهای اساسی ذخیره شده 
در بنادر کشــور از ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تن به ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن 

کاهش پیدا کرده است.

منتصر کوهساری درباره حجم کالاهای رسوبی در بنادر نیز گفت: در بندر 
امام خمینی ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تن کالای اساسی رسوبی داشتیم که به 
کمتر از ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تن رســیده است و این روند نزولی همچنان 

ادامه دارد. یعنی خروجی کالا از بنادر به سرعت در حال پیشروی است.
عضو هیات عامل ســازمان بنادر و دریانوردی تصریح کرد: کاری که باید 
انجام دهیم این اســت که باری که از کشتی ها تخلیه و به سیلوها، انبارها و 
مخازن روغن می رود با خروجی که از بنادر کشور به مقاصد بازار، سیلوداران، 

مرغداران و دامداران حمل می شود، به یکدیگر نزدیک شوند.
او تأکید کرد: از دید ما اگر بتوانیم میانگین بارگیری کامیون ها از بندر امام 
خمینی )ره( را به روزانه ۲ هزار و ۵۰۰ دستگاه کامیون برسانیم به شدت در 
تخلیه کالاهای اساسی مؤثر است. همچنین باید بارگیری کامیون ها در بندر 
امیرآباد را به ۴۰۰ دستگاه و بندر شهید رجایی را به ۶۰۰ دستگاه برسانیم.

منتصر کوهساری در پاسخ به این پرسش که چرا بیشتر کشتی های حمل 
کالاهای اساسی به بندر امام خمینی )ره( می روند و این همه رسوبی کالای 
اساسی در این بندر داریم؟ گفت: ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تن، موجودی بندر 
امام خمینی )ره( است که رسوبی محسوب نمی شوند ولی به هر حال بندر 
امام خمینی )ره( هاب غلات است و همه کالاهای اساسی بلافاصله به انبارها 
و ســیلوها منتقل می شوند؛ اما در بندر شهید رجایی بیشتر مخازن روغن و 
برای بندر بوشهر انبارهای ذخیره برنج داریم در بندر چابهار هم انبار داریم 
اما ظرفیت این بندر بیشتر برای حمل یکسره کالاست و انبارهای آن برای 
ذخیره غلات ظرفیت کافی ندارد. اگر بندری آمادگی حمل یکســره داشته 

باشد، به بندر هدف اعزام می شود.
او یادآور شد: در بنادر کشور موجودی کالاهای اساسی به شدت در حال 
کاهش اســت؛ در بندر امیرآباد از ۴۰۰ هزار تن به ۲۸۸ هزار تن موجودی 

رســیده ایم؛ این روند خوبی اســت؛ موجودی در نوشهر از ۲۱۰ هزار تن به 
۱۶۷ هزار تن کاهش پیدا کرده است؛ بندر آستارا هم به تازگی برای تخلیه 
کالاهای اساسی آماده سازی شده که ۱۸ هزار تن غلات در این بندر دپو و 
۶ فروند کشــتی دیگر هم به این بندر اعزام شده است؛ بندر فریدونکنار نیز 

در زمره بنادر مقصد کالاهای اساسی قرار گرفته است.

 تقویت تجهیزات تخلیه غلات در بنادر شمالی و جنوبی
این مقام مســئول درباره تقســیم تجهیزات تخلیه کالاهای اساسی بین 
بنادر تصریح کرد: ۴ دســتگاه مکنده غلات و یک دســتگاه جرثقیل موبایل 
)قابل جابجایی( به بندر امام خمینی )ره( منتقل شــده است؛ یک دستگاه 
مکنده به شهید رجایی، دو دستگاه مکنده غلات به بندر انزلی، دو دستگاه 
مکنده غلات به بندر امیرآباد، یک دســتگاه مکنده را بخش خصوصی برای 
بنــدر فریدونکنار و یک دســتگاه مکنده ۳۰۰ تنــی را نیز بخش خصوصی 
بــرای بندر آســتارا تجهیز کــرد.وی تأکید کرد: در حال شناســایی نقاط 
ضعف بنادر از نظر تجهیزات هســتیم؛ به عنــوان مثال اگر تجهیزاتی را در 
 بنــدری ببینیم که کاربری کمتری دارد، به بندر دیگری منتقل می کنیم تا

 بهره وری آنها افزایش یابد.معاون امور بندری ســازمان بنادر و دریانوردی 
در پاسخ به این پرســش که علت افزایش ورودی کالاهای اساسی به بنادر 
شــمالی چیست؟ خاطرنشــان کرد: در حال واردات این کالاها از روسیه و 
قزاقستان هستیم؛ روسیه در حال حاضر به یکی از بزرگترین تولیدکنندگان 
غلات جهان تبدیل شــده اســت؛ توجهی که در چند سال گذشته به تولید 
غلات کرده بود، اینک به بار نشســته است؛ قزاقستان هم یکی از بزرگترین 

تولیدکنندگان غلات در منطقه است.
او ادامه داد: قزاقستان سالانه حدود ۲۰ میلیون تن غلات تولید می کند 
ولی مصرف داخلی اش حداکثر ۶ میلیون تن اســت و بقیه آن را به ایران، 
چین، روسیه، عراق و ترکیه صادر می کند؛ روس ها هم تا چند سال قبل ۸۵ 
میلیــون تــن غلات تولید می کردند که ۵ تا ۶ میلیون تن آن را صادر و ۸۰ 
میلیون تن را به مصرف داخلی می رســاندند اما در حال حاضر تولیدات آنها 

به ۱۴۰ میلیون تن رسیده است و صادرات زیادی در غلات دارند.
منتصر کوهساری در پاسخ به این پرسش که آیا بنادر ما نقش ترانزیتی 
کالاهای اساســی به کشورهای همســایه هم دارند یا خیرگفت: فعلًا از این 
ظرفیت اســتفاده ای نکرده ایم و فقط واردات برای مصارف داخلی داریم؛ اما 
با توجه به ســیلوهایی که در چند سال اخیر در بنادر احداث کرده ایم و نیز 
افزایش ظرفیت تخلیه و بارگیری اســکله ها و نیز کارخانجات آردی که در 
بنادر ساخته شده، می توانیم از ظرفیت ترانزیت کالاهای اساسی به کشورهای 

همسایه استفاده کنیم.

سهم تهران از ساخت یک میلیون واحد مسکونی چقدر است؟

واردات کالاهای اساسی در چه وضعیتی است؟

علی لشکری 
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

پای مافیای واردات در کفش ایرانی

در ســال های ۹۲ تا ۹۸ ارزش صادرات کفش جهان به ایران بر اســاس منابع 
بین المللی درمجموع به دو میلیارد و ۱۱۹ میلیون دلار رسیده و متوسط صادرات 
کفش به ایران در این دوره ۷ ساله حدود ۲۶۵ میلیون دلار در سال بوده است. البته 
روند این شاخص در سال های مختلف با نوسان نیز روبرو بوده که اوج آن در سال ۹۳ 
با ۵۷۹ میلیون دلار و کمترین میزان آن در سال ۹۹ با ۴۳ میلیون دلار بوده است.

در همین دوره، آمار رسمی گمرک جمهوری اسلامی ایران از واردات رسمی و 
اظهار شده به میزان ۸۴ میلیون دلار حکایت دارد و این یعنی به طور میانگین در این 
دوره ۷ ساله واردات کفش به ایران از کشورهای مختلف و به طرق و مبادی گوناگون، 

حدود ۲۵ برابر چیزی بوده در گمرک و به صورت رسمی کفش اظهار شده است.
ســؤالات اساسی این است که با این واردات دو میلیارد و ۱۱۹ میلیون دلار در 
۷ سال یا میانگین واردات ۲۶۵ میلیون دلار در هر سال، چه تعداد کفش و به چه 
قیمت هایی وارد کشور شده است؟ جهت گیری کفش های وارداتی در چه طیف قیمتی 
بوده و کدام بخش از بازار، به لحاظ درآمدی و سنی هدف واردکنندگان قرار گرفته 
است؟   آیا کفش های فاخر بالای ۱۰۰ دلار به کشور وارد شده یا کفش هایی با پایین تر 
از قیمت های متوسط نرخ جهانی در حد کشورهای آفریقایی با متوسط قیمت ۲.۶۷ 
دلار، به بازار داخل وارد شده است؟ آیا کفش های وارداتی برای دهک های درآمدی 
بالا بوده یا فقط سهم بازار تولیدکنندگان داخلی که عمدتاً تولیدکننده کفش های با 

قیمت ارزان و متوسط هستند را به تولیدکنندگان خارجی تقدیم کرده اند؟
آنالیز آمار کفش های وارداتی کمک می کند تا ضمن پاســخ ســؤالات فوق، در 
جریان جهت گیری کفش های وارداتی در ۷ ســال گذشته قرار گیریم. بررسی های 
به عمل آمده از ورود کفش به ایران نشــان می دهد که حدود ۹۷ درصد کفش های 
وارداتی در طول این سال ها از کشورهای چین، امارات، ترکیه، ایتالیا، هند و تایلند 
وارد ایران شــده؛ به گونه ای که ســهم چین به طور متوسط ۵۵ درصد، امارات ۳۳ 
درصد، ترکیه ۷ درصد، ایتالیا ۳ درصد و هند حدود یک درصد بوده اســت. البته 
با توجه به نقش امارات در صادرات محصولات چین به ایران، می توان برآورد کرد 
که حدود ۸۸ درصد کفش های وارداتی متعلق به چین و الباقی مربوط به ترکیه و 

ایتالیا و تایلند و هند بوده است
در این میان بررســی آمارهایی از ســقف و کف قیمت های صادرات و واردات 
کفش جهان در ســال ۲۰۱۸ به درک بیشتر مباحث این یادداشت کمک خواهد 
کرد. بررسی ها نشان می دهد متوسط قیمت صادراتی هر زوج کفش جهان در بین 
سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۸ از ۶.۷۷ دلار به ۹.۶۳ دلار افزایش یافت. همچنین گروه 
کفش های چرمی با قیمت متوسط صادراتی ۲۵.۸۱ دلار گران ترین و کفش لاستیکی 

و پلاستیکی با قیمت متوسط صادراتی ۵.۳۴ دلار ارزان ترین گروه کفشی است.
بررسی ها نشان می دهد که ایتالیا با ۵۷.۷۲ دلار بالاترین قیمت متوسط صادراتی را 
داراست. متوسط قیمت صادراتی چین ۴.۶۸ دلار، ترکیه ۳.۳۸ دلار و هندوستان ۹.۵ 
دلار است. متوسط قیمت هر جفت کفش وارداتی در جهان طی ۹ سال موردبحث از 
۹.۷ دلار به ۱۱.۲ دلار افزایش یافت. اروپا بالاترین قیمت متوسط وارداتی )۱۴.۹۴( 
و آفریقا پایین ترین قیمت وارداتی )۲.۶۷( دلار را دارا هستند، چین با ۲۴ دلار در هر 
زوج  بالاترین قیمت وارداتی را دارد. متوسط قیمت وارداتی اکثر کشورهای اروپایی 

و آمریکایی ۱۰ تا ۲۰ دلار و متوسط قیمت در آسیا و آفریقا زیر ۱۰ دلار است.
این در حالی است که میانگین قیمت کفش های وارد شده به ایران از ۵ کشور 
صادرکننده به ایران در سال ۲۰۱۸ به ترتیب شامل چین ۴.۶۸ دلار، ایتالیا ۵۷.۱۱ 
دلار، ترکیه ۳.۲۹ دلار، هند ۸.۲۸ دلار و تایلند ۱۰.۹۹ دلار بوده است. بالاترین قیمت 
صادراتی کفش چین در همین دوره مربوط به گروه کفش چرمی با قیمت حدود ۱۴ 
دلار بوده است؛ که این عدد برای ایتالیا ۷۳.۶۱ دلار و ترکیه ۱۴.۱۰ دلار بوده است.

 ازآنجاکه بیشترین سهم کفش های صادراتی چین به دنیا )حدود ۴۲ درصد( با 
قیمت ۳.۷۲ دلار متعلق به ردیف تعرفه ای ۶۴۰۲ )کفش با رویه و زیره پلاستیکی( 
و سهم این کشور در واردات به ایران حدود ۸۸ درصد است، می توان نتیجه گرفت 
که وزن اصلی کفش های وارداتی به ایران در ردیف متوسط قیمت های ۳.۷ دلاری 
و کمتر از ۴ دلار بوده اســت. به عبارت دیگر با توجه  به واردات سالانه ۲۶۵ میلیون 
دلار کفش به ایران و متوسط آخرین قیمت در سال ۲۰۱۸ که بالاترین رشد قیمت 
را در دوره ۷ ساله ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸ داشته ، میانگین تعداد کفش های وارداتی به ایران 

حدود ۷۱ میلیون زوج  بوده است.
در این بررسی دامنه  تغییرات قیمت صادراتی گروه های کفشی از پایین ترین قیمت 
تا بیشــترین آن و وزن هرکدام از آنها در سبد صادراتی با توجه  به ضریب اهمیت 
کشــور چین در صادرات به ایران حدود ۸۸ درصد در نظر گرفته شده است. البته 
شاید برخی اعلام کنند که کفش های وارداتی از ایتالیا و یا ترکیه با این قیمت نباید 
محاســبه شود. در پاسخ باید گفت ایتالیا با سهم حدود ۲ درصد و متوسط قیمت 
حدود ۵۷ دلار و ترکیه نیز با سهم ۷ درصد و متوسط قیمت کفش چرمی معادل 
حدود ۱۴ دلار، اثر تعیین کننده ای در بالا رفتن متوسط قیمت کفش های وارداتی 

و کاهش تعداد کفش ها ندارند.
بررسی های بیشتر در ارتباط با صادرات کفش های ترکیه و ایتالیا به ایران نشان 
می دهد الگوی صادرات ترکیه به کشورهای مختلف جهان با الگوی صادرات به ایران 
فرق اساسی دارد. حدود ۴۳ درصد صادرات کفش ترکیه در گروه کفش های با رویه 
چرمی اســت؛ اما آمار صادرات ترکیه به ایران بیشتر در گروه قطعات کفش مانند 
زیره و پستایی آماده و کفش های با رویه پارچه ای بوده. همین بررسی در خصوص 
صادرات کفش ایتالیا نشان می دهد که در سال ۲۰۲۰ درمجموع رقم ناچیز حدود 

۱۴ هزار زوج کفش با رویه چرم طبیعی به ایران صادر کرده است.
حال پس از روشن شدن تعداد و حدود قیمت کفش های وارداتی در مقایسه با 
آمارهای جهانی و روشن شدن ذهن مخاطب، این سؤال مطرح می شود که چرا باید 
واردات این گروه  از کفش هایی که ازنظر رده بندی قیمت در دنیا معادل کفش هایی 
است که در قاره آفریقا وارد می شود و در ایران هم امکان تولید آن وجود دارد، در 
اولویت اول واردکنندگان کفش به کشور باشد؟ اینکه این کفش ها با چه قیمت هایی 
در شبکه توزیع به دست مصرف کنندگان می رسد و حق وحقوق دولت چگونه محاسبه 
خواهد شــد، موضوع این یادداشت نیست و بماند به جای خود.شاید واردکنندگان 
بفرمایند که  واردات کفش های ارزان به نفع مردم کم درآمد کشورمان است و ما به 
این وسیله به آنها خدمت می کنیم. آیا فکر کردند که هزینه اجتماعی توقف خطوط 
تولید و بیکار شدن نیروهای شاغل در این صنعت بر عهده کیست؟ مسئولیت اجتماعی 
واردکنندگان در قبال تعطیلی واحدهای تولیدی و ریزش اشتغال و واگذاری بازار 
داخلی به تولیدکنندگان مشــابه خارجی کجاست؟ آیا نمی دانید بخشی از قدرت 
چانه زنی مسئولین سیاسی کشور تابعی از قدرت تولیدات داخلی است؟ آیا شما مانند 
تاجر چینی و ترک در دستور کار خودتان، تأمین کفش موردنیاز اقشار پردرآمد که از 
قدرت خرید بالا برخوردار هستند و حاضرند پنج تا سه برابر اقشار درآمدی پایین برای 
کفش خود هزینه کنند را قرار داده اید؟ آیا می دانید متوسط قیمت کفش وارداتی 
چین و ترکیه به ترتیب ۲۴ و ۱۵ دلار است؟ چرا واردکنندگان کفش ایرانی همانند 
تاجران چینی و ترک، تمرکز خود را بر واردات کفش های با تکنولوژی و ارزش افزوده 
بالاتر قرار ندادند و بیشترین وزن واردات کفش ها در بخش هایی متمرکز بوده که امکان 
تولید آن در داخل کشور وجود داشته است.مخلص کلام این است که جهت گیری 
کفش های وارداتی با قیمت های بسیار پایین تر از متوسط نرخ جهانی به کشور، نه تنها 
کمک مؤثری به رشد تولید و نوآوری در داخل کشور نکرد، بلکه به عنوان یک مانع 
اصلی در مسیر توسعه اشتغال و تولید داخلی باعث توقف خطوط تولید و تعطیلی 

خیلی از بنگاه های کوچک و متوسط کفش کشور شده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1400/06/16

شماره : 1182

 تنظیم سند خودرو در دفاتر اسناد رسمی الزامی نیست
دادســتان کل کشــور در نامه ای خطاب به دادســتان های عمومی و انقلاب 
سراســر کشور گفت: تنظیم ســند خودرو در دفاتر اسناد رسمی غیرلازم است و 
استنکاف کنندگان از آن تحت تعقیب قانونی قرار می گیرند.در نامه حجت الاسلام 
والمسلمین محمدجعفر منتظری آمده است: »حسب گزارش های واصله و استعلامات 
برخی از دادسراها درخصوص مناقشه بین سازمان ثبت اسناد و املاک کشور )کانون 
سردفتران( و نیروی انتظامی درخصوص الزامی و یا غیرالزامی بودن معاملات ثبت 
خودرو در دفاتر اسناد رسمی به اطلاع می رساند؛ بندهای ۲ و ۳ بخشنامه صادره 
از سازمان ثبت اسناد و املاک که مضموناً حاکی از ضرورت مراجعه طرفین معامله 
برای ثبت معاملات خودرو به دفاتر اسناد رسمی بوده با صدور دادنامه ۳ هیأت دیوان 
عدالت مستنداً به بند یک ماده ۱۲ و ماده ۸۸ قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان 
عدالت اداری مصوب ســال  ۱۳۹۲ ابطال شده است.این نامه می افزاید:  از آنجایی 
که برابر مواد مختلف قانون مذکور، از جمله تبصره ماده ۱۴ و مواد ۳۴، ۳۵ و ۳۷ و 
خصوصاً مواد ۴۳ و ۴۵ آرای شعب دیوان عدالت اداری و بویژه هیأت عمومی در موارد 
مشابه برای تمامی دستگاه های اداری لازم الاجرا بوده  و برای مستنکفین مجازات 
در نظر گرفته شده است لذا مستفاد قطعی از دادنامه مذکور و قوانین مربوطه؛ تلقی 
برگ سبز خودرو صادره از شرکت های تولیدی به عنوان سند مالکیت بوده و نقل 
و انتقالات خودرو با  ثبت مشخصات متعاملین و نیز مشخصات خودرو مندرج در 
برگ سبز؛ در ادارات راهنمایی و رانندگی بلامانع بوده و ضرورتی به مراجعه به دفاتر 
اسناد رسمی نمی باشد مگر اینکه متعاملین خواهان ثبت آن در دفاتر مذکور باشند.

 استفاده از  دیدگاه های نخبگان اقتصادی برای تأمین کالا
رئیس  جمهوری بر اســتفاده از دیدگاه های نخبگان و ظرفیت های تشکل های 

اقتصادی برای نظارت بر زنجیره تأمین کالا تأکید کرد.
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با ریاست آیت الله سید ابراهیم رئیسی برگزار 
شد و در این نشست مهم ترین مسائل اقتصادی کشور از جمله راهکارهای نظارت و 
تضمین سلامت زنجیره تأمین، توزیع و مصرف کالاهای اساسی در دستور کار قرار 
گرفت.رئیس  جمهوری در این جلســه وزیر صنعت، معدن و تجارت را مأمور کرد 
گزارش کاملی از زنجیره تأمین، توزیع تا مصرف کالاهای اساسی و راهکارهای نظارت 
دقیق و شفاف و تضمین سلامت این زنجیره را تهیه و به ستاد هماهنگی اقتصادی 
ارائه کند.رئیسی بر لزوم بهره گیری از ظرفیت همکاری اتحادیه های صنفی، بسیج 
اصناف و تشکل های بازار برای نظارت دقیق تر بر زنجیره تولید، توزیع و مصرف تأکید 
کرد. رئیس دولت سیزدهم همچنین استفاده از دیدگاه های نخبگان و صاحب نظران 
اقتصادی کشور در چارچوب جلسات و نشست های کارگروه های زیرمجموعه ستاد 

هماهنگی اقتصادی دولت را در امر نظارت ضروری و راهگشا دانست..

 دستیار ویژه رئیس سازمان برنامه و بودجه تعیین شد
طی حکمی از سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه، »رحیم ممبینی« دستیار 
ویژه رئیس ســازمان برنامه و بودجه شــد. با حکمی از سوی میرکاظمی معاون 
رئیس جمهوری و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور، رحیم ممبینی به سمت 
دستیار ویژه رئیس سازمان منصوب شد.  در این حکم تصریح شده است به منظور 
تسریع و حسن جریان امور سازمان امضای نامه ها در غیاب اینجانب به جنابعالی 

تفویض می گردد.

 برق ۹ میلیون و ۹۱۰ هزار مشترک رایگان شد
مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشــترکان توانیر گفت: تعداد مشترکینی که 
مشمول بخشودگی یا تخفیف برق امید شدند از اول آبان سال گذشته تا پایان تیرماه 
ســال جاری، نزدیک ۹ میلیون و ۹۱0 هزار مشترک بوده که این میزان نسبت به 
کل مشترکین خانگی )۳0 میلیون مشترک( یک سوم است.عبدالامیر یاقوتی درباره 
موضوع کاهش تعرفه برق مشترکین در قالب اجرای طرح برق امید اظهار داشت: بر 
اساس مصوبه ابلاغی؛ اگر مشترکین خوش مصرفِ مناطق عادی در ماه های معمولی 
زیر ۸0 کیلووات ساعت و در مناطق گرم در ماه های گرم سال کمتر ۱00 کیلووات 
ساعت مصرف برق داشته اند مشمول برق امید شده اند به شرط اینکه مکان مربوطه 
تفرجگاه و منازل موقت نباشــد. مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان توانیر 
تصریح کرد: طی ۵ دوره )از ابتدای آبان سال گذشته تا پایان تیرماه( که طرح برق 
امید اجرا شده هر مشترک ممکن است بین یک تا ۵ بار شامل قبض برق رایگان 

و صفر شده باشد.

 رشد ۶۶ درصدی پروازهای عبوری از آسمان ایران
 شرکت فرودگاه ها وناوبری هوایی ایران اعلام  کرد: پروازهای عبوری از فراز کشور 
در خرداد ماه ۱۴00 حدود ۶۶ درصد نسبت به ماه مشابه ســـال گذشته افزایش 
داشته است. براساس آماری که گروه آمار و اطلاعات هوانوردی شرکت فرودگاه ها 
و هوانوردی ایران منتشر کرده است در خرداد ماه سال ۱۴00 در مجموع ۲۸ هزار 
و ۴۷۶ نشســت و برخاست در فرودگاه های تحت مالکیت این شرکت انجام شده 
است. برپایه این گزارش، ۲ میلیون و ۲۹۷هزار و ۲۴۱ مسافر و ۱۹ میلیون و ۴۶ 
هزار و ۸۲۴ کیلوگرم بار با استفاده از این پروازها جابه جا شده اند و آمار نشست و 
برخاست نسبت به ماه خرداد ۱۳۹۹، ۲۹ درصد و آمار جابه جایی مسافر و بار نسبت 
به اردیبهشت ماه به ترتیب ۱۱ و ۲۱ درصد شد داشته اند. بر مبنای این گزارش آمار 
نشست وبرخاست، جابه جایی مسافر و حمل بار در فرودگاه های کشور در ماه خرداد 
۱۴00 نســبت به اردیبهشت امســال به ترتیب، ۲۱، ۳۴ و ۳۶ درصد رشد داشته 
است. همچنین در این ماه، فرودگاه مهرآباد با ۱0 هزار و ۴0۵ نشست و برخاست 
و جابه جایی ۸۵۳ هزار و ۹۲0 مسافر صدرنشین فرودگاه های کشور است و ۳۳.۳۳ 

درصد کل پروازها در این فرودگاه انجام شده است.

 افت شاخص بورس
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز گذشته با کاهش ۳۷۸0 واحدی به یک 
میلیون و ۵۳۷ هزار واحد رسید.شاخص کل بورس در پایان معاملات روز گذشته 
با کاهش ۳۷۸0 واحدی روی یک میلیون و ۵۳۷ هزار و ۲۷0 واحد ایستاد. این در 
حالی است که شاخص هم وزن افزایش ۲۵۸۵ واحدی داشت و به ۴۶۷ هزار و ۱۶ 
واحد دست یافت. در میان نمادهای شاخص ساز به جز نماد رمپنا که در افزایش 
شاخص مؤثر بود سایر نمادها به افت آن کمک کردند.نمادهای پرتراکنش نیز شستا 
و شبندر بودند که با کاهش ارزش سهام مواجه شدند ولی برکت از نمادهایی بود که 
با رشد حدود ۵ درصدی ارزش سهام مواجه شد. دو نماد خودرویی خساپا و خودرو 
نیز نسبتاً روز سبزپوشی را طی کردند. شاخص فرابورس نیز ۴۸ واحد کاهش یافت 
و بــه رقم ۲۲ هزار و ۶۹۳ واحد کاهش یافت. دیروز حدود ۹۷0 هزار فقره معامله 
به ارزش ۸.۶ هزار میلیارد تومان ثبت شد و ارزش کل بازار سرمایه نیز بیش از ۶.۱ 

هزار هزار میلیارد تومان بود.

  الزامی شدن ثبت نام سهامداران در سامانه سجام
مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه گفت: 
الزامی شدن ثبت نام سجام برای سهامداران حقیقی و حقوقی به صورت تدریجی، 
همراه با زمانبندی، در گروه های مختلف سنی و با هماهنگی شرکت های کارگزاری 
صورت خواهد گرفت.حسین فهیمی افزود: در پی راه اندازی سامانه جامع اطلاعات 
مشتریان )ســجام(، بیش از ۳۹ میلیون نفر از فعالان بازار سرمایه در این سامانه 
ثبت نام کرده اند. این سامانه با هدف ایجاد زیر ساختی برای ارائه خدمات نوین به 
سهامداران بویژه مشاهده دارایی ها به صورت متمرکز، توزیع سود و برگزاری مجامع 
الکترونیکی راه اندازی شده است و افراد را از شناسایی های مشتری به صورت مکرر 

در کارگزاری ها و دیگر نهادهای مالی بی نیاز می کند.  

زهرا جعفــری  -   ایده روز  |احســان 
خانــدوزی وزیر اقتصاد گفت: بــه دنبال آن 
هستیم که کسری بودجه را به شکل غیرتورمی 
کنترل کنیم بدون این که بخش واقعی و رشد 

اقتصادی انقباضی عمل نماید.
وزیر امور اقتصاد و دارایی دولت سیزدهم 
گفت: اقتصاد ایران تا کنون از مدیریت هوشمند 

برخوردار نبوده است.
احســان خاندوزی در استودیو گفتگوی 
ویژه خبری شبکه دوم سیما افزود: مشکلات 
اقتصادی فعلی گواه آنست که اقتصاد کشور 
بصورت هوشمند مدیریت نشده و اساساً میز 
مدیریت اقتصادی هوشمند در اقتصادی کشور 
نداریم که از حالا بتوانیم در مورد روند ماه های 

آینده اقتصاد ایران برنامه ریزی کنیم.
او ادامــه داد: اطلاعــات اقتصادی فعالان 
اقتصــادی که نیازمند کمک و حمایت دولت 
دارند فرارهای مالیاتی که نیازمند جلوگیری 
از آنهاست و اصلاحاتی که باید در نظام مالی 
و مالیاتی کشــور صورت پذیرد دچار در هم 
ریختگی و از ریخت افتادگی و بی قوارگی است 
که ثمره این بی قواره گی این است که بازارهای 
خرید روز مره مردم دستخوش آشفتگی است.

خاندوزی گفت: در همه ســطوح از کوچه 
و خیابان تا ســطوح عالی سیاســت گذاری 
اقتصادی، شــاهد نوعی رها شدگی اقتصادی 
هستیم و اداره هوشمندانه برای اقتصاد کشور، 
موضوع مغفولی است که وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی به عنوان یک متولی و پشــتیبان، 
موظف است که هدف گذاری و هوشمند سازی 

اقتصادی را به انجام رساند.

 وزارت اقتصاد نباید صرفاً مالیات 
سِتان باشد

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: وزارت 
اقتصــاد باید تســهیل کننده رشــد و رونق 

اقتصادی باشد.
خاندوزی افزود: وزارت اقتصاد و دارایی بیش 
از آن که صرفاً وزارت مالیات ستان باشد باید 
تسهیل کننده رشد و رونق اقتصادی باشد تا 
از این طریق رشد و هوشمندسازی مدیریت؛ 

کسب درآمدهای مالیاتی نماید.
او ادامه داد: باید درب های اقتصاد را بیش از 
قبل بر روی سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
گشــود و از کار آن ها گره گشایی کرد؛ به این 
ســبب از روز اول به پرسنل وزارتخانه اقتصاد 
ســپردم که برای پیش جلســات و ســپس 
مصوباتی برای ثبت محور کردن بخش زیادی 
از مجوزها آماده شوند؛ مجوزهایی که مردم به 
جــای این که در صفوف وزارتخانه های جهاد 
کشاورزی، بهداشت و … ماه ها انتظار بکشند ما 
بتوانیم بخشی از این مجوزها را به صورت ثبت 
محور انجام دهیم و صرفاً اطلاعات دقیق درج 
شــده در سامانه و درگاه ملی مجوزها کفایت 
کنــد، امیدواریم که این اتفاق هزینه فعالیت 

اقتصادی و تولید را کاهش دهد.

خاندوزی افــزود: برای آن که مصوبات بر 
روی کاغــذ باقی نمانــد و اطمینان از تحقق 
آن حاصل شــود، ســپرده ایم هر جا که در 
زیرمجموعه وزارت اقتصاد و دستگاه های مرتبط 
با وزارتخانه ها فعالیت می کنند نقض مصوبات و 
حقوق مردم صورت می گیرد توسط شبکه ای 
پویا به ما منتقل شــود و بدون این که اســم 
افراد برده شود و برای افراد هزینه و حاشیه ای 
ایجاد نماید به لوپ بازخوردگیری تبدیل شود 
و اگر در نقطه ای از کشــور در دســتگاه و یا 
وزارتخانه ای؛ تکــرار نقض مصوبات و حقوق 
مردم صــورت می پذیرد؛ ترتیبی اتخاذ کنیم 
تا با همکاری های محترمانه، صحیح و قانونی 

از این نقایض جلوگیری و رفع به عمل آید.

 صورت وضعیت شرکت های دولتی، 
بانک ها و بیمه ها را شفاف به مردم ارائه 

می کنیم
او بازگشت اعتماد مردم به فعالان اقتصادی 
را شاه بیت نخ تسبیح تلاش های وزارتخانه های 
اقتصاد، صمــت و هیأت وزیران عنوان کرد و 
افــزود: آن چه به عنوان وزیر اقتصاد و دارایی 
می توانم تعهد بدهم این است که کاری کنیم تا 
بانک ها و شرکت های دولتی و بیمه های دولتی 
و… در مقابل ســو عملکرد یا حسن عملکرد 
زحمات شــأن پاسخگو باشند؛ یکی از ابزارها 
برای دستیابی به این مهم؛ شفافیت عملکرد 

شرکت ها و بنگاه های اقتصادی است.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی گفت: همان 
طور که »کدال« ســامانه ای بــرای نمایش 
شفافیت شرکت های بورسی محسوب می شود؛ 
باید شفافیتی هم از عملکرد بانک ها، بیمه ها 
و... ایجاد شود؛ در تلاشیم تا ظرف مدت یک 
ماه آینده کلیه اطلاعــات و صورت وضعیت 
شــرکت های دولتــی، بانک هــا و بیمه ها را 

همانند شــرکت های بورسی؛ شفاف به مردم 
ارائه کنیم؛ این اتفاق سبب می شود که مردم 
بدانند یک مدیرعامل، یک شرکت و مجموعه 
را با چه شــاخص هایی تحویل گرفته و با چه 
شــاخص هایی تحویل می دهــد؛ این ها جزو 
وعده های سنجش پذیر ما در ماه اول وزارت 

اقتصاد و دارایی خواهد بود.
خاندوزی افزود: یکی از مواردی که به زودی 
در دســتور کار قرار خواهد گرفت؛ این است 
که ما بتوانیم ورود شــرکت ها در بازار بورس 
کشــور، همین طور تأمین مالی شــرکت ها، 
پروژه ها و ســهام پروژه ها را تسهیل کنیم. تا 
کنون متأســفانه آمارها حاکی از آن است که 
عایدی سرمایه خوبی از بورس ظرف مدت پنج 
ماهه اول ۱۴00 حاصل نشــده و غلبه با بازار 

ثانویه بوده است.
او ادامه داد: تســهیل سازی ما؛ درب های 
بیشــتری بر روی فعالان جدید اقتصادی باز 
می کند؛ پس از این باید به دنبال آن باشــیم 
که نهادهای بازار ســرمایه نسبت به نیازها و 
تحولات بازار سرمایه؛ چابک تر و به دنبال خلق 

ابزارهای لازم باشند.
خانــدوزی تصریح کــرد: اگر بخش هایی 
از اقتصاد اصلاح شــود بازار سرمایه جذاب تر 
خواهد شد، اگر برخی قیمت گذاری ها اصلاح 
و تصحیح شوند؛ نرخ گذاری در بازار سرمایه 

هم روند درستی به خود می گیرد.
او با اشــاره به کاهش قیمت سیمان پس 
از عرضــه این کالا در بــورس کالا افزود: اگر 
معاملات و عرضــه محصولات در بورس کالا 
شــکل بگیرد؛ کشــف قیمت ها عادلانه تر و 
منصفانه تر خواهد شد. درست تصمیم گیری 
کردن و برداشــتن گام های صحیح از سوی 
وزرا می تواند در بازگشــت حــس اعتماد به 

مردم مؤثر باشد.

 سوار بر اقتصاد و اطلاعات اقتصادی 
نیستیم

وزیر امــور اقتصادی و دارایی در خصوص 
آزادســازی ســهام دو تیم بــزرگ پایتخت؛ 
پرسپولیس و استقلال گفت: بنده در جریان 
جزئیات موضوع نیستم فقط می دانم موانعی 
از جنس مالیات و امور مالی وجود داشته که 

باید رفع شود.
خاندوزی در خصوص اصلاح نظام مالیاتی 
گفت: مــا در یک فضای غبارآلــود در حال 
شناسایی ابعاد افراد جامعه هستیم و با حدس 
و گمان برای دریافت مالیات از مردم تصمیم 
می گیریم؛ حال آن که با فناوری های موجود؛ 
اطلاعات کاملًا در دســترس است که بدانیم 
چه کســانی چه میزان درآمد دارند و گردش 
مالی آن ها چقدر است. اساساً تنها راه عادلانه 
اداره کردن یک کشــور آن است که سوار بر 
اطلاعات اقتصادی شــویم و حکمرانی داده و 

هوشمندی نیاز داریم.
او ادامــه داد: واریز یارانه مبتنی بر چنین 
نظام هوشــمندی نیســت؛ البتــه در حوزه 
مالیات هم همین ایراد به ما وارد اســت و ما 
فقط حدس و گمان می کنیم که چه کســی 
نیازمندتر و مســتحق تر اســت، البته در این 
راستا تلاش های خوبی صورت گرفته، اما در 
مقایسه با کشورهای هم تراز خودمان؛ چندان 

هم قوی ظاهر نشده ایم.
خاندوزی تصریح کــرد: وقتی صحبت از 
فرار مالیاتی می کنیم یعنی سوار بر اقتصاد و 
اطلاعات اقتصادی نیستیم و الگوریتم درستی 
بــرای ورود و خروج پول به حســاب افراد را 
نداریم.او افزود: در تلاشــیم تــا برنامه زمان 
بندی رسیدگی و هوشمند سازی امور مالیاتی 

را ترسیم و سر و سامان دهیم.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی در خصوص 

طرح بانک مرکزی کــه پیش تر در مجلس 
مطرح و ارائه شــده بــود گفت: جهت گیری 
این طرح به نظر درست بود، اما می شد که با 
شیوه های بهتری کوتاه تر و کم مناقشه تر تعریف 
کرد؛ در این طرح؛ سه موضوع مطرح شد مبنی 
بر این که بانکداری در شرایط فعلی نه در حفظ 
قدرت خرید و تورم نقش آفرین است و نه بانک 
مرکزی آن قدر توانا و مسلط است که بتواند 
نظارت دقیق و بیشتری داشته باشد. هدایت و 
کمک به بخش تولید هم موضوع دیگری بود 
که در این طرح مطرح شــد؛ این سه موضوع 

برای پاسخگو کردن بانک مرکزی بود.
خاندوزی افزود: در حوزه بانکداری می توانیم 
چند اقدام فوریتی و سریع السیر انجام دهیم؛ 
در سیستم بانکداری کشور بهترین پرسنل و 
عمده ای مشکلات همزمان وجود دارد؛ بانک ها 
در خصوص برخی وثیقه هــا و ضمانت ها به 
درستی پاسخگو نیست و در برخی موارد در 
زمان معلوم و معین وثیقه ها را آزاد نمی کند؛ 
ایــن در حالی اســت که فعــال اقتصادی از 
تسهیلات بانکی استفاده کرده می تواند اصل و 
فرع تسهیلات را پرداخت کند، اما بانک وثیقه 
را آزاد نمی کند؛ این موضوع با هوشمندسازی 

حل می شود.
او گفــت: ما به یک ســامانه الکترونیکی 
قراردادها و تسهیلات نیاز داریم که خود فعال 
اقتصادی هم به آن دسترســی داشته باشد؛ 
این سامانه فرصت می دهد تا فعال اقتصادی 
بتواند در زمان مشاهده تخلف از سوی بانک به 
مرجعی شکایت کند، اما در حال حاضر حتی 
کپی قرارداد مالی هم در اختیار فعال اقتصادی 

نیست تا بتواند از حق خود دفاع نماید.

 گزینه هایی برای ریاســت بانک 
مرکزی پیشنهاد شده است

خاندوزی افزود: برای ریاســت کل بانک 
مرکزی گزینه هایی مطرح شد که این گزینه ها 
باید در هیأت وزیران تعیین تکلیف شــود و 
ســپس رئیس جمهور حکم آن فرد را امضا 
کند؛ بنابراین نمی توانم نام و نشانی از گزینه 

قطعی ارائه نمایم.
او در خصوص کسری بودجه و تورم گفت: 
بــه جهت این که در ماه های اول ۱۴00 و به 
جهت کُند شــدن فرایند وصول درآمدهای 
دولتی ناچار شــدیم بیش از ۵0 هزار میلیارد 
تومان از تنخواه بانک مرکزی استفاده کنیم و 
بیش از این مبلغ هم از اوراق؛ صرف کردیم تا 
بتوانیم خرج جاری و عمرانی دولت را پشــت 
ســر بگذاریم؛ در ۱0 روز سر کار آمدن وزرا؛ 
یکی از تلاش های صورت گرفته این اســت 
که این مبلغی که از بانک مرکزی استقراض 
شــده را تأمین و بازپس گردانده شــود.وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی افزود: ما به دنبال آن 
هستیم که کسری بودجه را به شکل غیرتورمی 
کنترل کنیم بدون این که بخش واقعی و رشد 

اقتصادی انقباضی عمل نماید.

اصلاح نظام توزیع با هدف تنظیم بازار
 بــا افزایش چندباره قیمت کالاهــا و نارضایتی های 
عمومــی که در این خصوص به وجود آمده، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت برای آرامش بازار و همچنین رهایی این 
بخش از نوسان قیمت می خواهد در اولین ماه های کاری 
خود نسبت به اصلاح نظام توزیع با هدف تنظیم بازار گام 
بردارد. حتی روز گذشته رئیس جمهوری در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت، فاطمی امین را مأمور کرد تا 
با استفاده از نخبگان اقتصادی، گزارش کاملی از زنجیره 
تأمین، توزیع تا مصرف کالاهای اساســی و راهکارهای 
نظارت دقیق و شفاف و تضمین سلامت این زنجیره تهیه 
و به ستاد هماهنگی اقتصادی ارائه کند.این موضوع نشان 
می دهد که دولت سیزدهم می خواهد مسیر نظام توزیع را 
تغییر دهد و شرایطی را ایجاد کند که مردم دیگر شاهد 
رشد قیمت ها و بعضاً کمبود برخی از کالاها در بازار نباشند.

با وجود آنکه برخی ها اصلاح نظام توزیع را هدف گذاری 
خوبی برای اصلاح قیمت ها و جلوگیری از گران فروشی 
می دانند، فعالان بخش خصوصی صحبت از هماهنگ سازی 
بازار بر اساس عرضه و تقاضا می کنند و تأکید دارند که بازار 
از قیمت های دستوری رنج می برد و باید در دولت سیزدهم 
با قیمت گذاری های دستوری در تمام بخش ها خداحافظی 
کرد. البته وزیر جدید صمت هم با این نگاه مخالف نیست 
و اعتقاد دارد که بازار را می توان بر اساس عرضه و تقاضا 
کنترل کرد و در این میان تمام ســعی سیاســتگذاران، 
تولیدکنندگان، انجمن ها و اتحادیه ها باید این باشــد که 
خللی در امر تولید ایجاد نشود و بر عرضه کالا ها نظارت 
شود تا برخی ها به سمت واسطه گری و سوء استفاده از بازار 
حرکت نکنند.به گزارش وزارت صمت، روز گذشته سیدرضا 
فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشســت 
آغاز اجرای برنامه های کوتاه مدت مرتبط با تنظیم بازار، 
صادرات، رفع موانع و پشتیبانی از تولید گفت: واحدهای 
سازمانی، دفاتر تخصصی و سازمان های صمت استانی باید 
فرایندگرا باشند و تمام موضوعات و امورات کاری مرتبط با 
حوزه تخصصی خود را درون تشکیلات خود انجام دهند و 
دفاتر تخصصی در ستاد وزارتخانه به صورت رشته فعالیت 
کارها را دنبال کنند. وی با اشاره به تدوین برنامه های مرتبط 
بــا افزایش صادرات، بر تمرکز بر نظام توزیع برای تنظیم 
بازار در گام اول تأکید کرد و گفت: تعامل و هم افزایی بین 
بخشی برای حل مشکلات مردم از ضروریات است.فاطمی 

امین در ادامه سخنان خود در خصوص تنظیم بازار اضافه 
کرد: در وهله اول روی توزیع باید متمرکز شویم که سامانه 
جامع تجارت در این جهت یک گام اساسی است.وی در 
ادامه گفت: همچنین فشــار نقدینگی بر خرده فروشی با 
اصلاح نظام توزیع کاهش می یابد، نقدینگی از عوامل بروز 
تورم اســت و تا زمانی که کنترل نشود باید روی اصلاح 
نظام توزیع متمرکز شویم، البته این موضوع باید همگام با 

اصلاح مؤلفه های اقتصاد کلان باشد.

 سهمیه بندی صادرات ابلاغ می شود
وی با اعلام اینکه هدف گذاری ۵ میلیارد دلار افزایش 
صادراتی این هفته ســهمیه بندی و به اســتان ها ابلاغ 
خواهد شد، گفت: همچنین موضوع آمایش سرزمینی را 
نیز دنبال می کنیم و تا پایان ســال برای ۴۵0 شهرستان 
نقشه راه، اهداف و اقدامات لازم تدوین خواهد شد. وزیر 
صمت با یادآوری اینکه مطالعات و اسناد بالادستی عمدتاً 
بر لجستیک، آمار و جمعیت با رویکرد سرزمینی تمرکز 
داشته است، تأکید کرد: در آمایش سرزمینی ویژه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت می خواهیم نگاشــت یا نســخه 
عملیاتی برای هر شهرســتان داشته باشیم که مطالعات 
در این راســتا با ایجاد دبیرخانه مرتبط، زمانبندی لازم و 

منطقه بندی ویژه آغاز می شود.

 اجرای برنامه  های مرتبط با رشته فعالیت ها در 
دفاتر تخصصی

فاطمی امین همچنین اجــرای برنامه های مرتبط با 

رشــته فعالیت ها در حوزه های دفاتــر تخصصی را جزو 
اولویت ها دانست که در این زمینه مطالعات زیادی انجام 
شده است. وی گفت: اعدادی که در حوزه های مرتبط با 
تولید، صادرات، اشتغال، ســرمایه گذاری و... باید تحقق 
یابــد و پروژه هایی که باید انجام شــود در هر حوزه باید 
مشــخص شــود و تا ۳ ماه دیگر برنامه تدوین و تفکیک 
شــود. وی در خصوص موضوعات مرتبط با تنظیم بازار 
نیز گفت: بســرعت باید سامانه جامع تمام کالاهای مهم 
را حداکثر تا آخر پاییز مورد پوشــش قرار دهد. در حوزه 
سیمان نیز کل محصول ســیمان برای عرضه صحیح و 
جلوگیــری از افزایش قیمت باید به بورس بیاید، مصالح 
فروشــان بزرگ نیز بایــد در بورس خریــد کنند و در 
 ســامانه افق، فاکتور بزنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت،

 مصرف کنندگان ســیمان را واحدهای تولیدی که مواد 
اولیه آنها سیمان است، پروژه های بزرگ و خرده فروشی ها 
دانست و ادامه داد: در اولویت اول باید خرده فروشان برای 

خرید وارد بورس کالا شوند.

 ضرورت تعامل و هم افزایی بین بخشی برای 
حل مشکلات مردم

فاطمی امیــن در ادامه بیان کرد: مردم ما را در قالب 
یــک دولت می بینند و این دولت باید هماهنگ باشــد، 
نباید تقصیرهای احتمالی را گردن دیگر نهادها انداخت، 
اما باید درون خودمان مرزها را مشخص نماییم. تعامل و 
هم افزایی بین بخشــی ضرورت دارد و همه باید در این 

مسیر گام بردارند.

 مشکلات واحدهای صنعتی احصا خواهد شد
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
برنامه هــای رفع موانع و پشــتیبانی از تولید، بیان کرد: 
باید خدماتی که مشتریانش کسب و کارها هستند شکل 
بگیرد، این خدمات باید شــکل بگیرد و کسب و کارها از 
آن اســتفاده کنند و ما فقط تنظیم کننده باشیم و تا دو 
مــاه آینده این خدمات را شــکل می دهیم. وزیر صمت 
گفت: به موازات در ۶ ماهه دوم سال به تفکیک مشکلات 
واحدهــای تولیدی، صنعتی، معدنی و تجاری را احصا و 
مشخص می کنیم. فاطمی امین ادامه داد: استان ها روی 
واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل پایش سریع انجام دهند، 
 واحدهای تعطیل و راکد اســتان های سراســر کشور با 
محوریت اشتغال بیشتر باید در دستور احیا و بازگشت به 

عرصه تولید قرار بگیرند.

 کاهش تنش های بازار در ماه های آتی
محمد حسین پورحاجی عضو اتاق بازرگانی ایران در این 
باره به »ایران« گفت: به نظر می رسد که دولت سیزدهم 
می خواهد منطقی نسبت به تنظیم بازار اقدام کند و دیگر 
با تصمیم های احساسی شــرایط را آشفته نمی کند.وی 
افزود: دولت گذشــته به دلیل تحریم های بسیار سخت و 
یکباره نتوانست برنامه های تدوین شده خود را محقق کند 
و همواره مجبور به تغییر سیاست ها بود تا اثرات تحریم را 
کم کند.عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: دولت گذشته 
نتوانســت در برخی از موارد بخصوص بازار، کارشناسی و 
منطقی رفتار کند اما دولت سیزدهم مانند دولت گذشته 
با فشــارهای تحریم روبه رو نیست و می تواند با مذاکره از 
مشکلات عبور کند و بازار را به آرامش برساند. وی تأکید 
کرد: بازار نسبت به ماه های گذشته دیگر التهاب ندارد و 
لذا این امر نوید دهنده آن است تا ماه های آتی از تنش ها 
کاسته شود؛ در این میان ضرورت دارد تولیدکنندگان بیش 
از گذشته تلاش کنند تا میزان عرضه کالا بهبود پیدا کند. 
عضو اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: تا زمانی که همه 
بخش های اقتصادی دولت و بخش خصوصی در کنار هم 
قرار نگیرند اتفاق مثبتی در بازار و سیاست های عرضه و 
توزیع نمی افتد و تمام کارهایی که اکنون انجام می شود 
جنبه مسکن دارد، لذا امیدوارم که نگاه یاد شده در تمام 

بخش ها تسری پیدا کند.

به دنبال کنترل کسری بودجه به شکل غیر تورمی هستیم

 ۴۰ میلیون دوز واکسن کرونا وارد شده است
معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران گفت: با توجه به ورود چهل و ششمین محموله وارداتی واکسن کرونا مجموع ورود این محصول دارویی به ۴0 میلیون و ۲۹۱ هزار و ۸۹۴ دوز رسید. مهرداد جمالی ارونقی با اشاره به واردات پنج میلیون 
دوز واکسن کرونا در روز گذشته، اظهار داشت: در ۴ شهریورماه ۲ میلیون و ۲۲0 هزار دوز، ۱۱ شهریور ماه دو محموله شامل یک میلیون و ۴۴۹ هزار و ۶00 دوز و یک میلیون و۷۹۵ هزار و ۹۶ دوز و ۱۲ شهریورماه چهار میلیون و ۱۱۵ هزار و 
۸۸ دوز واکسن کرونا از نوع سینوفارم وارد کشور شده است. وی با اشاره به ورود ۶۴۸ هزار دوز واکسن آسترازنکای روسی در شامگاه دیشب، خاطرنشان کرد: مجموع واکسن های وارداتی از ۱۱ بهمن سال گذشته تا صبح دیروز ۱۴ شهریور ماه در 
۴۶ محموله به ۴0 میلیون و۲۹۱ هزار و ۸۹۴ دوز رسیده است. ارونقی تصریح کرد: در این مدت در ۲۶ محموله ۳۱ میلیون و ۶۴۴ هزار و ۶۸۴ دوز واکسن سینوفارم چینی، ، یک محموله یک میلیون و۴۵۲ هزار دوز کواکس ایتالیا، یک محموله 
یک میلیون و ۴۴۹ هزار و ۶00 دوز کواکس چینی، ۱۱ محموله یک میلیون و ۴۵ هزار دوز اسپوتنیک روسی، دو محموله ۹۶۳هزار دوز آسترازنکا روسی، یک محموله ۷00 هزار و ۸00 دوز کواکس کره جنوبی، یک محموله ۱۲۵ هزار دوز هندی 

بهارات و ۲میلیون و ۹۱۱ هزار و ۸۱0 دوز واکسن ژاپنی آسترازنکا به کشور وارد شده است.
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 تولید گردو در استان سمنان امسال ۵.۷ هزار تن برآورد شد
مدیر امور باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی استان سمنان گفت: برآورد تولید 

امسال گردو از باغ های استان پنج هزار و ۷۸۵ تن است.
 مهدی قرائیان اظهار داشت: سطح زیر کشت گردو در استان سمنان سه هزار 

و ۵۵۲ هکتار است.
وی به ارقام گردوی کشت شده در باغ های این استان اشاره کرد و گفت: عمده 
ارقام بومی شــهمیرزاد است و کشــت ارقام پیوندی دیرگل نیز در استان توسعه 

یافته است.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان افزود: عمده باغ های 
گردو در شهمیرزاد و ییلاق های اطراف آن است اما باغ های گردو در شاهرود و پشت 

بسطام، کلاته و آستانه در دامغان هم وجود دارد.
قرائیان تصریح کرد: به طور عمده گردو در مناطق شمالی و کوهپایه ای استان 

سمنان بیشتر کشت می شود.
وی درباره زمان برداشت این محصول نیز گفت: برداشت گردو در استان از نیمه 

شهریور آغاز می شود و تا اوایل مهر ادامه دارد.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان افزود: گردوی استان 
علاوه بر مصرف داخل به ســایر استان ها ارسال می شود. استان سمنان ۱۹۸ هزار 

هکتار باغ و زمین زراعی با ۴۵ هزار بهره بردار دارد.

 پیش بینی تولید هفت میلیون تن چغندرقند در سال زراعی جاری
مجری طرح چغندر قند وزارت جهاد کشاورزی تولید نزدیک به هفت میلیون 

تن چغندرقند بهاره و پاییزه در سال زراعی جاری پیش بینی کرد.
 »پیمان حصادی« با بیان اینکه امسال تولید حدود ۵.۵ میلیون تن چغندرقند 
بهاره پیش بینی می شود، افزود: با احتساب تولید حدود ۱.۴ میلیون تن چغندرقند 
پاییزه، مجموع تولید چغندر قند کشور در سال زراعی جاری را حدود هفت میلیون 

تن برآورد می کنیم.
مجری طرح چغندر قند وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: انتظار می رود از 
این میزان تولید چغندر قند، نزدیک به ۹۵۰ هزار تن شکر استحصال و تولید شود.

وی  تصریح کرد: برداشــت و بهره برداری از بیــش از ۱۰۰ هزار هکتار مزارع 
چغندرقند بهاره به طور پراکنده در برخی مناطق غربی کشور آغاز شده است.

حصادی با اشاره به شروع فصل کشت پاییزه چغندرقند و زمان انعقاد قرارداد 
کشــت، ابراز امیدواری کرد: قبل از شــروع فصل کشت پاییزه چغندرقند، قیمت 

تضمینی این محصول مصوب و اعلام شود.
وی اظهار داشت: اعلام به موقع قیمت تضمینی خرید چغندرقند می تواند بر 

میزان استقبال و افزایش کشت به ویژه در شرایط خشکسالی تاثیر داشته باشد.
مجری طرح چغندرقند کشور ادامه داد: به دلیل شرایط خشکسالی و عدم اعلام 
سهمیه آب برای کشت پاییزه چغندرقند در برخی استان ها، نگرانی هایی بوجود 
آمده که خوشبختانه به طور جدی از سوی سازمان های جهاد کشاورزی در حال 
پی گیری است. وی به قیمت تضمینی پیشنهادی هفت هزار و ۵۰۰ تومانی برای 
هر کیلوگرم گندم در ســال زراعی آینده اشاره کرد و گفت: با توجه به این که در 
هر سال قیمت تضمینی خرید چغندرقند حدود ۲۵ درصد قیمت تضمینی خرید 
گندم تعیین و اعلام می شود، برآورد می کنیم که قیمت تضمینی خرید هر کیلو 

گرم چغندرقند برای سال زراعی آینده حداقل به یک هزار و ۸۷۵ تومان برسد.
حصادی ابراز امیدواری کرد با توجه به افزایش قیمت جهانی شکر و مقرون به 
صرفه تر شدن تولید شکر در کشور، تعیین قیمت تضمینی خرید چغندرقند متناسب 
با هزینه های تولید و حاشیه نسبی سود چغندرکاران در دستور کار شورای قیمت 
گذاری و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی قرار گیرد و 

پیش از مهر ماه امسال تصویب و اعلام شود.
طبق پیش بینی های وزارت جهاد کشــاورزی قرار بود در سال ۹۹ بیش از پنج 
میلیون تن چغندر قند بهاره و پاییزه در کشور تولید شود که از این میزان نزدیک 

به یک میلیون و ۵۰۰ هزارتن شکر خام استحصال خواهد شد.
ســال ۹۸ نیز ســه میلیون و ۸۳۳ هزار تن چغندر قند پاییزه و بهاره در سطح 
بیش از ۸۰ هزار هکتار کشــور تولید شــد که از این میزان ۹۲۵ هزار تن شــکر 

استحصال شده است.

 توزیع ۱۰۰ هزار تن برنج خارجی در سطح کشور انجام شد
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی گفت: توزیع قریب به ۱۰۰ هزار تن برنج 
تایلندی، هندی و پاکستانی در کشور در سطح فروشگاه های زنجیره ای، تعاونی های 

مصرف و اتحادیه ها انجام شد.
 یزدان ســیف اظهار داشت: به واسطه ذخایر راهبردی برنج هیچ کمبودی در 
خصوص تأمین این محصول وجود ندارد و علیرغم اینکه خشکسالی موجب کاهش 
تولید برنج شده است از طریق این ذخایر میزان برنج مورد نیاز بازار تأمین می شود.

وی ادامه داد: با آغاز توزیع برنج در سطح کشور قریب به ۱۰۰ هزار تن از این 
محصول از نوع هندی، تایلندی و پاکســتانی از طریق فروشــگاه های زنجیره ای، 
تعاونی های مصرف کارگری، کارمندی، اتحادیه و … در اختیار مردم قرار می گیرد 

و هیچ کمبودی در مورد برنج برای مصرف خانوار وجود ندارد.
مدیر عامل شرکت بازرگانی دولتی افزود: در حال حاضر جو روانی ناشی از موضوع 
کمبود برنج در جامعه ایجاد شده است که با این توزیع گسترده این جو روانی از 
بین می رود. تولید برنج داخلی به دلیل خشکسالی امسال نسبت به سال گذشته 
کاهش ۱۸ درصدی داشته است که این کمبود از طریق ذخایر راهبردی و توزیع 

برنج تنظیم بازار جبران می شود.
وی با اشاره به بررسی برداشته شدن ممنوعیت واردات برنج در فصل تولید به 
دلیل کاهش تولید داخل در ستاد تنظیم بازار افزود: این موضوع در ستاد در دست 
پیگیری است و دو جلسه مختلف برای بررسی آن برگزار شده، ولی هنوز تصمیم 

نهایی اتخاذ نشده است.
سیف گفت: ذخایر راهبردی کالاهای اساسی در کشور در شرایط بسیار مطلوبی 
قرار دارد و جای نگرانی در خصوص کالاهای اساسی از جمله برنج، روغن، شکر و 

گندم نیست و تمام نیاز بازار به این محصولات قابل تأمین است.

 ایران برای همکاری با صندوق اقلیم سبز آماده می شود
گام های فائو در راستای اتمام »برنامه آماده سازی جمهوری اسلامی ایران برای 

همکاری با صندوق اقلیم سبز« د ر مراحل نهایی شدن قرار گرفت.
 سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( و سازمان حفاظت محیط زیست 
کشــور به عنوان مرجع صلاحیت دار ملی ایران و صندوق اقلیم سبز با همکاری 
یکدیگر، ذینفعان محلی، ملی و بین المللی را در یک کارگاه ســه روزه به عنوان 
آخرین حلقه از زنجیره رویدادهای پروژه »برنامه آمادهسازی جمهوری اسلامی ایران 
برای همکاری با صندوق اقلیم سبز« گرد هم آوردند. این برنامه همسو با اقتصاد 
کم کربن و دستاوردِ تغییرات اقلیمیِ چارچوب فعلی کمک های توسعه ای سازمان 
ملل متحد بوده و توانسته است به تمامی نتایج برنامه ریزی شده خود در طی دو 
سال گذشته دست یابد. این پروژه، بر توانمندسازی مرجع صلاحیت دار ملی تعیین 
شده و تقویت ظرفیت آن در کشور متمرکز بوده است. علاوه بر این، مکانیسم ها، 

روش ها، چارچوب ها و استراتژی های مختلفی در طول عمر پروژه ایجاد شده اند.
»گرولد بودِکِر«، نماینده فائو در جمهوری اســلامی ایران در جریان سخنرانی 
آغازین خود در این کارگاه آموزشی گفت: »در طول اجرای این پروژه، فائو، به عنوان 
شــریک اجرایی، همیشه متعهد به ارائه تخصص فنی، داده ها و ابزارهای سیاستی 
خود برای حمایت از کشور در تلاش های خود برای تقویت ظرفیت های ملی برای 
دسترسی موثر و مدیریت کارآمد، ردیابی و هدایت تأمین مالی اقدامات اقلیمی با 

در نظر گرفتن الزامات صندوق اقلیم سبز بوده است.«

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
 مدیــرکل دفتر بهبود کیفیــت، فراوری 
و توســعه بازار سازمان شــیلات ایران گفت: 
زیرســاخت های ریلی در صورت تقاضاهای 
موثر برای صادرات آبزیان در سال ۱۴۰۰ مورد 

استفاده قرار می گیرد.
»عیسی گلشاهی« درباره توسعه زیرساخت 
های حمل و نقل برای صادرات آبزیان، افزود: 
به دنبال این هستیم امسال در صورت وجود 
تقاضاهای موثر برای محصولات شیلاتی ایران 

از زیرساخت های ریلی استفاده کنیم.
مدیرکل دفتر بهبود کیفیــت، فراوری و 
توسعه بازار سازمان شیلات ایران اظهارداشت: 
امکان صادرات محصولات شــیلاتی ایران از 
طریق زیرســاخت های ریلی از شمال کشور 
)آســتارا( به جمهوری آذربایجان و روسیه، از 
شمال شرق به ترکمنستان، قزاقستان و چین 

و از غرب به ترکیه و سوریه وجود دارد.
وی درباره اســتفاده از حمل و نقل هوایی 
برای صادرات آبزیان تصریح کرد: حمل و نقل 
هوایی محصولات، هزینه بر است و معمولا برای 
محصولات تازه و با ارزش افزوده بالا استفاده 
می شــود. برای محصولات تازه ماهی و میگو 
و به ویژه خاویار به کشــورهای عربی و گاهی 
روسیه از حمل و نقل هوایی استفاده می کنیم.

مدیرکل دفتر بهبــود کیفیت، فرآوری و 
توســعه بازار سازمان شــیلات ایران در عین 
حال گفت: صادرات محصولات تازه شیلاتی 
از طریق حمل و نقل دریایی نیز به کشورهای 

عربی انجام می شود.
وی درباره معرفی تولیدات تجاری جدید 
در بازار داخلی افزود: ســالانه متعهد به تولید 

تجاری و معرفی محصــولات جدید در بازار 
داخلی هستیم و در این راستا برای نخستین 
بار طی سه ماهه نخست امسال چهار محصول 

تجاری آبزی وارد بازار داخلی شد.
گلشاهی اظهارداشت: این محصولات شامل 
ماهیان پرورشی فیله شده و طعم دار شده به 
ویژه قزل آلا، ماهیان فیله و طعم دار شــده 

دریایی آماده مصرف، برگرهای قزل آلا و ماهی 
کبابی آماده طبخ قزل آلای سالمون است.

وی درباره وضعیت مصرف خوراکی ماهی 
کیلکا در کشور گفت: مصرف خوراکی ماهی 
کیلــکا در حــال حاضر بیــش از ۱۵ درصد 
نیســت و علت آن استفاده از این گونه ماهی 
در کارخانجات تولید کننده پودر ماهی است.

گلشــاهی تصریح کرد: با توجه به برنامه 
توسعه تولید آبزیان پرورشی، یکی از نیازهای 
مهــم در این زمینه، تامین نهاده های اولیه و 
خوراک آبزیان اســت و از آنجایی که به دلیل 
تشدید تحریم ها با محدودیت ارز روبرو هستیم 
از این رو تهیه  برخی نهاده ها مانند پودر ماهی 
برای پرورش آبزیان باید با تکیه به منابع داخلی 

انجام شود.
وی اظهارداشــت: برای تهیه پودر ماهی 
در واحد های تولیدی کشور فشار بر مصرف 
ماهی کیلکا و ساردین وارد شده در حالی که 
در گذشــته بخشــی از پودر ماهی مورد نیاز 
کشور بدون محدودیت و دغدغه از نظر تامین 

ارز، وارد می شد.
در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۰ بیش از ۲۸ 
هزار تن انواع آبزیان صادر شده که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۱۲ درصد به لحاظ وزنی 
و ۹ درصد از نظر ارزشی افزایش نشان می دهد.

در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۰ حدود ۵۲ 
میلیون دلار انواع آبزیان به کشورهای مختلف 
صادر شده به طوری که ۸۵ تن انواع ماهیان 
زینتی به بازار کشورهایی همچون عراق، ترکیه 
و اروپا صادر شده که به لحاظ وزنی ۶۰۸ درصد 
و ارزشــی ۲۰۰ درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته، رشد نشان می دهد.

مدیرکل دفتر بهبود کیفیت سازمان شیلات مطرح کرد:

صادرات آبزیان به کشورهای همسایه از طریق مسیر ریلی

سیاستگذاری های جزیره ای در حوزه صنعت روغن متوقف شود
عضو هیئت مدیره انجمن صنفی روغن کشی بر ضرورت 
اجتناب از سیاســتگذاری های جزیره ای در حوزه صنعت 

روغن تاکید کرد.
 امیرحمزه توسلی، عضو هیئت مدیره انجمن صنفی 
روغن کشــی در برنامه تلویزیونی رویش، گفت: صنعت 
روغنکشی به عنوان یکی از ریشه دارترین صنایع کشور، 
قدمتی ۶۰ ســاله دارد و از سال ۱۳۱۷، ایران با ورود به 
حوزه صنعت روغن نباتی و جامد فعالیت خود را در این 
عرصه آغاز کرد؛ در دهه ۴۰ فعالیت در این زمینه گسترش 
بیشتری یافت و تصمیم گرفته شد کشت دانه های روغنی 

که در ابتدا با کشت پنبه بود، آغاز شود.
عضو هیئت مدیره انجمن صنفی روغن کشــی ایران 
افزود: در آن زمان، حدود ۸۰ درصد نیاز داخلی کشور با 
بهره مندی از کشــت دانه های روغنی پاسخ داده می شد 
اما در سال ۷۸ این رقم به کمتر از ۱۰ درصد کاهش یابد.

وی تصریح کرد: رشد جمعیت کشور، افزایش میزان 
تقاضا، عدم موفقیت در زیرکشت بردن دانه های روغنی و 
بهره مند نشدن از تکنولوژی های نوین این صنعت، موجب 
افول صنعت روغنکشی کشور در دهه های اخیر شد که با 

افزایش میزان واردات این محصول همراه بود.
توســلی حمایت ویژه از کشاورزان را به عنوان یکی از 
اصول مهم در پیشبرد اهداف کلان در این عرصه عنوان 
کرد و گفت: متأســفانه طی سال های گذشته برای برون 

رفت از وابســتگی، فعالیت و تحقیقــات علمی در حوزه 
کشاورزی در راستای زیرکشت بردن زمین های کشاورزی 
در شرایطی که آسیبی به محیط زیست وارد نشود، مغفول 
ماند. همه موارد فوق موجب شد که صنعت روغن کشی 
ایران به عنوان صنعتی وابسته فعالیت کند به طوری که 
می توان ادعا کرد امروز حداقل ۹۰ درصد نیاز داخلی کشور 

به واسطه واردات تأمین می شود.
وی با بیان اینکه هم اکنون ۲۵ کارخانه روغن کشــی 
با ظرفیت سالانه بالغ بر ۵.۵ میلیون تن در سطح کشور 
وجود دارد، ابراز داشت: از این بین حدود ۲۲ کارخانه فعال 

هستند به طوری که در سال ۹۹ حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن در کشور محصول تولید شد، در شرایطی که این 

رقم در سال ۹۷ برابر با ۳ میلیون تن بود.
وی در ادامه به علل ســیر نزولــی تولید محصولات 
در صنعت روغن کشــی پرداخت و گفت: کاهش تولید 
محصولات در صنعت روغن کشــی از سال ۹۷ تاکنون 
می تواند علل مختلفی داشته باشد اما یکی از اصلی ترین 
آنها نبود ارز و تشدید تحریم های ظالمانه بر کشور است 
که چالش هایی را برای تولیدکنندگان در مسیر تولید ایجاد 
کرده است، البته شیوع ویروس کرونا نیز به میزانی بر حاکم 

شدن این شرایط دامن زده ضمن اینکه شرایط حاکم بر 
کشور موجب شد واردات مواد اولیه و محصولات به سختی 
و دشواری صورت گیرد و نتیجه آن کاهش میزان تولید 

محصولات در این حوزه شد.
توســلی با انتقاد از اتخاذ سیاســت های جزیره ای در 
بخش های مختلف مدیریتی کشــور، افزود: متأسفانه در 
حوزه مدیریت، تصمیم گیری ها به صورت جزیره ای صورت 
می گیرد و این امر موجب شــد کشور و صنعت در کنار 
تحریم های ظالمانه بیگانگان از خود تحریمی نیز متضرر 
شود؛ امید است دولت سیزدهم به خصوص وزارت جهاد 
کشاورزی در بهره مندی از همه ظرفیت های موجود در 

این صنعت تلاش ویژه و مستمری داشته باشد.
وی یادآور شد: سوال این است که آیا کشور برای واردات 
باید به سمت دانه های روغنی برود؟ یا مستقیماً روغن یا 
کنجاله وارد کند؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت با در 
نظرگرفتن ظرفیت و پتانسیل کارخانجات مادر کشور و 
امکان تولید بالغ بر ۵ میلیون تن روغن می توان ادعا کرد 
با واردات دانه های روغنی به عنوان محور اصلی این صنعت 
علاوه بر اینکه امکان عرضه کنجاله مورد نیاز دام و طیور 
فراهم می شود، روغن خام نیز به شرکت های تصفیه روغن 
عرضه خواهد شد و از این طریق پروتئین مورد نیاز انسانی 
تأمین و به عنوان جایگزین مناسب گوشت درکشور کنیم، 

عرضه می شود.

وزارت جهادکشاورزی موانع توسعه تجارت محصولات کشاورزی را برطرف کند
فدراسیون واردات ایران در نامه ای به وزیر جهاد ضمن 
بیان مشــکلات حوزه تولید و تجارت و واردات کالاهای 
اساســی و مواد اولیه، خواستار رفع تحریم های داخلی و 

اصلاح این بخش شد.
فدراسیون واردات ایران در نامه ای خطاب به سیدجواد 
ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی خواهان بهبود فضای 
کســب و کار در بخش کشاورزی، تعامل سازنده دولت و 
بخش خصوصی در این حوزه، کاهش چشــمگیر موانع 
تولید و تجارت، توسعه تجارت خارجی و تقویت توانمندی 
کارشناسی وزارتخانه مذکور در حل و فصل مسائل مبتلابه 

تجارت محصولات کشاورزی شد.
در این نامه آمده است: حوزه کشاورزی و صنایع غذایی 
مهمترین موتور رشد و توسعه اقتصادی کشور است. ایران 
برای گذر از بحران های عدم توسعه باید در راستای رشد 
تولید و توسعه تجارت این بخش گام بردارد. البته افزایش 
تقاضا برای آب و مواد غذایی از یک ســو و از سوی دیگر 
بروز خشکسالی برای کشوری که در ناحیه خشک و نیمه 
خشک دنیا واقع است، منجر شده تا فشار بر ذخایر آب های 
سطحی و زیرزمینی افزایش یابد و سیمای کشاورزی کشور، 
چهره ناپایداری به خود گیرد. حال در شــرایط حساس 
کنونی کشور، توسعه تجارت آب مجازی و تأمین و تنظیم 

بازار نهاده های تولید و کالاهای اساسی بخش کشاورزی 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. زیرا حفظ آرامش روانی 
جامعــه، در گروی تعادل در بازار اســت و هر غفلتی ولو 
کوچک، می تواند پیامدهای نامطلوبی به همراه داشته باشد.

این نامه می افزاید: امروز در حوزه کشاورزی و صنایع 
غذایی بخش کوچکی از مشــکلات به تحولات سیاست 
خارجی مرتبط است و سوء مدیریت و تحریم های داخلی 

به مراتب اثرگذارتر از تحریم های خارجی بوده اســت. بر 
این اســاس نیز امروز تأمین کالاهای اساسی و مواد اولیه 
کارخانجات صنایع غذایی و تجهیزات صنعتی مورد نیاز، 
دچار چالش اساسی شده، بی شک ادامه روند کنونی جامعه 
را برای تأمین مواد اولیه و کالاهای مصرفی، دچار عسرت 
می کند. فدراســیون واردات در این نامه تاکید می کند: 
امروز ما با شما صرفاً از بروکراسی مزاحم واردات که آن را 

مختل کرده، سخن نمی گویم، زیرا چالش های پیش روی 
تولید و صادرات را نیز تصویر می کنیم که اقتصاد کشور 
و زنجیره ارزش افزوده را در معرض خطر قرار داده است. 
بر این اســاس این بخش نیازمند اصلاحات جدی است. 
در ایــن میان بهره مندی از ظرفیت های بخش خصوصی 
تخصصی می تواند در شکل گیری تصمیمات صحیح تر و 

جامع تر راهگشا باشد.
این نامه می افزاید: فدراســیون واردات ایران به عنوان 
تشــکلی بالا دســتی در حوزه واردات از سال ۱۳۹۴ با 
۲۱ تشــکل رســمی وارداتی در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران تأســیس شد؛ در سال جاری 
باتوجه به ماهیت وجودی و عملکرد این تشکل طی نامه 
۱۰/۱/۲۹۳۸/ ص )پیوست(، از سوی ریاست اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران در راستای اجرای مواد ۲ و 
۳ قانون بهبود محیط کسب و کار مبنی بر ضرورت مشورت 
دولت و دستگاه های اجرایی ذیربط در فرایند سیاستگذاری 
و اصلاح و تدوین مقررات، بخشنامه ها و رویه های اجرایی 
با اتاق ها و تشکل های ذی ربط و نظر به اهمیت موضوع 
واردات به وزیر سابق جهاد کشاورزی معرفی شد؛ تا نقطه 
نظرات این تشــکل در جریان مدیریت واردات کشور در 

کارگروه ها مرتبط، اخذ و مورد استفاده قرار گیرد.

 رییــس اتحادیه مرکزی میوه و تره بار تهران، جزئیات 
قیمت درجه یک تا سه انواع میوه و صیفی  براساس نرخ نامه 
عمده فروشی محصولات کشاورزی در میدان میوه وتره بار در 

اواسط شهریورماه را اعلام کرد.
»اســدالله کارگر« با اعلام جزئیــات قیمت انواع میوه 
و صیفی جات درجه یک تا درجه ســه، براســاس نرخ نامه 
عمده فروشی محصولات کشاورزی در میدان میوه و تره بار 
تهران در دوره زمانی پانزدهم تا بیست و یکم شهریور ماه 
سال ۱۴۰۰ افزود: براساس این نرخ نامه قیمت هر کیلوگرم 
پســته تازه بین ۸۰ هزار تا ۱۲۰ هزار تومان، توت فرنگی 
گلخانه ای بین ۳۰ هزار تا ۴۵ هزار تومان، سیب گلاب پاییزه 
بین ۱۰ تا ۱۵ هزارتومان، ســیب دو رنگ بین ۱۵ هزار تا 
۲۵ هزار تومان، شــلیل شبرنگ و شمس بین ۱۵ هزار تا 
۲۰ هزارتومان، شــلیل شبرنگ سیبی بین ۱۵ تا ۲۲ هزار 
تومان است. قیمت هر کیلوگرم گلابی بیروتی بین ۲۰ هزار 
تا ۳۵ هزار تومان، گلابی شاه میوه بین ۲۰ هزار تا ۳۰ هزار 
تومان، انجیر سیاه و زرد بین ۱۰ هزار تا ۲۵ هزار تومان، انگور 
رطبی، عسگری و کندری بین ۱۵ هزار تا ۲۰ هزارتومان، 
انگور بی دانه قرمز بین ۱۵ هزار تا ۲۵ هزار تومان، انگور بی 
دانه سفید بین ۱۲ هزار تا ۱۸ هزار تومان، آلو سانترال بین 
۱۵ هزار تا ۲۵ هزارتومان، هلو انجیری، کاردی و زعفرانی 
بین ۱۲ هزار تا ۲۰ هزار تومان و هلو هســته جدا بین ۱۲ 

هزار تا ۱۷ هزارتومان به فروش می رسد.
رییس اتحادیه مرکزی میوه و تره بار تهران گفت: قیمت 

هر کارتن آنانــاس بین ۷۵۰ هزار تا ۹۵۰ هزار تومان، هر 
کیلوگرم انبه ۳۵ هزار تا ۴۵ هزار تومان و موز بین ۲۰ هزار 
تا ۲۴ هزار تومان است. همچنین نرخ هر کیلوگرم شاه پسند 
بین چهار هزار تا هشت هزار تومان، طالبی بین ۶ هزار تا ۹ 
هزار تومان، خربزه بین هفت هزار تا ۹ هزار تومان، هندوانه 
خطی و ســاکاتا بین ســه هزار و ۵۰۰ تا پنج هزار و ۸۰۰ 
تومان به فروش می رسد. به گفته کارگر، طبق این نرخ نامه 
قیمت هرکیلو لیمو شیرین بین ۱۰ هزار تا ۱۵ هزار تومان، 
لیموترش سنگی بین ۱۰ هزار تا ۱۴ هزار تومان، لیموترش 

میناب بین ۱۰ هزار تا ۱۶ هزار تومان است.
وی گفت: قیمت هر کیلوگرم خیار اصفهان بین چهار 
هزار تا هشــت هزار تومان، خیار گلخانه ای بین ۶ هزار و 

۵۰۰ تــا ۱۰ هزار و ۵۰۰ تومان، خیار بوته ای بین ۶ هزار 
تا ۱۱ هزارتومان، گوجه فرنگی بوته رس بین ســه هزار تا 
۶ هزار تومان، لوبیاسبز بین هفت هزار تا ۱۲ هزار تومان، 
بامیه بین ۱۰ هزار تا ۱۵ هزار تومان و هویج بین ۱۰هزار 

تا ۱۴هزار تومان به فروش می رسد.
این مقام صنفی افزود: نرخ هر کیلوگرم بادمجان دلمه ای 
بین سه هزار تا پنج هزار تومان، بادمجان قلمی بین سه هزار 
و ۵۰۰ تا هفت هزارتومان، بادمجان گلخانه ای بین هشت 
هزار تا ۱۱ هزار تومان، پیاز شیری و زرد بین چهار هزار تا 
۶ هزار تومان، پیاز نو بین سه هزار تا پنج هزار تومان، سبزی 
جور بین پنج هزار تا هفت هزار تومان، سبزی خوردن بین 
۶ هزار تا هشت هزار تومان، سیب زمینی نو بین سه هزار 

تا پنج هزار و ۵۰۰ تومان و سیرخشک بین ۲۰ هزار تا ۳۰ 
هزارتومان عرضه می شود. رییس اتحادیه مرکزی میوه و 
تره بار تهران گفت: نرخ هر کیلوگرم کدو حلوایی بین سه 
هزار تا هفت هزار تومان، فلفل تند ریز بین چهار هزار تا ۶ 
هزار تومان، فلفل دلمه سبز بین پنج هزار تا ۹ هزار تومان، 
فلفل دلمه ای گلخانــه ای بین ۶ هزار تا ۱۰ هزار تومان، 
فلفل شیرین شــمال بین ۱۰ هزار تا ۱۵هزار تومان، کلم 
بروکلی بین ۱۲ هزار تا ۲۲ هزار تومان،  کاهو پیچ سالادی 
بین هفت هزار تا ۱۲ هزار تومان، کاهو رسمی بین پنج هزار 
تا هشت هزار تومان، کدو مسمایی بین چهار هزار تا ۶ هزار 
تومان، کرفس بین چهار هزار تا ۶ هزار تومان، گل کلم بین 
هفت هزار تا ۱۰ هزارتومان،  کلم سفید بین چهار هزار تا ۶ 
هزارتومان و کلم قرمز بین پنج هزار تا ۱۰ هزارتومان است.

بررسی های میدانی نشان می دهد قیمت هر کیلوگرم 
هویج در بازار همچنان بین ۲۲ هزار تا ۲۵ هزار تومان، گلابی 
بین ۴۵ هــزار تا ۶۰ هزار تومان، نارنگی بیش از ۳۰ هزار 
تومــان، خیار بیش از ۱۵ هزار تومان، موز بین ۲۷ هزار تا 
۳۰  هزار تومان است. پیش از این نیز قیمت هویج در بازار 
بیش از ۳۵ هزارتومان بود. این درحالی است که نارنگی با 
قیمت بالای ۳۰ هزار تومان به بازار آمده اما این محصول در 

نرخ نامه میدان میوه و تره بار محسوب نشده است.
با وجود ارایه نرخ نامه میدان میوه و تره بار تهران اما در 
بازار خرده فروشــی سطح شهر قیمت هر کیلوگرم میوه و 

صیفی بیش از قیمت نرخ نامه مصوب به فروش می رسد.

جزئیات نرخ عمده فروشی انواع میوه و صیفی  در اواسط شهریورماه
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1400/06/16

شماره : 1182
مهدی محرری -   ایده روز |ســمینار 
»چالش بــرق در زنجیره فــولاد« با حضور 
تعــدادی از مدیران صنایع فولاد، معدن، برق 
و انــرژی و مقامــات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و نیرو در دو پنل تامین پایدار برق در 
زنجیره فولاد )پشتیبانی، مانع زدایی و اصلاح 
الگوی مصرف( و سرمایه گذاری صنایع معدنی 
و فولادی در صنعت برق )چشم انداز، موانع و 

راهکارها( برگزار شد.
 سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران پیش از برگزاری این 
مراسم، ضمن تاکید براینکه تامین پایدار برق 
صنایع فولاد یکی از حیاتی های ترین نیازهای 
ایــن صنعت در حال حاضر اســت، گفت: با 
اظهارنظرها و اجرای پنل های تخصصی، تمام 
ابعاد تامین پایدار برق تولیدکنندگان زنجیره 
فولاد بررسی و باتوجه به ترکیب حاضران در 
این ســمینار از مدیران وزارت صمت و نیرو 
تا شــرکت های معدنی، فــولادی، نیروگاهی 
و تشــکل های تخصصی حوزه برق و انرژی، 
راهکارهای عملی برای رفع چالش برق و ابعاد 

سرمایه گذاری در این حوزه ارائه می شود.

 خسارت ۶ میلیارد دلاری صنایع 
فولادی در سال به دلیل قطعی برق

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران،  در مراسم افتتاح این مراسم، ضمن 
اشاره به اینکه براساس افق چشم انداز فولاد 
قرار بر این بوده که تا سال ۱۴۰۴ به میزان ۵۵ 
میلیون تن ظرفیت تولید داشته باشیم، اظهار 
کرد: اما در سال جاری با کمبود و بحران برق 
مواجه شدیم. در سال گذشته نیز محدودیت 
گاز و برق وجود داشــت و نتیجه این بود که 
امروز با ظرفیت بالقوه ۴۰ میلیون تن، تنها ۳۰ 

میلیون تن تولید داریم.
وی افزود: در حقیقت با وجود اینکه ظرفیت 
آمــاده بهره برداری ۴۰ میلیون تن اســت اما 
نتوانتســم به این عدد برســیم. این درحالی 
اســت زمانیکه برای یک واحد تولیدی برنامه 
تولید تدوین می شود )با کسر زمان تعمیرات 
در واحدهای تولیدی(، روند تولید بایســتی 
ادامه دار باشــد تا صرفه اقتصادی از بین نرود. 
حــال امروز در این شــرایط، ۲۵ میلیون تن 
ظرفیت نصب شــده و موجود در واحدها، بلا 

استفاده مانده است.
سبحانی با یادآوری اینکه در دهه های ۶۰ و 
۷۰ برنامه منسجمی برای فولاد وجود داشت و 
وزارت معادن و فلزات با برنامه مشخصی پیش 
می رفت و بقیه سازمان ها، معادن و نیروگاهها 
همه بر اســاس اســتراتژی و نظام منسجم 
برنامه ریزی تعریف شــده حرکت می کردند، 
تصریح کرد: اما متاسفانه در  دو دهه اخیر این 
نظام از بین رفته و گویا هیچکس متولی این 

حوزه نیست.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد تاکید 
کرد: صنعت فولاد نیازمند برق است و اکنون 
در شــرایط به وجود آمده اعلام شد که خود 
واحدها نیروگاه احداث کنند که این اقدام برای 
واحدهای بزرگ امکانپذیر است اما بخش های 

کوچک، توان انجام آن را ندارند.
وی تصریــح کرد: کمبود بــرق، اتفاقی و 
غیرقابل پیش بینی نبود. این اتفاق می تواند به 
دلیل ضعف در مدیریت انرژی باشد. متاسفانه 
برای رفع این مشــکل مصرف به میزان تنها 
۱۰ درصد دیماند اتخاذ شــد که در حقیقت 
ناشیانه ترین تصمیم بود. خاموش شدن کوره 
و ادامه فعالیت بعد از رفع محدودیت ها برای 
آماده نگاه داشــتن تجهیــزات تولید و عدم 
خاموشی امکانات می خواهد. تصمیمات غلط 
و غیر کارشناسی، معضل کمبود برق را افزایش 
می دهد. او ابراز امیدواری کرد که دولت جدید 
برای عدم تولید ۱۰ میلیون تن فولاد از ظرفیت 
۴۰ میلیون تنی که به نوعی عدم نفع از تولید 

بوده و منجر به از دســت دادن شش میلیارد 
دلار شده است، برنامه  داشته باشد؛ چراکه این 
عدد در اقتصاد کشور بسیارتاثیر گذار است و 
چندین هزار شغل را تحت تاثیر قرار خواهد داد.

ســبحانی تاکید کرد: وزارت نیرو بایستی 
بــرای راه اندازی نیروگاه در کنار ما باشــد و 
مشخص کند در کدام نقاط امکان توزیع برق 
و به چه میزان فراهم اســت. لازم اســت که 
تخصیص ارز برای تامین تجهیزات انجام شود. 
همچنیــن زمانیکه موضوع قطعی برق وجود 
دارد، واحــدی که تولید بــرق انجام می دهد 
باید از محدودیت های مصرف برق وزارت نیرو 

معاف شود.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد تاکید 
کرد: چنانچه موارد و اقدامات اشاره شده انجام 
شــود، می توان کمبود برق را جبران کرد؛ در 
غیر این صورت هرســال بــا محدودیت برق 
مواجه خواهیم بــود و فرصت های صادراتی 
را از دســت می دهیم. این  در حالی است که 
قیمت شــمش فولاد طی چند سال گذشته 
افزایش یافته و اکنون به ۶۰۰ دلار در هر تن 
رسیده است. امید است با برگزاری این همایش 
مسیر مشخصی در جهت تامین برق مورد نیاز 
فولادی ها برای تولیــد ۴۰ میلیون تن و ۵۵ 

میلیون تنی ایجاد شود.

 مدل اقتصــادی صنعت برق باید 
تغییر کند

در ادامه سعید زرندی- معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت - ضمن اشاره 
به رشد هشت درصدی صنعت کشور در سال 
جاری اظهار کرد: سال گذشته علیرغم همه 
چالش ها، مشکلات ناشی از تحریم ها و شیوع 
کرونا، ســال خوبی بــرای تولید بود و بخش 
صنعت و تولید در مســیر رشد حرکت  کرد. 
این شرایط تا ســه ماهه نخست سال جاری 

نیز تداوم داشت.
وی خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه وزارت 
صمــت وضعیت تولید محصــولات صنعتی 
و معدنی منتخب را بــه صورت ماهانه رصد 
می کند، ۲۷ محصول را دارای رشــد مطلق و 
حدود ۳۰ محصول را دارای رشــد عمدتا بالا 

اعلام می کند.
زرندی اعلام کرد: ظرفیت فعلی کنستانتره 
ســنگ آهن در کشــور حدود ۵۷ میلیون و 
۶۶۰ هزارتن است  که ۸۰ میلیون تن در این 
بخش هدف گذاری شده و در حوزه گندله نیز 
ظرفیت تولید ۴۷ میلیون و ۶۰۰ هزار تن است 
و برای آن هدف گذاری ۵۸ میلیون تنی صورت 
گرفته است. همچنین میزان ظرفیت فعلی آهن 
اسفنجی حدود ۳۵ میلیون تن و هدف گذاری 
در ایــن حوزه بر مبنای ۵۲.۷ تن برنامه ریزی 
شــده است و در بخش نورد هدف گذاری ۴۶ 
میلیون تنی با رســیدن به ظرفیت تولید ۵۸ 

میلیون تنی محقق شده است.

این مقام مسئول در وزارت صمت، ضمن 
تاکید بر اهمیت و نقش صنایع معدنی به ویژه 
فولاد در گذر از شرایط سخت اقتصادی ناشی از 
تحمیل تحریم ها، تصریح کرد: تقریبا ۱۲ درصد 
ارزش افزوده صنعت در حوزه فولاد بوده و این 
به معنای ضرورت یک برنامه ریزی منسجم در 

این حوزه است.
معاون طــرح و برنامه ریزی وزارت صمت 
در ادامه با استناد به آمار اعلام شده و شرایط 
خوب تولید تا ســه ماه نخست سال جاری، 
تحقق اهداف تعیین شده را در صورت تامین 
برق، امکانپذیر دانست و گفت: شرایط تولید 
تا خــرداد ماه و تا پیش از روبه رو شــدن با 
چالش های تامین برق، رضایت بخش بود اما 
در سه ماهه گذشته به واسطه عدم تامین برق 
واحدهای تولیدی به ویژه در بخش سیمان و 

فولاد دچار مشکل شدیم.
زرندی میزان خســارت ناشــی از قطعی 
بــرق واحدهای فولادی )تنها در زیرمجموعه 
ایمیدرو( را هفته ای ۲۳۵ میلیون دلار اعلام 
کرد و گفت: برای دســتیابی و تحقق هدف 
۵۵ میلیون تنی فولاد، حداقل ۵۰۰۰ مگاوات 
کمبود برق وجود دارد. وزارت صمت در کنار 
رایزنی ها و پیگیری هایی که با وزارت نیرو جهت 
تامین برق بخش صنعت انجام داد، پیگیری 
موضوع سرمایه گذاری در حوزه برق را نیز در 

دستور کار خود قرار داد.
وی سرمایه گذاری بخش صنعت در کنار 
تغییــر مــدل اقتصادی صنعت بــرق و حل 
مشــکلات مربوط به اتلاف شــبکه را راهکار 
و تدبیر مناســبی برای کاهش مشکلات برق 
صنایع دانست و افزود: بخش صنعت در حال 
حاضر برای تامین ۱۰ هزار مگاوات برق اعلام 
آمادگی کرده است. این مقام صنعتی، ضمن 
تاکید بر اینکه وزارت صمت در ســند ۱۴۰۴ 
میــزان نیاز و مصرف برق مورد نیاز صنایع را 
اعــلام کرده بود، تصریح کرد: البته اعلام نیاز 
به تنهایی کافی نبود و توجه دستگاهی جهت 
پیگیری و ایجاد هماهنگی برای الزام تامین برق 

مورد نیاز بخش صنعت وجود داشت.
زرندی ضمن ابراز امیدواری نسبت به تامین 
برق پایدار بخش صنعت کشور توسط وزارت 
نیرو و اجرایی شــدن طــرح تامین ۱۰ هزار 
مگاوات برق توسط بخش صنایع، بر ضرورت 
تمرکز برای تامین برق و انرژی مورد نیاز صنایع 
در ماه های آینده تاکید کرد و گفت: لازم است 
از هم اکنون تدابیر لازم برای جلوگیری از ایجاد 
محدودیت در تامین گاز این واحدها در زمستان 
در نظر گرفته شــود تا دیگر شــاهد اینگونه 

اتفاقات تلخ برای صنعت نباشیم.

 وزارت نیرو برای عدم قطعی برق 
بایستی تضمین دهد

در ادامه این سمینار، ناصر تقی زاده -مدیر 
عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو- در 

پنل تخصصی سرمایه گذاری صنایع معدنی 
و فولادی در صنعت برق )چشم انداز، موانع 
و راهکارهــا( ضمن ابراز امیدواری برای آنکه 
وزارت نیرو در دولت جدید رویکرد جدیدی 
در پیــش گیــرد و صنایع فــولادی را برای 
سرمایه گذاری در تولید برق و احداث نیروگاه 
تشویق کند، گفت: شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملــو برای یک نیــروگاه ۵۰۰ مگاواتی 
سرمایه گذاری کرده است اما در حال حاضر 
به دلیل قوانین وزارت نیرو، فعالیت مجموعه 

متوقف شده است.
وی تاکیــد کرد: چادرملــو قصد دارد که 
عملیــات اورهال )تعمیــر و نگهداری( برای 
نیروگاه خود انجام دهد اما وزارت نیرو این کار 
را مستلزم جریمه کرده است؛ چراکه هزینه 

اورهال بسیار بالاست. 
با این حال شرکت چادرملو حاضر است این 
هزینه را پرداخت کند اما در مقابل، وزارت نیرو 
به ما بابت عدم قطعی برق تضمین دهد. ضمن 
اینکه برای ادامه فعالیت نیازمند ارز هستیم  

که بایستی تامین شود.
او بــا بیان اینکه چادرملــو به عنوان یک 
ســرمایه گذار در حوزه صنعــت و تولید برق 
است که باید مورد تشویق قرار گیرد، تصریح 
کرد: این درحالی است که سوءمدیریت ها در 
این زمینه وجود دارد؛ چرا که برای ساعت های 
مصرف برق هم با وجود اینکه از ۱۰ شــب تا 
هشت صبح که پیک مصرف برق هم نداریم، 

اجازه فعالیت داده نمی شود. 
در حال حاضر تنها به صنایع فولادی فشار 
وارد شده و مجاز به فعالیت شبانه هم نیستند.

تقی زاده افزود: اکنون چادرملو برای مصارف 
آینده و طرح های توســعه ای خود برق تولید 
می کند که با مشکلات بسیاری از سوی وزارت 
نیرو مواجه شده است؛ چنانچه نیروگاه جدید 
نیز ساخته شود تضمینی وجود ندارد که به 
دلیل کمبود بــرق در منطقه مجددا جلوی 
استفاده از این برق برای چادرملو گرفته نشود.

وی بــا بیــان اینکــه در صنعــت برق 
ســرمایه گذاری اقتصــادی ضروری اســت، 
گفت: اکنون ۵۰۰ مــگاوات برق در نیروگاه 
چادرملو تولید می شــود و در دیگر شــهرها 
همچون ارفــع هم نیروگاه وجــود دارد که 
متعلق به چادرملوســت؛ در صورتی که تنها 
صنایع فولادی فعالیت شان متوقف شده که 

تامین کننده نیاز بسیاری از صنایع است.
مدیرعامل چادرملو ضمن اشاره به اینکه 
در حــال حاضر برق ۱۰ واحد فولادی اصلی 
قطع شده که دور از انصاف است و همچنین 
تشویقی برای سرمایه گذاری وجود ندارد، تاکید 
کرد: بزرگترین سد مقررات، وزارت نیروست 
و تا پنج ســال آینده هم این مشکلات حل 
نمی شــود؛ بنابراین تامین برق صنایع جز با 
تشویق انجام نمی شود اما امید است که وزیر 
نیروی جدید، روند مناســبی برای تعامل با 

صنایع در پیش گیرد.
مدیرعامل چادرملو در پایان یادآور شــد: 
همچنین دولت بایستی گاز مورد نیاز صنایع 
فولادی را هم برای ما تامین کند. ضمن اینکه 
از دیگر مباحث اصلی، استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر است که باز هم در تولید آن برای 
ما محدودیت گذاشته  و تنها اجازه تولید ۱۰ 

مگاوات را داده اند.

 آمادگی فولاد مبارکه برای احداث 
نیروگاهی با ظرفیت حداقل ۱۵۰۰ مگاوات

در ادامــه این ســمینار، عبــاس اکبری 
محمدی-معاون بهره برداری شــرکت فولاد 
مبارکه- نیز در پنل تخصصی سرمایه گذاری 
صنایع معدنــی و فــولادی در صنعت برق 
اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه برای احداث 
نیروگاهی با ظرفیت حداقل ۱۵۰۰ مگاوات و 
همچنین تملک نیروگاه های که سیکل کامل 
ندارند اعلام آمادگــی می کند. در مدتی که 
گذشته و با اقداماتی که از سوی وزارت نیرو 
انجام شده، صنعت حکمرانی در برق نزول پیدا 
کرده و در گام نخست باید این اعتماد از دست 

رفته مجددا به صنعت برق بازگردد.
وی افزود: چند برابر شدن یک شبه هزینه 
برق صنایع فولادی نیز از جمله اقداماتی است 
که توسط وزارت نیرو صورت گرفت. شرایط 
فعلی یک فرصت برای ماســت که با تمرکز 
روی کار و تولید برق، مشــکل را برای بلند 

مدت حل کنیم. 
البته باید مباحث برق و محیط زیست و 
گاز را به صورت مشــخص و در کنار هم قرار 
دهیــم و بر روی آن تمرکــز کنیم. در واقع 
این موضــوع را می توان با توجه به تغییرات 
تکنولــوژی کــه در دنیا در حــال رخ دادن 
اســت و مواردی همچون کربن زدایی مطرح 

و اجرایی کرد. ا
ز سوی دیگر شرایط چندان خوبی برای گاز 
وجود ندارد؛ پس لازم است مباحث گاز، برق 
و محیط زیست به صورت بالانس در کنار هم 

قرار گرفته و فکری برای آن ها شود.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه 
ضمن اشــاره به برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
شرکت ها برای راه اندازی نیروگاه برق، گفت: 
بهتر است تفاهم نامه  میان وزارت نیرو و وزارت 
صمت با سرعت بیشتری به جلو رود و موارد 
سرمایه گذاری تسهیل شود؛ به این صورت که 
موارد مبهم برداشته شده و مشوق های لازم 

برای سرمایه گذاری تعیین شود.
اکبری محمدی با بیان اینکه برای رسیدن 
به این هــدف در گام اول بایســتی دیدگاه 
وزارت نیرو اصلاح شود، تاکید کرد: همانطور 
که اشــاره شد، در حال حاضر  شرکت فولاد 
مبارکه آمادگی خود را برای احداث نیروگاهی 
به ظرفیت حداقل ۱۵۰۰ مگاوات اعلام کرده، 
اما نکته اینجاســت در مذاکراتی که طی این 
مدت انجام دادیم، به نظر می رسد رویکردها به 
گونه ای است که در گذشته هم وجود داشته 
و باعث به وجود آمدن شرایط فعلی و بحران 
برق شده است. به طور مثال یکی از نیروگاه 
هایی که به فولاد مبارکه معرفی شده، قیمتی 

دوبرابر قیمت نیروگاههای جدید دارد.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه 
ادامه داد: با این طرز فکر و شــرایط نمی توان 
به جلو پیش رفت؛ چراکه شرکت فولادمبارکه 
سهامداران بسیاری دارد که شامل صندوق های 
بازنشستگی، عموم مردم و قشر محروم جامعه 
اســت و باید این ظرفیت و شرایط اقتصادی 
به گونه ای تنظیم شــود که تشــویقی برای 

سرمایه گذاری در آن وجود داشته باشد. 
در این میان مهمتریــن موضوع که باید 
اصلاح شود، مشارکت با ذی نفعان است؛ چراکه 
در غیر این صورت و فعالیت به صورت یکطرفه، 

نتیجه ای در بر نخواهد داشت.

 در سمینار تخصصی چالش برق در زنجیره فولاد مطرح شد

خسارت ۶ میلیاردی صنایع فولادی به دلیل قطع برق

  عملیات اجرایی آبرسانی به نیروگاه سیریک آغاز شد
مجری طرح  نیروگاه های بخار شرکت برق حرارتی گفت: با توجه به ظرفیت های 
قانونی تامین آب صنایع بزرگ و بر اساس مسئولیت های اجتماعی احداث طرح های 
بزرگ صنعتی، پروژه مشترک آبرسانی به نیروگاه سیریک و بیش از ۳۰ روستای 

منطقه آغاز شد.
بهنام خائفی نژاد با اشــاره به لزوم تامین آب شرب موردنیاز برای پروژه احداث 
نیروگاه بخاری سیریک استان هرمزگان تا مرحله نصب تجهیزات اصلی و راه اندازی 
نیروگاه، افزود: با توجه به مشکلات تامین آب شرب در روستاهای منطقه، مقرر شده 
است طرح مشترک آبرسانی به نیروگاه و بیش از ۳۰ روستای منطقه با همکاری 

مشترک این طرح و شرکت آبفای استان هرمزگان اجرایی شود.
وی ادامــه داد: این طرح در قالــب اجرای خط انتقالی به طول ۴۰ کیلومتر از 
چاه های تلنگ تا مخزن کوهستک و در ادامه تا زمین نیروگاه سیریک جهت ایجاد 

منابع آبی پایدار و کاهش تنش آبی موجود در منطقه اجرا خواهد شد.
مجری طرح  نیروگاه های بخار شــرکت برق حرارتــی تاکید کرد: پس از اخذ 
مجوزهای لازم و انعقاد قرارداد تجاری و پرداخت سهم اولیه طرح نیروگاه سیریک، 
عملیات اجرایی پروژه آغاز شده و پیش بینی می شود تا دی ماه سال جاری این پروژه 

تکمیل و آماده بهره برداری شود.
خائفی نژاد همچنین از نهایی شدن مذاکرات درباره مشارکت این طرح و صنایع 
بزرگ در استان های اصفهان و یزد برای تامین آب شیرین مورد نیاز مناطق مرکزی 
ایران از طریق احداث مجموعه آب شیرین کن در مجاورت نیروگاه و احداث خطوط 
انتقال آب با ظرفیت حدود یک میلیارد مترمکعب در سال برای تامین آب شهرها و 
روستاهای مناطق شرق استان هرمزگان و بخشی از استان های کرمان، یزد، اصفهان 

و آب مورد نیاز صنایع زیربنایی این دو استان خبر داد.

 اول مهرماه؛ پایان محدودیت های برقی صنایع
مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق ایران ضمن قدردانی از همکاری خوب 
صنایع فولادی در تابستان امسال، از پایان محدودیت های برق رسانی به صنایع تا 

اواخر شهریور خبر داد.
مصطفی رجبی مشهدی در سمینار تخصصی چالش برق در زنجیره فولاد در 
تشریح اعمال محدودیت ها برای تامین برق صنایع گفت: تابستان امسال، مواجهه 
با چالش هایی از جمله خشکسالی کم سابقه، تامین برق پایدار برای همه مشترکان 
را دشوار ساخت، بنابراین با توجه به اولویت برق رسانی به بخش خانگی و عمومی، 
ناچار به اجرای محدودیت هایی برای بخش صنعت شدیم که در این زمینه صنایع 
فولادی همکاری ارزشمندی با صنعت برق داشتند. در طرح های مدیریت مصرف 
در دوره اوج بار، این محدودیت ها در همه کشورهای جهان اجرا می شود. در کشور 

ما هم از ساعت ۲۴ تا ۱۰ صبح محدودیتی برای مصرف صنایع وجود نداشت.
سخنگوی صنعت برق افزود:  رشد مصرف انرژی برق امسال نسبت به سال گذشته 
حدود ۱۰ درصد بوده، در حالی که در گذشته شاهد رشد سالانه ۴ تا ۵ درصد بوده ایم. 
همچنین امسال انرژی تحویل داده شده به صنایع فولاد در فروردین ماه، ۲۵ درصد 
رشــد داشته که سعی می کنیم با توجه به این رشد تا پایان سال انرژی مورد نیاز 
صنایع را تامین کنیم. در زمستان هم که چالش سوخت وجود دارد، در صورت تامین 

به موقع سوخت سعی می کنیم هیچگونه محدودیتی به این بخش اعمال نشود.
رجبی مشهدی در خصوص نیروگاه های خودتامین بخش صنعت گفت: در بخش 
اتصال نیروگاه های خودتامین به شبکه برق کشور حتما تسهیل گری خواهیم کرد تا 

صنایع برق پایدار داشته باشند.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران در پایان، موضــوع راه اندازی 
کارخانه های جدید، بدون توجه به میزان برق مصرفی آنها در برابر هر یک تن فولاد 
تولیدی را نگران کننده دانست و خواستار آن شد تا قبل از راه اندازی این کارخانه ها، 

مانند سایر کشورها به مسئله بهینه سازی مصرف حتما توجه شود.

 دومین واحد گازی نیروگاه هنگام بندرعباس به شــبکه سراسری 
برق متصل شد

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق هرمزگان گفت: با راه اندازی موقت پست 
نیروگاه کلاس F هنگام، دومین واحد گازی این نیروگاه در بندرعباس با موفقیت 

سنکرون و به شبکه سراسری برق کشور متصل شد.
رضا مهرانی اظهار داشــت: با راه اندازی موقت پست نیروگاه کلاس F هنگام در 
بندرعباس، دومین واحد گازی این نیروگاه نیز ششم شهریورماه سالجاری با تلاش 
مدیران و کارکنان صنعت تولید برق کشــور و به ویژه همکاران نیروگاه هنگام با 

موفقیت سنکرون و به شبکه سراسری برق کشور متصل شد.
پروژه نیروگاه ســیکل ترکیبی هنگام شامل دو واحد گازی از نوع توربین های 
کلاسF، به ظرفیت اسمی ۳۰۷ مگاوات، به همراه یک واحد بخار به ظرفیت اسمی 
۲۹۲ مــگاوات و در مجمــوع به میزان ۹۰۶ مگاوات و با میزان بازده ۵۸ درصد در 
حالت سیکل ترکیبی به همراه سیستم خنک کن یک بارگذر )Once Through( به 
صورت EPCF است که پیش از این نیز واحد نخست این نیروگاه در دی ماه ۱۳۹۹ 

با شبکه سراسری سنکرون شده بود.
وی خاطرنشــان کرد: با حمایت های شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق 
حرارتی کشور و با پیگیری ها و فعالیت های صورت گرفته در استان از تابستان سال 
گذشــته تاکنون ۴ واحد گازی با مجموع ظرفیت نامی ۹۵۴ مگاوات به واحدهای 
تولیدی استان هرمزگان افزوده شده است تا شاهد کمترین خاموشی ها در تابستان 

جاری در این منطقه گرم کشور باشیم.
وی ضمن تشــکر از همراهی مردم و صنایع هرمــزگان در مدیریت و کاهش 
مصرف در روزهای سخت اوج مصرف برق، اعلام کرد: پیش بینی می شود مراحل 
ساخت واحد بخاری نیروگاه کلاس F هنگام نیز در سال آینده پایان پذیرد تا اولین 
سیکل ترکیبی نیروگاهی در استان هرمزگان تکمیل شده و بازده ۵۸ درصدی را 

در تولید برق شاهد باشیم. 

 امضای قرارداد انرژی ۲۷ میلیارد دلاری میان عراق و توتال
شرکت توتال فرانسه تحت قراردادی به ارزش ۲۷ میلیارد دلار، چهار پروژه انرژی 

بزرگ در جنوب عراق خواهد ساخت.
 پاتریک پویانه، مدیرعامل توتال در مراسم امضای این قرارداد گفت: این شرکت 
سرمایه گذاری اولیه به ارزش ۱۰ میلیارد دلار را آغاز خواهد کرد و کار مهندسی 
فورا آغاز می شود. برنامه این شرکت، بسیج تیمها در عراق تا پایان سال ۲۰۲۱ است.

احسان عبدالجبار، وزیر نفت عراق گفت: فاز اول شامل یک سرمایه گذاری سه 
میلیارد دلاری از ســوی گروه فرانسوی توتال در پروژه ای برای تزریق آب دریا به 
میادین نفتی به منظور بهبود اســتخراج نفت خواهد بود. توتال برای ساخت یک 
کارخانــه پالایش برای گازی که در میادین جنوبی قرنه غربی ۲، مجنون، ارتاوی، 
طوبی و لوهیس تولید می شود، دو میلیارد دلار فراهم خواهد کرد. انتظار می رود 
ایــن پروژه ۳۰۰ میلیون فوت مکعب در روز گاز تولید کند و در فاز دوم توســعه 
تولیدش دو برابر شود. گاز تولید شده از پروژه توتال در جنوب عراق کمک خواهد 
کرد این کشــور واردات گاز از ایران را قطع کند زیرا گازی که در داخل تولید می 

شود ارزانتر از گاز ایران خواهد بود.
جبار اظهار کرد: هزینه واردات گاز از ایران حدود هشت دلار به ازای هر میلیون 
واحد Btu است و گازی که از پروژه توتال تولید می شود یک دلار و ۵۰ سنت به 

ازای هر میلیون واحد  Btu ارزانتر خواهد بود.
دو پروژه دیگر نیروگاه خورشیدی و پروژه ای برای افزایش تولید نفت از میدان 
نفتی ارتاوی هستند. بر اساس گزارش رویترز، وزارت نفت عراق در بیانیه ای اعلام 
کرد توتال کمک می کند تولید میدان نفتی ارتاوی از ۸۵ هزار بشکه در روز فعلی 

به ۲۱۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا کند.

کمبود ۵۰ میلیون متر مکعبی سوخت نیروگاه ها در زمستان
بررســی ها نشان می دهد به دلیل افزایش مصرف گاز 
خانگی در زمســتان و کاهش گازرسانی به نیروگاه ها و 
صنایع، حتی با وجود تعهد ۵۰ میلیون مترمکعبی تخصیص 
سوخت مایع، زمستان امسال کمبود ۵۰ میلیون مترمکعبی 

سوخت نیروگاه ها قابل پیش بینی است.
سوخت زمستانی همواره یکی از دغدغه های اصلی دولت 
و وزارت نفت اســت. در سال های گذشته تامین سوخت 
زمستانی بیشــتر با محدود کردن خوراک پتروشیمی ها 
و البته کاهش گازرســانی به نیروگاه ها انجام می شــد و 
نیروگاه ها نیز در فصل سرد سال، به جای گاز از سوخت های 

مایع شامل گازوئیل و مازوت استفاده می کردند.
با افزایش گازرسانی در کشور و اتصال همه نیروگاه ها به 
شبکه گاز )بجز ۲ نیروگاه( تامین گاز در زمستان سخت تر 
شــد. اگرچه اکنون ظرفیت تولیدگاز ایران به بالای یک 
میلیارد مترمکعب در روز رسیده اما افزایش شمار مشترکان 
در کنار الگوی غلط مصرف همواره سرعتی بیشتر از رشد 
ظرفیت تولید داشته است. از همین رو نگرانی ها نسبت 
به تامین سوخت زمستانی البته با اولویت بخش خانگی 
بیش از گذشته شده، تا آنجا که وزیر نفت دولت سیزدهم 
یکی از مهمترین اولویت های خود را تامین گاز زمستانی 

عنوان کرده است.
»جواد اوجی« درباره تدابیر وزارت نفت برای تامین گاز 
مورد نیاز مردم در فصل سرما، گفت: با روند کنونی مصرف 
گاز طبیعی در کشــور، پیش بینی می کنیم حدود ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب کسری گاز در فصل سرما داشته باشیم.

البتــه وزیر نفت اظهــار امیدواری کرده بر اســاس 
برنامه ریزی انجام شــده، بتوان با برداشت حداکثری گاز 
از میدان مشــترک پارس جنوبی زمستان بدون چالشی 

را ســپری کرد. با این حال کمبود گاز در زمستان بسیار 
جدی است. در سال های گذشته نیز اگرچه دیگر قطعی گاز 
بخش خانگی به ویژه در استان های شمالی اتفاق نیفتاد اما 
نیروگاه ها با کاهش گازرسانی در زمستان دست به گریبان 
بودند. این موضوع در کنار پایین بودن بازده نیروگاه های 

کشور، زنگ خطری برای قطعی برق در زمستان است.
آمارها نشان می دهد در زمستان سال گذشته در برخی 
روزها، گاز تحویلی به نیروگاه ها به زیر ۷۰ میلیون مترمکعب 
در روز رسید. این در حالی است که اگر نیروگاه های کشور 
بخواهند با همه ظرفیت خود کار کنند ســوختی معادل 

۱۹۰ میلیون متر مکعب گاز در روز نیاز دارند. 
با این حال نگاهی به مصرف ســوخت مایع در کشور 
نیز نشــان می دهد که توانایی تامین روزانه ۱۲۰ میلیون 
لیتر گازوئیل و مازوت برای تحویل به نیروگاه های کشور 
وجود ندارد. در ۵ ماهه ابتدایی امسال روزانه ۱۸ میلیون 

لیتر گازوئیل به نیروگاه ها تحویل شــده و این در حالی 
است که مصرف در این بازه زمانی روزانه ۱۲ میلیون لیتر 
برآورد می شود بررسی ها نشان می دهد تعهد روزانه تحویل 
سوخت مایع به نیروگاه ها معادل ۵۰ میلیون لیتر در روز 
است. بخشی از این ۵۰ میلیون لیتر از مخازن ذخیره سازی 
نیروگاه ها که در تابستان پر شده تامین می شود و بخشی 

دیگر روزانه به نیروگاه ها تحویل خواهد شد.
 بنابراین حتی اگر در زمستان گاز تحویلی به نیروگاه ها 
روزانه ۱۰۰ میلیون مترمکعب در روز باشد باز هم نیروگاه ها 
با کمبودی معادل ۵۰ میلیون لیتر سوخت در روز برای 

استفاده از همه ظرفیت خود روبه رو خواهند بود. 
در پنج ماهه ابتدایی امســال روزانه ۱۸ میلیون لیتر 
گازوئیل به نیروگاه ها تحویل شده و این در حالی است که 
مصــرف در این بازه زمانی روزانه ۱۲ میلیون لیتر برآورد 
می شود. در هفت ماهه بعد سال اما در حالی که مصرف 

به ۳۲ میلیون لیتر در روز می رســد، تحویل گازوئیل ۲۹ 
میلیون لیتر خواهد بود که این تراز منفی از محل ذخیره 
گازوئیل در پنج ماهه ابتدایی ســال در نیروگاه ها تامین 

خواهد شد.
مصرف نفت کوره نیز در حالی که در پنج ماهه نخست 
سال در نیروگاه ها روزانه بین سه تا چهار میلیون لیتر بوده، 

در زمستان به ۱۸ میلیون لیتر در روز می رسد.
با توجه به این اعداد و ارقام مشخص می شود که روزانه 
می توان تا ۵۰ میلیون لیتر سوخت مایع )شامل ۳۲ میلیون 
لیتر گازوئیل و ۱۸ میلیون لیتر مازوت( در نیروگاه ها مصرف 
کرد. نگرانی ها آنجا بیشتر می شود که مصرف گازوئیل در 
داخل کشور نیز رو به فزونی است. اکنون مصرف گازوئیل 
در بخش حمل و نقل کشور ۷۰ میلیون لیتر در روز است و 
با توجه به ظرفیت تولید ۱۱۵ میلیون لیتری پالایشگاه های 
کشــور برای تولید گازوئیل، حدود ۴۰ میلیون لیتر برای 
سایر مصارف باقی می ماند. حتی برای تامین سوخت مورد 
نیاز و تکمیل ذخیره سازی سوخت در نیروگاه ها، صادرات 
فرآورده های نفتی در هفته های گذشــته متوقف بود که 
این موضوع در طولانی مدت می تواند به بازارهای صادراتی 

ایران آسیب بزند.
شدت عرضه انرژی در ایران بیش از سه برابر متوسط 
جهانی است و ایران از نظر میزان عرضه انرژی نزدیک به 
کشــور آلمان است، اما شدت مصرف انرژی ایران ۶ برابر 
آلمان است. این در حالی است که میزان تولید ناخالص 
آلمان با توجه به شاخص برابری قدرت خرید بیش از سه 
برابر و بدون در نظر گرفتن این شاخص ۶ برابر ایران است 
و این اعداد نشان می دهد مصرف انرژی در ایران در خدمت 

بخش غیرمولد است.  
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اقتصادی دولت ســیزدهم  برنامه هــای   
و دســتور رییــس جمهــوری در ارتباط با 
کارخانه ها،  وضعیــت  آخرین  شفاف ســازی 
واحدهای تولیدی راکد یا تعطیل و بررســی 
برای جهش تولید، بارقه امید بر پیکر نیمه جان 
سه هزار واحد صنعتی مازندران و نوید روزهای 
خوش برای فعالان اقتصادی و صنعتگران ایجاد 

کرده است.
 براســاس آخرین آمار ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت مازندران، بیش از ســه هزار 
واحد صنعتی و تولیدی در استان وجود دارد 
که از این تعداد ۴۰۰ واحد صنعتی به دلایل 
مختلــف از جمله کمبــود نقدینگی، قوانین 
ســخت گیرانه بانک ها، گرانی مواد اولیه، بالا 
بودن نرخ بهره بانکی، بازار فروش و مشکلات 
بیمه ای و مالیاتی و فشارهای خارجی و تحریم 

تعطیل هستند.
براساس آمار، ۳۰۰ واحد تولیدی در شرکت 
ها و نواحی صنعتی اســتان مازندران در سال 
های گذشته تعطیل شدند که بازگرداندن این 
واحد ها به چرخه تولید و شکوفایی اقتصادی، 
عــزم دولتمــردان را می طلبد.بســیاری از 
کارشناســان معتقدند رفع مشــکلات حوزه 
صنعت و معدن مازندران تک بعُدی نیست و 
براساس فرایند و گام به گام می بایست برای 

رونق بنگاه های اقتصادی حرکت کرد.
صحبــت های اخیر رییــس جمهوری در 
ارتباط با شفاف ســازی وضعیت کارخانه ها، 
واحدهــای تولیدی راکد یا تعطیل کشــور و 
درخواست ایشان از مسوولان امر در ارتباط با 
وضعیت جهش تولید در حوزه صنعت و اشتغال 
و ارایــه راهکارهای عملی در شتاب بخشــی 
فعالیت های این حوزه، این روزها بارقه امید را 
در دل صنعتگران مازندرانی زنده کرد و فعالان 
اقتصادی در انتظار برنامه های اجرایی دولت 

سیزدهم هستند.
از ســوی دیگر برایند بررســی واحدهای 
صنعتــی و تولیــدی حاکی از آن اســت که 
مازندران با وجود برخورداری از ظرفیت های 
کم نظیر در بخش ها تولید اما با مشــکلات 
اقتصادی زیادی مواجه اســت و با وجود آنکه 
این استان در تعداد واحدهای صنعتی در رتبه 

هشــتم کشــور قرار دارد اما در میزان حجم 
ســرمایه گذاری در بخش صنعت و تولید در 

رتبه هجدهم کشور قرار دارد.
براســاس آمار، صنعت و معدن ۱۵ درصد 
ارزش افزوده مازندران را در اختیار دارد که با 
تحقق برنامه های دولت و شکوفایی اقتصادی 
این رقم می تواند در چهار ســال آینده به ۳۰ 
درصد هم افزایــش یابد.بانگاهی به وضعیت 
صنایع اســتان در می یابیم کــه از مجموع 
واحدهای صنعتی فعال، ۹۴ درصد واحدهای 
صنعتی مازندران کوچک هستند و در بخش 
های صنایع غذایی، صنایع شــیمایی، صنایع 
فلزی و ماشین سازی، صنایع کانی غیر فلزی 

و سایر صنایع مشغول به فعالیت هستند.

  تعطیلــی ۲۷ درصــد واحدهای 
صنعتی مازندران

رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
مازنــدران در گفت و گو بــا ایرنا گفت: در ۲ 
سال گذشته با تشکیل کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید ارزیابی دقیقی از واحدهای تولیدی 
و صنعتی مازندران انجام شــد که مشــخص 

شــد که از مجموع ســه هزار واحد صنعتی 
کوچک، متوســط و بزرگ استان، ۴۰۰ واحد 
راکد و تعطیل هستند.حسینقلی قوانلو اضافه 
کــرد: ۳۰ درصد واحدهای صنعتی و تولیدی 
مازندران با مشــکل بازار فروش و ۵۰ تا ۷۰ 
درصد واحدهای صنعتی کوچک و متوســط 
مازندران با فرسودگی ماشین آلات خط تولید 
مواجه هستند.وی ادامه داد: در زمان حاضر، 
۲۷ درصــد واحدهای صنعتــی و بنگاه های 
اقتصادی مازندران به دلایل مختلف از جمله 
کمبود نقدینگی، نبود بازار فروش و بدهکاری 

بانکی و مالیاتی تعطیل هستند.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان مازندران با بیان اینکه در ۲ سال گذشته 
دستکم ۲۱۰ واحد صنعتی و معدنی مازندران 
به چرخه تولید برگشــت، گفت: دستکم ۴۰ 
درصــد واحدهــای صنعتی اســتان در حال 
حاضر با ۳۰ تا ۶۰ درصد ظرفیت مشــغول به 
کار هستند که برای گره گشایی از مشکلات 

بخش صنعت باید اقدام کرد.
قوانلو با بیــان اینکه ۷۰ درصد واحدهای 
تولیدی و صنعتی مازندران مشکل نقدینگی 

دارند، ادامــه داد: رفع تحریم و ثبات در بازار 
ارز و بالا رفتن ارزش پولی می تواند وضعیت 

صنعت و تولید کشور را رو به راه کند.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
مازندران تصریح کرد: در سال گذشته افزون 
بر ۱۳ هزار میلیارد ریال تســهیلات به بخش 
صنعت و تولید استان مازندران پرداخت شد 
که این رقم در ســال ۹۸ دســتکم ۱۰ هزار 
میلیارد ریال بود.قوانلو اضافه کرد: در ســال 
۹۷ هــم هفت میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
تســهیلات به بنگاه های اقتصادی مازندران 
در قالب کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 

مازندران پرداخت شد.

 کمبود نیروی کار ماهر چالش جدی 
صنعت مازندران

شــهرک های  شرکت  ســابق  مدیرعامل 
صنعتــی مازندران در گفت و گو با ایرنا گفت: 
کمبود نیروی انسانی ماهر در واحدهای صنعتی 
و تولیدی مازندران یک چالش اساسی است که 
دولت سیزدهم برای رفع این مشکل اقدام کند.

سید مصطفی موسوی ادامه داد: دانشگاه 

ها ظرفیت مهم برای گره گشایی از مشکلات 
بخش صنعت و تولید هستند و تربیت نیروی 
انسانی ماهر از وظایف ذاتی بنگاه های دانشگاه 

ها به شمار می رود.
وی تصریــح کرد: اداره کل آموزش فنی و 
حرفه ای، آموزش و پرورش و دیگر مسوولان 
برای افزایش مهارت دانش آموزان اقدام کنند 
چراکه از ســال های نه چنــدان دور تاکنون 
کمبود نیروی انسانی ماهر یک چالش اساسی 

در بخش صنعت استان به شمار می آید.
موســوی ادامه داد: از ســوی دیگر ۵۰ تا 
۱۰۰ واحد صنعتی بزرگ با اســتانداردهای 
جهانی و بین المللی در مازندران فعالیت دارد 
که واحدهای کوچک و متوسط با الگو برداری 
از این واحدها می توانند برای ارتقاء سواد در 

تولید کالای باکیفیت بکوشند.
شــهرک های  شرکت  ســابق  مدیرعامل 
صنعتــی مازندران با بیــان اینکه نقش اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی و خانه 
صنعت و معدن مازندران برای رفع مشکلات 
برجســته  اقتصادی  بنگاه های  زیرســاختی 
باشــد،گفت: تصدی گری نهادهای حمایتی 
بخش صنعت  معدن در مدیریت دولت جدید 

برجسته باشد.

 عارضه یابی مشــکلات واحدهای 
صنعتی مازندران

شــهرک های  شرکت  ســابق  مدیرعامل 
صنعتــی مازندران اضافه کرد: در زمان حاضر 
عارضــه یابی مشــکلات واحدهای صنعتی و 
تولیدی بهترین راهبرد اســت و نباید بدون 
مقدمه برای بنگاه های اقتصادی کشور نسخه 

پیچید.
موسوی تصریح کرد: مهم ترین اقدام برای 
رفع مشــکلات واحدهای صنعتی و تولیدی 
استان، آگاهی و شناخت کافی از وضع موجود 

و بررسی تولیدات بنگاه های اقتصادی است.
وی ادامه داد: اگر قرار باشــد که دولت در 
قالب تسهیلات به واحدهای صنعتی و تولیدی 
کمــک کند باید پرداخت نقدینگی به صورت 
هدفمند بوده و اطلاعات دقیق و پایه ای از نیاز 

واحدهای صنعتی در دست باشد.

امید برای صنعت مازندران با برنامه های دولت سیزدهم

 دست اندرکاران و مسوولان حوزه اقتصادی می گویند 
در تلاش هســتند زمینه احیــای ۷۰۰ واحد تولیدی 
تعطیل در خراسان رضوی را در قالب تشکیل کارگروه 
ها، بازدید نزدیک از خطوط تولیدی و عارضه یابی فراهم 

کنند و آنها را به چرخه تولید بازگردانند.
پنــج هزار و ۳۴۹ واحد صنعتی با ســرمایه گذاری 
۲۸۴ هزار و ۷۵۳ میلیارد ریال و اشتغالزایی برای ۱۹۴ 
هزار و ۴۹۴ نفر در خراسان رضوی پروانه بهره برداری 
دارند که سهم آنها از تعداد واحدهای دارای پروانه بهره 
برداری کل کشور هشت درصد و از اشتغال این واحدها 

در کل کشور نیز هشت درصد است.
بخش عمده صنایع خراسان رضوی را صنایع خرد و 
متوســط تشکیل می دهد و ۹۰ درصد سرمایه گذاری 
در این بخش مربوط به بخش خصوصی است که سهم 
عمده ای در اشــتغال و اقتصاد اســتان دارد و با همه 
مشکلات مربوط به تحریم و بوروکراسی اداری و هزاران 
مانع دیگر، عمده صنایع استان در مسیر گسترش قرار 
گرفته است تا جایی که زیرساختها شامل زمین و برق 

و آب پاسخگوی این حجم از سرمایه گذاری نیست.
نمی توان از ســهم قابل توجه خراســان رضوی در 
صنایع غذایی، قطعه ســازی، لوازم خانگی و خودرویی 
کشــور گذشت و این استان صاحب برندهایی نام آشنا 
در هر یک از رسته های صنعتی مزبور است که هم در 
اشتغال و هم در صادرات نقشی برجسته ایفا می کنند 

با این حال در شرایط کنونی، کارخانه های تعطیل هم 
در خراسان رضوی وجود دارد.در این ارتباط سرپرست 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی با 
اشــاره به تعطیلی ۱۲.۵ درصــد از واحدهای صنعتی 
معادل حدود ۷۰۰ واحد در استان گفت: یکی از اهداف 
این ســازمان احیای دوباره این واحدهاست به طوری 
که پارسال موفق شــد ۹۰ واحد صنعتی تعطیل را به 

چرخه تولید بازگرداند.
جواد خزاعی افزود: با این حال هدفگذاری خراسان 
رضوی برای سال جاری در قالب بازدیدهای نزدیک از 

واحدهای تولیدی مشکل دار، برگزاری کارگروه ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید و بررســی مشکلات آنها و 
تشکیل کلینیک صنعت و در نهایت احیای ۱۱۰ واحد 
تولیدی تعطیل است.وی اضافه کرد: طی بررسی های 
انجام گرفته بیشتر مشکلات واحدهای تولیدی تعطیل، 
کمبود نقدینگی و مسیر دشوار تامین آن است به طوری 
که برای گرفتن تسهیلات بانکی با مشکلاتی نظیر چک 
برگشــتی، بدهی معوق و نداشتن ضمانت نامه و موارد 
دیگری مواجه می شوند.سرپرســت ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراســان رضوی با اشاره به مشکلات 

زیرســاختی واحدهای تولیدی در استان گفت: کمبود 
زمین، آب و بــرق برای طرحهای ایجادی و طرحهای 
توسعه بخش تولید یک مشکل اساسی است اما عمده 
واحدهــای تولیدی تعطیــل از زیرســاختهای مزبور 
برخوردار هســتند اما بیشتر مشــکل بانکی و کمبود 
نقدینگی دارند.خزاعی به تشکیل کمیسیون پیشگیری 
از بحران واحدهای تولیدی و صنعتی خراسان رضوی 
برای حل مشــکلات واحدها اشاره و بیان کرد: ریاست 
این کمیســیون با رییس ســازمان صنعتت اســتان 
اســت و هدف از تشــکیلش این است که با هماهنگی 
دادگستری کل استان و معاونت اجتماعی و پیشگیری 
از وقوع جرم و رییس کمیسیون حل اختلاف و حمایت 
قضایی از سرمایه گذاری مشروع استان و به کارگیری 
تمــام ظرفیتها گامهای مثبت و اساســی برداشــته و 
هیچ واحدی تعطیل نشــود.وی ادامه داد: هیچ یک از 
دستگاههای اجرایی خراسان رضوی بدون مصوبه این 
کمیسیون نمی توانند به ازای وصول طلب خود از واحد 
در حــوزه بانک یا بیمه تامین اجتماعی یا موارد دیگر، 
اجراییه برای تعطیلی واحد تولیدی صادر کنند و باید 
این موضوع در کمیســیون مزبور و برنامه احیای واحد 
بررسی شود زیرا به هیچ وجه نباید در واحدی به دلیل 
بدهی بسته و کارکنان آن بیکار شوند و فرآیند اداری 
وصــول مطالبات باید بدون بســتن در واحد و تعطیل 

شدن آن پیگیری شود.

 استاد دانشگاه های لرستان گفت: مردمی بودن در ذات مدیریت اسلامی 
است و بدون پشتوانه مردمی هیچ موفقیتی برای کشور حاصل نخواهد شد.

علی چراغیان در خصوص ضرورت مردمی بودن مسوولان کشور با اشاره 
به ســفر رییس جمهوری به استان های خوزستان و سیستان و بلو چستان 
اظهار داشــت: مردمی بودن برکاتی دارد که چنانچه تحقق یابد برای ملت، 

نظام و مدیران کشور فواید بسیاری خواهد داشت.
وی با اشــاره به اینکه نظام اسلامی تاکنون با اتکای به خداوند و حضور 
مردم در برابر دشــمنان مقاومت کرده و پیروز بوده است بیان کرد: مردمی 
بودن مســوولان در اوایل پیروزی انقلاب اسلامی بسیار پررنگ بود و رییس 
جمهور، وزرا و اســتانداران میان مردم بودند و حضور میدانی چشــمگیری 
داشتند و این مهم که یک نظام در دل، مورد حمایت و بدون فاصله با ملت 
اســت دشمن را آزار می داد.وی ادامه داد: بنابراین ترور مسوولان جمهوری 
اسلامی در دستور کار دشمنان قرار گرفت و اقتضای زمان و شرایط ایجاب 

کرد بین مردم و مسوولان مانع به وجود آید.
این تحلیلگر سیاسی با بیان اینکه مردمی بودن در ذات مدیریت اسلامی 
اســت تصریح کرد: یکی از دیگر از ابعاد و جلوه های مردمی بودن، تصمیم 
گیری به نفع عموم ملت است به نحوی که خیر و صلاح اکثریت مردم در این 
اقدامات لحاظ شود.چراغیان در نظر گرفتن توده های مردم در تصمیمات را 
ادامه مردمی بودن و از مولفه های عدالت دانست و گفت: رعایت حقوق ملت و 
جلوگیری از کمترین ضرر و زیان به آنها از مشخصه های مدیران عادل است.

 عدم صداقت مسوولان از مبانی اصلی شکل گیری بی اعتمادی 
مردم

وی  در خصــوص ضرورت احیــای اعتماد و امید بین مردم افزود: بعد از 

چهار دهه رفت و آمد مســوولان نظام بر اساس تصمیم مردم، نقاط قوت و 
ضعف فراوانی دیده شــد که نقاط ضعف و برخی کاســتی ها موجب آسیب 

دیدن اعتماد مردم شده است.
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب به عنوان بالاترین 
مقام نظام اسلامی بر ضرورت ترمیم اعتماد و امید بین مردم تاکید دارند ادامه 
داد: یکی از مبانی اصلی شکل گیری بی اعتمادی مردم نسبت به مسوولان، 
عدم صداقت بوده است چراکه ملت وقتی احساس کند مسوولان در سطوح 

مختلف صداقت ندارند، به آنها بی اعتماد می شوند.
چراغیــان با بیان اینکه این بی اعتمادی ناشــی از مولفه های مختلفی 
اســت تصریح کرد: تفاوت میان قول و عمل و عدم روشــنگری درخصوص 
چرایی آن، ســاده زیست نبودن و حضور نیافتن مسوولان بین مردم از این 

مولفه ها هستند.
وی توضیح داد: یکی از اهداف تشــکیل انقلاب و نظام فعلی، اســلامی 
بودن مدیران اســت به این معنا که ساده زیست باشند و از اشرافی گری و 

تجمل گرایی پرهیز کنند و حتی روحیه اشرافی گری نداشته باشند چراکه 
وقتــی مردم مســوولانی را ببیند که خود را تافتــه جدابافته کرده اند، بی 

اعتماد می شوند.
کارشناس ارشد علوم سیاسی اضافه کرد: با مردم و برای مردم بودن و آنها 
را به معنای واقعی دوســت داشتن یک ضرورت برای احیای امید و اعتماد 
در جامعه اســت و برای این مهم نیز مسوولان باید به دور از ظاهر سازی و 

عوام فریبی، رفتار کنند.

 مسوولان با توجه به موانع و مشکلات، به مردم وعده دهند
این استاد دانشگاه در رابطه با اجرای وعده مسوولان و یکی شدن حرف و 
عمل آنها که مورد تاکید رهبری است اظهار داشت: مسوولان باید متناسب 

با امکانات و توان خود وعده دهند و نسبت به اجرای آن پاسخگو باشند.
چراغیــان افزود: قبل از وعده دادن باید همه ابعاد و موانع بررســی و در 
مورد وعده داده شده به مردم نیز با صاحبنظران و متخصصان مشورت شود 
چراکه کارآمــدی ابعادی دارد و در چارچوب آن هدف، توانمندی، امکانات 

و موانع لحاظ می شود.
وی گفت: مسوولان باید پس از وعده دادن به مردم، مراحل کار را ترسیم 
و زمان بندی کنند و بر اســاس فرمایشات رهبری روزشمار داشته باشند تا 
در زمان مقرر انجام شــود، همچنین پیش بینی مشکلات، اطلاع رسانی به 

موقع و شفاف سازی برای مردم باید مورد توجه باشد.
وی ادامه داد: مردم به خوبی متوجه هســتند و قضاوت درســتی دارند 
بنابراین مســوولان باید دلایل انجام نشدن تعهدات خود را صادقانه با ملت 
در میان بگذارند که نتیجه این امر، اعتماد سازی، حمایت مردم از مسوولان 

و پیشرفت امور خواهد بود.

تلاش برای احیای ۷۰۰ واحد تولیدی تعطیل در خراسان رضوی

مردمی بودن در ذات مدیریت اسلامی است

 ۲۳هزار و ۱۰۰ تن نهاده دامی وارد استان بوشهر شد
 معــاون حمــل و نقــل اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
بوشــهر گفــت: ۲۳هــزار و ۱۰۰تــن نهــاده دامــی بــا هــدف تامیــن بخشــی از نیاز 

بــازار از بنــدر امــام خمینــی )ره( وارد ایــن اســتان شــده اســت.
مهــدی شــهابی گفــت: ایــن فراورده هــای دامــی شــامل هشــت هــزار و ۹۰۰ 
ــن جــو و ســه هــزار  ــن ســویا، چهارهــزار و ۱۰۰ ت ــن ذرت، ۶هــزار و ۳۰۰ ت ت
و ۸۰۰ تــن گنــدم اســت.وی بیــان کــرد: ایــن میــزان نهــاده دامــی بــه وســیله 

یکهــزار و ۵۹ دســتگاه کامیــون بــه اســتان بوشــهر جابــه جــا شــده اســت.
ــه ورود کشــتی های حامــل نهــاده دامــی  ــا توجــه ب شــهابی اضافــه کــرد: ب
انتظــار مــی رود کار جابــه جایــی نهاده هــای مــورد نیــاز اســتان بوشــهر تــا پایان 

ســال همچنــان ادامــه داشــته باشــد.
وی اظهــار کــرد:  همچنیــن بــا توجــه بــه نیــاز دامداری هــا  تمهیــدات لازم 
ــا هــدف  ــه اســتان بوشــهر ب ــال ب ــن کشــتی ها و انتق ــه ســریع ای ــرای تخلی ب
جلوگیــری از هرگونــه کمبــود در بخــش ذخایــر و نهاده هــای دامــی مــورد نیــاز 

ــن اســتان دســتور کار اســت. دامداری هــای ای
شــهابی یــادآور شــد: در زمــان حاضــر تخلیــه بنــادر از نهــاده هــای 
ــه همیــن دلیــل شــرکت هــا و  دامــی مــورد نیــاز دامــداران ضــروری اســت ب
موسســه های حمــل و نقــل جــاده ای ایــن اســتان موظــف هســتند بــا اســتفاده 
از همــه ظرفیــت خــود نســبت بــه اعــزام کامیون هــای زیرپوشــش بــه مقصــد 
بنــدر امــام )ره( اقــدام کننــد.  وی بــا اشــاره بــه تخلیــه یــک کشــتی ۳۰ هــزار 
تنــی برنــج در اســتان بوشــهر ادامــه داد: افــزون برایــن در زمــان حاضــر نیــز یک 
کشــتی ۲۷ هــزار تنــی برنــج نیــز در اســکله بنــدر بوشــهر در حــال تخلیــه و بــه 
وســیله کامیون هــا بــه ســایر مناطــق بارگیــری می شــود.معاون حمــل و نقــل 
اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان بوشــهر گفــت: هــم اکنــون 
۲هــزار و ۸۱۰ دســتگاه کامیــون در قالــب ۱۵۱ شــرکت حمــل و نقل در اســتان 
ــوان خودرویــی اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل  بوشــهر فعــال هســتند و ت

جــاده ای اســتان بوشــهر نیــز هشــت دســتگاه کامیــون اســت. 

ــد را در  ــع تولی ــی موان ــی و دولت ــش خصوص ــکاری بخ  هم
ــش داد ــان کاه اصفه

ــاد  ــت: ایج ــان گف ــتاندار اصفه ــی اس ــی و اجتماع ــی، امنیت ــاون سیاس  مع
هماهنگــی و همــکاری بیــن بخــش خصوصــی و دولتــی توانســته اســت موانــع 

ــدازه ای کاهــش دهــد. ــا ان تولیــد را در ایــن اســتان ت
ــش  ــن بخ ــی بی ــت های هماهنگ ــزاری نشس ــت: برگ ــمی گف ــدر قاس حی
دولتــی و خصوصــی بــا حضــور مدیــران ارشــد اصفهــان و فعــالان حــوزه تولیــد 
ــع تولیــد در ایــن اســتان اثربگــذارد و  ــر رفــع موان و اقتصــاد توانســته اســت ب

انســجام و هماهنگــی در توســعه اقتصــادی ایجــاد کنــد.
ــر  ــد اث ــوزه تولی ــر ح ــه ب ــر اینک ــلاوه ب ــلات ع ــن تعام ــه وی، ای ــه گفت ب
اجتماعــی  تنش هــای  و  امنیتــی  تهدیدهــای  بــروز  از  مانــع  می گــذارد 
ــای  ــکیل کمیته ه ــترک و تش ــکاری مش ــن هم ــاد ای ــا ایج ــد و ب ــد ش خواه
ــد و اشــتغال  ــی در حــوزه تولی ــد خوب ــف رون ســرمایه گذاری در مناطــق مختل
ــز  ــد نی ــع تولی ــع موان ــه  رف ــان ایجــاد شــده اســت.وی در زمین ــتان اصفه اس
گفــت: تســهیل و تســریع در اخــذ مجــوز، ارائــه تســهیلات بانکــی و پیگیــری 
مطالبــات بخــش دولتــی از جملــه اقدامــات کارگــروه و کمیســیون هــای رفــع 
موانــع تولیــد و نشســت مشــترک بخــش دولتــی و خصوصــی بــوده کــه توســط 
اســتانداری اصفهــان پیگیــری شــده است.قاســمی گفــت: توســعه بخش هــای 
تولیــدی در گذشــته در بعضــی از مناطــق اســتان اصفهــان بــدون هماهنگــی 
بخــش اداری و بــدون زیرســاخت صــورت گرفتــه بــود کــه ایــن موضــوع موجب 
ــرای تولیــد کننــده شــده اســت.معاون سیاســی، امنیتــی  ــروز چالش هایــی ب ب
ــگاه همــه  ــا ن ــا ب و اجتماعــی اســتاندار اصفهــان از تولیدکننــدگان خواســت ت
ــی  ــای زیربنای ــازار عرضــه و ظرفیت ه ــل ب ــدی مث ــای تولی ــه حوزه ه ــه ب جانب
برنامــه ســرمایه گذاران خــود را اجرایــی تــا منابــع مالــی آن هــا از بیــن نــرود.وی 
حرکــت ســرمایه گــذاری بــر اســاس آمایــش ســرزمین را موضــوع مهمــی بــرای 
ــذاری  ــت: پایه گ ــت و اظهارداش ــان دانس ــادی اصفه ــی و اقتص ــت اجتماع زیس
ــم  ــه مه ــر منطق ــت ه ــات و ظرفی ــا امکان ــب ب ــدی متناس ــای تولی فعالیت ه
اســت و بســیاری از نارســایی ها را کاهــش خواهــد داد.وی بــا اشــاره بــه اینکــه 
آلایندگــی هــوا یکــی از معضــلات اســتان اصفهــان اســت، یادآورشــد: صنایــع 
غیرآلاینــده از فرصت هــای زیــادی بــرای ایجــاد اشــتغال و درآمدزایــی برخــوردار 

ــاند. ــل می رس ــه حداق اســت و مشــکلات زیســت محیطــی را ب
ــا بیــش از پنــج میلیــون نفــر جمعیــت، دارای  بیــش از  اســتان اصفهــان ب
۹ هــزار واحــد تولیــدی کوچــک و بــزرگ ،حــدود ۸۴۰ معــدن در حــال بهــره 

بــرداری و حــدود ۱۸۰ هــزار واحــد صنفــی اســت..

ــت ــد مدیری ــتان نیازمن ــن شهرس ــوز ای ــاک نس ــدن خ   مع
 علمی است

 فرمانــدار آبــاده فــارس بــا بیــان اینکــه معــدن خــاک نســوز اســتقلال یــک 
فرصــت منحصــر بفــرد بــرای این شهرســتان و اســتان اســت گفــت: اگــر در این 
مجموعــه مدیریــت صحیــح، علمــی و بــدور از حاشــیه هــای سیاســی اجرایــی 
ــر شهرســتان  ــر مثبــت آن ب ــگاه اقتصــادی و تاثی ــن بن ــق ای شــود شــاهد رون

خواهیــم بــود.
زیــن العابدیــن نیــک مــرام در نشســت بــا اعضــای هیــات مدیــره شــرکت 
ــا بیــان اینکــه متاســفانه معــدن اســتقلال در  ــاده ب خــاک نســوز اســتقلال آب
چندســال گذشــته نــه تنهــا یــک فرصــت نبــوده بلکــه بــه یــک تهدیــد بــرای 
شهرســتان تبدیــل شــده اســت افزود:معــدن اســتقلال دچــار روزمرگــی بــوده 
اســت و هیچگونــه برنامــه و اســتراتژی بــرای توســعه و فــراوری خــاک وجــود 
نداشــته اســت کــه تحقیــق و توســعه بایــد یکــی از برنامــه هــای در دســتور کار 

هیــات مدیــره جدیــد معــدن باشــد.
ــت  ــه در مدیری ــری ک ــر تغیی ــد ه ــه نبای ــان اینک ــا بی ــاده ب ــدار  آب فرمان
شهرســتان و معــدن رخ مــی دهــد ایــن معــدن را بــه ســمت مســائل حاشــیه 
ای و سیاســی ببــرد، گفت:مدیرعامــل و هیــات مدیــره معــدن عــزم کافــی بــرای 
ــت در شــرکت خــاک نســوز  ــای بســیار مثب ــه ه ــه اهــداف و برنام رســیدن ب
اســتقلال را دارنــد و فرمانــداری از کمــک بــه ایــن مجموعــه دریــغ نمــی کنــد.

نیــک مــرام بــا بیــان اینکــه لازم اســت اساســنامه و ســاختار معــدن بازنگری 
ــاک در  ــراوری خ ــی و ف ــام فروش ــری از خ ــرای جلوگی ــد ب ــت: بای ــود، گف ش

شهرســتان برنامــه ریــزی شــود.
فرمانــدار آبــاده همچنیــن نســبت بــه ایجــاد انجمــن صنفــی خاک نســوز در 
شهرســتان آبــاده تاکیــد کــرد و گفــت: تاســیس ایــن انجمــن در حــال پیگیــری 
ــاک  ــدد خ ــادن متع ــرام افزود: مع ــود.نیک م ــی ش ــی م ــزودی اجرای ــت و ب اس
نســوز، کارخانــه هــای کاشــی و ســرامیک، آزادراه اصفهان-شــیراز، منبــت و هنر 
ــر ایــن شهرســتان  صنایــع دســتی، شــرایط اقلیمــی و ... از ویژگــی هایــی برت
اســت کــه آبــاده را بــا دیگــر شهرســتان هــا متمایــز کــرده اســت.خاک نســوز 
بــه خــاک هایــی گفتــه مــی شــود کــه در دمــای نزدیــک بــه یــک هــزار و ۵۰۰ 
درجــه ســانتی گــراد بتوانــد خــواص فیزیکــی و شــیمیایی خــود را حفــظ کنــد.

معــدن خــاک نســوز اســتقلال آبــاده در فاصلــه ۲۸۵ کیلومتری شــمال شــیراز و 
۱۰ کیلومتــری شــمال شــرقی شــهر آبــاده قــرار دارد.

مســاحت معــدن حــدود ۲ هــزار و ۳۰۰ هکتــار اســت و گفتــه شــده 
بزرگتریــن معــدن روبــاز خــاک نســوز کشــور و خاورمیانــه اســت کــه بــه دلیــل 

ــر اســت. ــوع خــاک کــم نظی کیفیــت و تن

 اعتبارات مقابله با بیابانزایی در خراسان جنوبی افزایش یافت
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان جنوبی گفت: با توجه به کسب رتبه نخست استان در طرح های مقابله با بیابانزایی و عملکرد مطلوب این اداره کل، اعتبارت مقابله با بیابانزایی استان در سال جاری از ۹۹ به ۱۱۳ 
میلیارد تومان افزایش یافت.علیرضا نصرآبادی افزود: عملکرد خوب استان در بحث های مقابله با بیابانزایی باعث شد خراسان جنوبی در این بخش رتبه نخست کشوری را در برنامه های سال ۱۳۹۹ به دست آورد.وی بیان کرد: این 
عملکرد مطلوب سبب شد سازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری کشور جایگاه استان در تخصیص اعتبارات مقابله با بیابانزایی را نیز مجدد افزایش دهد.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان جنوبی اعلام کرد: در این راستا 
اعتبار مشــخص شــده برای اســتان در سال ۱۴۰۰ که ۹۹ میلیارد تومان تعیین شده بود مجدد ۱۳ میلیارد تومان افزایش یافت، بر این اساس اعتبارت استان در سال جاری برای فعالیت های مقابله با بیابانزایی ۱۱۳ میلیارد تومان 
خواهد بود.وی همچنین با اشاره به اعتبارات مطلوبی که در بخش آبخیزداری نیز تعیین شده گفت: سرجمع اعتبارت ملی پیش بینی شده استان در بخش آبخیزداری و مقابله با بیابانزایی  به رقم بی سابقه ۲۳۶ میلیارد تومان رسید.
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محمــود رضایی  -   ایــده روز  | یک 
کارشــناس فوتبال می گوید تیم ملی ایران 
در دیدار با عراق که پس از تســاوی مقابل 
کره جنوبی زنگ خطر را برای تیم های گروه 
به صدا در آورده، باید با آنالیز و تدبیر بهتری 

بازی کند.
صادق ورمزیار، درباره پیروزی خفیف تیم 
ملی ایران برابر سوریه و صدرنشینی در گروه 
A و هم چنین انتقادها به عملکرد شاگردان 
اسکوچیچ در این مسابقه گفت: از این بازی 
سه امتیاز شیرین کسب کردیم. در دیداری 
که شــاید یک بازی کاملا برابر بود. درست 
اســت که مالکیت توپ تیم ملی ۷۰ درصد 
بود اما ســوریه در ۳۰ درصد مالکیت توپ 
خود برنامه بهتری داشــتند. ما در مالکیت 
توپ خود طراحی حمله و کارهای تاکتیکی 

را ندیدیم.
او به غایبان تیم ملی اشاره کرد و گفت: 
اگرچه یــک مقدار هــم جابه جایی ها زیاد 
بود و چند بازیکن به ما اضافه شــده بودند. 
نبود ســردار آزمون در تیم محسوس بود. با 
همــه این احوال، بار فنی زیادی در بازی با 
سوریه نداشتیم. هر چند در زمین خودمان 
بازی می کردیم. فکر می کنم سه امتیازی را 
گرفتیم که در شــروع مسابقات خوب بود.

مدافع پیشــین تیم ملی خاطرنشــان کرد: 
ســوریه همیشــه تیمی دردسرسازی برای 
ایران بوده اســت. ســوریه، عراق و بحرین 
تیم هایی هستند که تقریبا مانند ما فوتبال 

بازی می کنند. فوتبال این کشورها مبتنی 
بر فیزیک بدنی و تکنیک است و تیم های ما 
هم مقابل این تیم ها به مشکل می خورند. ما 
جلوی تیم هایی که ســرعت دارند، از قدرت 
استفاده می کنیم. ممکن است زورمان به این  
تیم ها بچربد اما در برابر کشورهایی که مانند 
ما فوتبال بازی می کنند، کار دشوار است. ما 

این موضوع را در برابر سوریه دیدیم.
 وی با بیان این که باید تا زمان دیدار با 

عراق به خوبی این تیم را آنالیز کنیم، گفت: 
عراق زنگ خطر را در این گروه صدا در آورده 
است و با مساوی گرفتن از کره جنوبی نشان 
داد که حرفی بــرای گفتن دارد. نظرم این 
است که بایستی یک مقدار آنالیز را قوی تر 

کنیم و باتدبیر به میدان برویم.
ورمزیــار با تاکیــد بر این کــه عراق و 
کره جنوبــی تیم های قدرتمنــد این گروه 
هستند، اظهار کرد: ما تیم پرمهره ای نسبت 

بــه لبنان و امارات هســتیم اما عراق و کره 
جنوبی نیز لژیونرهــای زیادی دارند. ما در 
چندین پســت از نظر مهره خوب هستیم. 
در خــط حمله طارمی، آزمون، انصاری فرد، 
جهانبخش و سایرین می توانند برای ما کار 
را در بیاورنــد اما در خط هافبک در بخش 
بازی سازی مشکل داریم. وقتی هفتاد درصد 
بازی در اختیارمان است و موقعیتی نداریم، 
یک مشکلی وجود دارد. ما کم تر از قلی زاده 

و سلمانی در جناحین استفاده کردیم.
او به غیبت حاج صفی اشاره کرد و افزود: 
نبود احســان حاج صفی هم در این بخش 
مشکل ساز شده است. حاج صفی به خوبی 
می تواند در حملات موثر ظاهر شود. در پست 
کناری و دفاع ناهماهنگی هایی داریم. درست 
است که لژیونر داریم اما تقریبا این بایکنان 
در خط حمله هستند و در دفاع ناهماهنگ 
هستیم. نبود پورعلی گنجی در خط دفاعی 

برای ما مشکل ساز شده است.
این کارشناس فوتبال درباره میزبانی عراق 
در دوحه که تقریبــا به نفع تیم ملی ایران 
شده اســت گفت: الان میهمان و میزبان را 
نداریــم و فقط از زمین اســتفاده می کنیم. 
خیلی این موضوع پر رنگ نیســت. شــاهد 
بودیم که ســوریه در ایران یک بازی خوب 
را انجام داد. فکر می کنم بایستی عراق را به 
خوبی آنالیز کننــد و از نقاط قوت و ضعف 
این تیم اســتفاده کنند. ما نمی توانیم ۹۰ 
دقیقه دفاع و یا فشــار بیاوریم. باید تلفیقی 
از این دو عملکرد را داشــته باشیم. عراق از 
نظر فیزیک بدنی شرایط بهتری هم نسبت 
به ســوریه دارد.ورمزیار به حاشیه ســازی 
عراقی ها در جریان مسابقه پرداخت و گفت: 
در جنگ های روانی هم تیم عراق است که 
بهتر از ما عمل می کند و در این زمینه تبحر 
دارد. بایستی آنالیز خوبی داشته باشیم و به 
خوبی دفاع کنیم. در این صورت می توانیم 

در ضد حملات عراق را زمین گیر کنیم.

عراق می تواند زنگ خطر ما باشد 

  خبرخبر

شافعیان گفت: متاسفانه کشورهای عربی چیدمان 
بازی های قهرمانی زنان آسیا را تغییر دادند و اولین بازی 

ما مقابل ژاپن خواهد بود.
مشــاور فنی تیم ملی هندبال زنان در خصوص لغو 
تورنمنت قطر پیش از مســابقات قهرمانی زنان آســیا 
اظهار کرد: قرار بود ما یکشنبه به قطر برویم و دیدارهای 
تدارکاتی با تیم ملی قطر و چند روز اردو داشته باشیم و 
بعد از آن به اردن محل برگزاری مسابقات برویم اما به 
دلیل شــیوع کرونا کشور قطر با این اردو موافقت نکرد 

و از این میزبانی منصرف شد. 
نشیمن شافعیان در خصوص ادامه اردوهای تیم ملی 
گفت: اردوی ما در تهران تمام شد و برای ادامه اردوها 
به مشهد آمده ایم. چند روزی اردوها را در مشهد ادامه 
می دهیم و ۲ روز به اعــزام به تهران می آییم. احتمالا 

۲۲ شهریور به اردن اعزام می شویم.
شــافعیان در خصوص آمادگــی بازیکنان تیم ملی 
هندبال زنان گفت: خداراشکر شرایط بازیکنان بد نیست. 
در این یک هفته پایانی هم تمرینات مختصری خواهیم 
داشــت. امیدوارم که مصدوم نداشته باشیم و بتوانیم با 
ترکیب کامل به مسابقات برویم و نتیجه مطلوب بگیریم. 
وی در ادامه در مورد اولین بازی تیم ملی گفت: قرار 

بود اولین بازی ما با کویت باشــد اما گویا جدول را به 
صلاحدید خودشــان تغییر دادند و اولین بازی ما قرار 
است با ژاپن باشد. متاسفانه کشورهای عربی چیدمان 
بازی ها را تغییر دادند و ما با ژاپن بازی خواهیم داشت. 
دو تیم انصراف داد و دو تیم اضافه شد، گروه بندی تغییر 

نکرده است و تنها ترتیب بازی ها عوض شده است.
وی افــزود: اولین بازی ما مقابــل ژاپن قطعا بازی 

سنگینی خواهد بود. سعی می کنیم همه انرژی تیم را 
برای آن بازی نگذاریم و بازی آرامی داشته باشیم. نباید 
بازیکنان استرس داشــته باشند و تیم هم نباید آنالیز 

شود. امیدواریم که بازی خوبی با ژاپن داشته باشیم.
وی در خصوص قرارگیری تیم در میان ۶ تیم نخست 
و کســب سهمیه جهانی گفت: پیش بینی کردن آسان 
نیست. گروهی که در آن قرار داریم شاید به ظاهر گروه 

آســانی باشد اما باید دانست که همه تیم ها با حداکثر 
آمادگی به این مســابقات می آینــد. با توجه به تجربه 
بازی های غرب آســیا می دانیم تیم های شرکت کننده 
تمام انرژی خود را می گذارند تا نتیجه مطلوبی کســب 

کنند. ما نیز از این قاعده مستثنی نیستیم.
شافعیان درباره تغییر همگروه های ایران و جایگزین 
شــدن دو تیم سوریه و فلســطین در این دوره گفت: 
هند جزو اصلی ترین رقیبان ما بود که از این مسابقات 
انصراف داد. کویت و اردن  تیم های خیلی خوبی آماده 
کرده اند. ســوریه هم جزو تیم های خوب آسیاست ولی 
از فلسطین شناخت چندانی نداریم. به هر حال هر بازی 
شرایط خاص خود را دارد. تلاش می کنیم بازی به بازی 
برنامه خاصی از نظر تکنیکی و تاکتیکی داشته باشیم و 

نتایج خوبی بگیریم.
مسابقات هندبال قهرمانی زنان آسیا از ۲۴ شهریور 
آغــاز و تا ۳ مهر ادامه دارد. در این مســابقات ۱۲ تیم 
شــرکت می کنند و ۶ تیم نخســت جــواز حضور در 
مســابقات قهرمانی جهان را کسب خواهند کرد. ایران 
در این مسابقات با سوریه، فلسطین، اردن، ژاپن و کویت 
همگروه اســت و در دیگر گروه کره، قزاقستان، هنگ 
کنگ، سنگاپور، قطر و ازبکستان با هم رقابت می کنند.

 اولین بازی مقابل ژاپن سخت است

 الهلال با مثلث خطرناک برابر استقلال
بــه نقــل از ســعودی اســپورت، الهــلال عربســتان حریــف اســتقلال در یــک 
هشــتم نهایــی لیــگ قهرمانــان آسیاســت. طبــق قانــون کنفدراســیون فوتبــال 
ــد از حضــور ۴ بازیکــن خارجــی در فهرســت خــود  ــم مــی توان آســیا هــر تی
اســتفاده کنــد ایــن در حالــی اســت کــه در لیــگ عربســتان هــر تیــم جایــز 
اســت کــه از حضــور ۷ بازیکــن خارجــی بهــره ببــرد.در روزهــای اخیــر گمانــه 
زنــی هــای زیــادی دربــاره ۴ بازیکــن خارجــی الهــلال وجــود داشــت و بعضــی 
از ســایت هــا از حــذف بافتمبــی گومــس مهاجــم فرانســوی سرشــناس الهــلال 
ــلال  ــوی اله ــرمربی فرانس ــی نگرفت.س ــن تصمیم ــم چنی ــا ژاردی ــتند ام نوش
فهرســت تیمــش بــرای ادامــه لیــگ قهرمانــان آســیا را اعــلام کــرد.در بیــن ۴ 
بازیکــن خارجــی الهــلال نــام هــر ســه مهــره سرشــناس هجومــی تیــم  دیــده 
مــی شــود. بــه ایــن ترتیــب ماتئــوس پریــرا، بافتمبــی گومــس، موســی مــارگا و 
جانــگ هیونــگ ســو بــه عنــوان ۴ بازیکــن خارجــی تیــم را همراهی مــی کنند.

طبــق قانــون کنفدراســیون فوتبــال آســیا تیــم تــا پایــان رقابــت هــا نمــی 
تواننــد هیــچ بازیکــن جدیــدی را بــه فهرســت خــود اضافــه کننــد.

 برنامه ریزی نامناسب باعث 
شده بیشترین لطمه را ببیند 

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
گفت: برنامه ریزی نامناســب باعث 
شده پرسپولیس بیشترین لطمه را 
ببیند.یحیی گل محمدی در حاشیه 
تمریــن تیم پرســپولیس در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به 
شــرایط و برنامه ریزی عجیبی که 
برای بازی ها انجام شــده تمرینات 
را بدون ملی پوشــان شروع کردیم. 
ایــن اتفاقات برای باشــگاه ها که 
می خواهند در آســیا هم بجنگند 

سخت است.
وی افزود: نفرات جدید را جذب 
کرده ایــم، نیاز به بازی تدارکاتی و 
تمرینات داریم تا هماهنگ شــویم 
اما ایــن برنامه ریزی باعث شــده 
پرسپولیس بیشترین لطمه را بخورد 
زیرا بیشــترین ملی پــوش را دارد. 
حتــی باقری و خانبــان از مربیان 
ما هــم به تیم ملی اضافه شــدند. 
بازیکنــان ما با تعهد بالای زیاد کار 
را شــروع کردنــد. طراحی تمرین 
که ۱۲ یا ۱۴ نفره هســتیم سخت 
اســت و برخی مواقع مجبور شدیم 
از بازیکنان پایه استفاده کنیم تا به 
حد نصاب در تمرینات برسیم. بازی 
تدارکاتی با تراکتور هم متاسفانه لغو 
شد و مجبور شدیم با تیم امیدبازی 

کنیم. این مشکلات وجود دارد.

 گلر پرســپولیس ســاز 
جدایی کوک کرد

کــروات  گلــر  رادوشــوویچ 
پرسپولیس از چند تیم لیگ برتری 
از چالش های  دارد.یکی  پیشــنهاد 
پرســپولیس که فصــل قبل در دو 
مقطع نیــم فصل و همین طور پس 
از اتمام تعطیلات لیگ با آن مواجه 
بود، شــایعات رفتن رادوشویچ گلر 
کــروات این تیم بــود که حتی در 
مقطع دوم کمتر کســی فکرش را 
می کرد رادو به پرسپولیس برگردد 
و زمزمه های جدایــی رادو در این 
فصــل هم وجــود دارد.گلر کروات 
با گلات قهرمانی  پرســپولیس که 
یکــی از پر افتخارتریــن بازیکنان 
لیگ محسوب می شود در سال های 
اخیر گلر ذخیره پرسپولیس بوده و 
فقــط در یک مقطــع و آن هم بعد 
از جدایــی بیرانوند دروازه بان اصلی 
پرسپولیس شده بود. او که علاوه بر 
عملکرد فنی قابل قبول رفتار خوبی 
نیــز به عنوان گلر ذخیره داشــته، 
از محبوبیت خاصــی نزد هواداران 
برخوردار است و البته قرارداد سفت 
و سخت او از نظر حقوقی سبب شده 
تا جایگاه مستحکمی در پرسپولیس 
داشته باشد.نکته مهم او از سه تیم 
مختلف لیگ برتری نیز پیشــنهاد 
دارد که شــاید فرصتی برای حضور 

ثابت در لیگ ایران باشد.

رونالدو  پیراهــن  فروش   
رکورد زد

فــروش پیراهــن فوق ســتاره 
پرتغالی بــا ۳۲ میلیون پوند در ۱۲ 
کریستیانو  زد.آنچه  رکورد  ســاعت 
رونالدو ایجاد می کند فراتر از منطق  
اســت. مهاجم پرتغالی تنها در ۱۲ 
ساعت تمام رکوردهای فروش تاریخ 
لیگ برتر را شکســت. پیراهن »۷« 
جدید منچســتریونایتد بیشــترین 
طرفــدار را دارد و در حــال حاضر 
در مجموع ۴۰۶،۲۵۰ دســت از آن 
فروخته شده است که به ۳۲ میلیون 
پوند می رسد.بازگشــت کریستیانو 
رونالدو به منچستریونایتد به یکی از 
تبدیل  رویدادهای جهان  بزرگترین 
شده اســت. همه طرفداران باشگاه 
ســتاره  منچستریونایتدبازگشــت 
پرتغالی بــه اولدترافورد را جشــن 
می گیرند.مهاجم ۳۶ ساله پرتغالی 
بار دیگر پیراهن »۷« را که بیشــتر 
دوران حرفه ای خود بر تن داشــت، 
بر تن خواهد کرد.در ۱۲ ساعت پس 

از انتشار پیراهن رونالدو،
 این پیراهــن رکورد تاریخ لیگ 
برتر را شکست.به این ترتیب یونایتد 
در عرض ۱۲ ســاعت توانست پول 
جذب این فوق ســتاره را به دست 
 بیاورد.قطعــا در اینــده نزدیک این 
دوباشــگاه با عرضه سهام در بورس 

مردمی خواهد شد . 

  ســه آبی پوش به فرودگاه 
نرفتند

عــدم پرداخت مطالبــات برخی 
از بازیکنان اســتقلال باعث شد آنها 
تصمیــم بگیرند با این تیم به امارات 
ســفر نکنند.در تمرین امــروز تیم 
استقلال چند بازیکن این تیم خطاب 
به پرویز مظلومی عضو هیات مدیره 
این باشگاه اعلام کردند باشگاه با وجود 
تمدید قرارداد آنها به تعهداتش عمل 
نکرده و اگر این روند ادامه داشته باشد 
آنها در تمرینات شرکت نخواهند کرد.

چند ســاعت بعد از این اتفاق ۳ 
بازیکن سرشــناس تیم استقلال در 
واکنش به حل نشدن مشکلات مالی 
این باشگاه و پرداخت نشدن مطالبات 
فصل گذشته خود اعضای این تیم را 

در سفر به امارات همراهی نکردند.
رشید مظاهری، حسین مرادمند و 
محمد دانشگر ۳ بازیکن استقلال که 
بابت دریافــت نکردن مطالبات خود 
ناراحت هســتند از اینکه باشگاه به 
تعهدات خود عمل نکرده به مظلومی 
گلایه کرده و با وجود اینکه وی قول 
داد مشــکلات تا چند روز آتی حل 
شود قید ســفر با تیم به دبی را زده 
و در فاصله کمتر از یک ســاعت به 
پرواز اســتقلال در فــرودگاه حضور 
پیدا نکردند.این در حالی اســت که 
اعضای این تیم ساعت ۹ راهی امارات 

می شوند.

 مدافع عراق بازی با ایران را 
از دست داد

بنابر ادعای خبرنگار ورزشی شبکه 
الکاس، علی عدنان از بازیکنان اصلی 
تیم ملــی عراق، به دلیل مصدومیت 

بازی با ایران را از دست داد.
تیم های ملی ایران و عراق، روز سه 
شنبه شانزدهم شهریور در دومین بازی 
گروه  A مقابل یکدیگر قرار می گیرند. 
این دیدار به علت ممنوعیت عراقی ها از 
میزبانی در خانه به علت مسائل امنیتی 
و بهداشتی، به کشور قطر و ورزشگاه 
خلیفه ) از ورزشگاه های میزبان جام 
جهانی( منتقل شده است.حالا بنا بر 
ادعای عمر قحطان، خبرنگار ورزش 
شــبکه الکاس، علی عدنــان مدافع 
تیم ملی عراق و یکی از ســتاره های 
تیم تحت هدایت ادووکات، به دلیل 
مصدومیــت بازی در بــازی با ایران 

غایب خواهد بود.
عدنان در بازی تیمش مقابل کره 
جنوبی دچار مصدومیت شد اما طی 
روزهای اخیر گفته می شــد که او به 
بازی حساس با ایران می رسد اما حالا 
خبرها حکایت از غیبت این ســتاره 
عراقی مقابل کشورمان دارد.تیم ملی 
کشــورمان در اولین دیدار خود برابر 
ســوریه به پیروزی رسید و عراقی ها 
توانستند کره جنوبی را متوقف کنند 
تا هر دو تیم برای یک دیدار حساس 

و جذاب آماده شوند.

شماره  ایران  اشرف:  نزار   
یک آسیاست

رویارویی  از  قبــل  عراقی  مربی 
حساس عراق برابر ایران به ستایش 
از شاگردان اسکوچیچ پرداخت و آنها 

را بهترین تیم آسیا دانست.
 به نقل از اسپورت عراق، تیم ملی 
فوتبال عراق در دومین بازی خود در 
انتخابی جام جهانی ســه شنبه در 

قطر به مصاف ایران می رود.
نزار اشرف، مربی و بازیکن سابق 
تیم ملی فوتبــال عراق که در یک 
برنامه زنده تلویزیونی شرکت کرد، 
گفــت: چه بخواهیم و چه نخواهیم 
ایران تیم شماره یک در آسیاست. 
فنــی  کادر  در  ادوکات  حضــور 
عراق باعث می شــود که بازیکنان 
بدرخشــند و نهایت تلاش خود را 

به کار گیرند.
این بازی درحالی برگزار می شود 
که عــراق در دیدار قبلی خود برابر 
کره جنوبی به تســاوی دست پیدا 
کــرد و ایران ســوریه را با یک گل 

شکست داد.
مربی عراقی با اشاره به بازیکنانی 
ایرانی که در کشورهای دیگر بازی 
می کنند و باعث پیشرفت تیم های 
باشگاهیشــان بودند اشــاره کرد و 
خواســت تا مردم عراق واقعیت را 
بدانند و در پایان اشاره کردکه تلاش 

خواهند کرد از ایران امتیاز بگیرد.

 جمشید بیرامی
روزنامه نگار

استقلال  نیاز به آرامش دارد ؟

 از زمانی که دولت جدید روی کار آمد، روزی نیست که در فضای مجازی خبری 
از علی فتح الله زاده و دوستان تازه اش نباشد.ارتشی سایبری که هدفی مشخص دارند.

هدفی به قیمت وارد کردن دوباره نفرات خودشان به باشگاه استقلال.افرادی مثل 
مهدی عبدیان، نامداری،لواســانی و توفیقی. افرادی که در ظاهر وضع مالی خوبی 

هم دارند و قرار است کمک حال استقلال باشند اما...
همین امروز بود که خیلی از کانال های تلگرامی از بازگشت این افراد به استقلال 
نوشتند. اتفاقی که شاید تعدادی از هواداران آبی پوش را خوشحال کند اما شکی 
وجود ندارد که خیلی ها را هم نگران خواهد کرد. تیمی که شایعه شده قرار است 
بیایند امتحان خودشان را پس داده اند. این در حالی است که فتح الله زاده تا همین 
چند وقت پیش ظاهرا رابطه خوبی با پندار توفیقی نداشــت و زمانی که او معاون 
افتخاری، مدیر وقت اســتقلال بود، روزی نبود در رسانه اش از خجالت او در نیاید 
اما حالا که توفیقی دوست عبدیان است و شاید شریک تجاری اش، اختلاف ها در 
ظاهر فراموش شده! چرا که اتحاد با این نفرات ممکن است ورود به باشگاه استقلال 

را نزدیک تر کند!
علی نامداری دیگر نفری است که این روزها اسم اش زیاد شنیده می شود. فردی 
که یک شب هواداران استقلال خوابیدند و صبح بیدار شدند و دیدند در باشگاه است! 
آن هم به بهانه بازگرداندن استراماچونی و البته دادن پاداش به بازیکنان!خبرهای 

این حاتم بخشی ها البته در فضای مجازی و رسانه های مختلف موجود است.
هر چند که آبی ها در آن زمان هیچ گاه نتوانســتند با مربی ایتالیایی به توافقی 
برسند اما نامداری با پایان دادن به وعده  وعیدها توانست با هزینه هایی که در دوران 
احمد سعادتمند کرده بود در این تیم رفت و آمد داشته باشد تا جایی که او را به 

عنوان مشاور هیأت مدیره  معرفی  کردند.
البته نامداری تلاش بسیاری کرد تا بتواند یک پست رسمی تر بگیرد پستی که 
بدون تعارف نامداری برای آن کوچک بود. دیری نگذشت که سلطانی فر نامداری و 
دوستان حاضر در هیأت مدیره را کنار گذاشت تا این شایعه به وجود بیاید که آنها 

به دنبال جایگاه مدیرعاملی در استقلال بوده اند.
با این حال نامداری پس از رفتنش هنوز نا امید نشــده و هر از گاهی مصاحبه 
هایــی درخصوص وعده هایش انجام می دهد.مثل این گفت و گو که:»من حاضرم 

صد برابر مدیران فعلی خرج تیم کنم.«
 این حرف را کسی می زند که هرگز در دوران مدیریت مددی به غیر از پاداش هایی 
که باعث می شد همچنان در کنار تیم نگه اش دارند، هزینه ای نکرده است. حتی ۱۴ 
میلیارد تومانی که قول پرداختش را داده بود و کنار مدیرعامل عکس هم انداخت 
را ظاهرا پرداخت نکرده اســت. اگر این اتفاق افتاده سندش را رو کند تا در همین 
رسانه منتشر شود.نفر بعدی پندار توفیقی است. فردی که هواداران استقلال او را به 
خوبی می شناسند. معاونی که از صنعت نفت و با امدادهای غیبی به باشگاه استقلال 
راه پیدا کرد و هیچ وقت هم کسی نفهمید الگوی قرارداد بستن او به چه صورت بوده 
است. کمتر کسی است که این جمله او را فراموش کرده باشد؛ توفیقی پس از کنار 
گذاشته شدن از استقلال در جواب خبرنگاری که با او تماس گرفت، گفت:» از من 
فقط در مورد نفت سؤال کن.« پس از این اتفاق، معاون دوره افتخاری در آن سال 
محو شد و دیگر خبری از او به گوش نرسید تا اینکه وسوسه مدیریت در استقلال 
ظاهرا یک بار دیگر دامن او را گرفته است. از حضور در رسانه های مختلف، لایوهای 
اینستاگرامی، حضور در برنامه های تلویزیونی و ...می شد به راحتی حدس زد که 
خبری در راه است.می گویند توفیقی شریک تجاری عبدیان است و این دو در تلاش 

هستند تا در کنار هم در استقلال حضور داشته باشند.
نکته جالب اینکه مهدی عبدیان هم یک فرد غیرورزشی است که به واسطه کمک 
چند میلیاردی به استقلال اضافه شد. کمک های عبدیان نسبت به اسماعیلی خلیل 
زاده، رئیس سابق هیأت مدیره هم کمتر بود اما او کارش را از همان اول خوب بلد 
بود.چرا باید یک فردی که کسی او را نمی شناسد در رسانه های مخصوص در هر 
روز مصاحبه کند؟ چرا باید هر روز از این بنویســند که عبدیان فلان کار را کرد و 
عبدیان فلان هزینه را انجام داد؟ یک جستجوی ساده در فضای مجازی به خوبی 
نشان می دهد که آمار دقیقا چه چیزی می گوید.اما وحید لواسانی، شخصی که این 
روزها زیاد وعده و وعید می دهد؛ ســرو کله  او هم به یکباره در فضای مجازی پیدا 
شد. لواسانی هم ظاهرا برای خودش یکی دو دوست رسانه ای پیدا کرده و آن طور 
که از شــواهد پیداست هر روز دارد خودش را مطرح می کند تا شاید بتواند راهی 
به باشگاه محبوب آبی ها پیدا کند.اگر نه چه دلیلی دارد فردی که کسی او را نمی 
شناسد این همه در رسانه ها باشد؟هوادار استقلال شاید ببخشد اما فراموش نخواهد 
کرد. آنها یادشان نرفته همه اختلاف ها، زمانی که در باشگاه حضور داشتید. همه 
مصاحبه ها برای کنار گذاشتن مدیرعامل و همه حاشیه هایی که به وجود آوردید. 
اصلا دوستان؛شما که شایعه شده قرار است امسال در تیم »هوادار«مدیریت کنید 
بهتر است یک سال این باشگاه را مدیریت کنید تا عیار واقعی تان مشخص شود. دیگر 
همه خوب می دانند که فقط پول نمی تواند در موفقیت یک باشگاه نقش داشته باشد 
و اگر یک مدیر کاربلد در راس آن نباشد بدون شک راه به بی راهه تبدیل خواهد 
شــد. تا جایی که ما می دانیم مدیریت شما و تکیه زدن بر صندلی استقلال فقط 
یک نمایش است که در فضای مجازی به راه افتاده است. اگر واقعا طرفدار استقلال 
هستید چرا اجازه نمی دهید این تیم رنگ آرامش را به خودش ببیند؟ اجازه بدهید 
وزیر جدید تصمیم خودش را بگیرد. چه خوب که حمید سجادی یک فرد ورزشی 
اســت و حســابی با فضای مجازی و بازی های رسانه ای آشنا است. شاید اگر یک 
فرد سیاسی وزیر بود چشمانش را می بست و از این می گفت که نجات دهندگان 
استقلال آمده اند و بهتر از آنها وجود ندارد اما سجادی همان طور که شب گذشته 
در تلویزیون هم به آن اشاره کرد نمی خواهد تغییرات زیادی در تیم بدهد و شاید 
به جای داریوش دلفانی و یک صندلی خالی دیگر در هیات مدیره دو عضو جدید 
را به ترکیب تیم اضافه کند که اصلا معلوم نیســت چه کسانی هستند؟ اگر بنا به 
کاندیدا شــدن است که هیچ اشکالی ندارد، ما هم این ادعا را داریم و می توانیم با 
عضویت در هیات مدیره همان کاری را بکنیم که پیش از این اعضای هیات مدیره 

برای استقلال کرده اند، یعنی »هیچ کار!«

  اعزام مکرر و سوال برانگیز همسر رییس کمیته داوران کاراته به مسابقات برون مرزی!
در شرایطی که همسر رییس کمیته داوران فدراسیون کاراته چندی پیش با قضاوت جنجالی در مسابقات پاریس، حاشیه ساز شده بود، وی اینبار نیز برای قضاوت در مسابقات ترکیه ثبت نام کرده است.

 المیرا گوزل زاده همســر جواد ســلیمی رییس کمیته داوران فدراســیون کاراته خرداد امسال در رقابت های گزینشی المپیک در پاریس، مبارزه کاراته کای رژیم صهیونیستی و حریفی از چین تایپه را قضاوت کرد و در شرایطی 
که انتقادات زیادی به این اقدام صورت گرفت اما جواد سلیمی رییس کمیته داوران فدراسیون کاراته، اینبار نیز به همراه همسرش المیرا گوزل زاده برای قضاوت در مسابقات کاراته وان جوانان در ترکیه ثبت نام کرده اند.

اهمیت حضور سلیمی و گوزل زاده در مسابقات ترکیه در جایی است که آن ها برای اینکه مجوز قضاوت در مسابقات جهانی را بدست بیاورند باید طبق قانون فدراسیون جهانی کاراته در یک مرحله لیگ کاراته جوانان در سال 
۲۰۲۱ را نیز قضاوت کنند که آخرین مرحله آن پیش از رقابت های قهرمانی جهان قرار است چند روز دیگر در ترکیه برگزار شود.ثبت نام گوزل زاده برای قضاوت در مسابقات ترکیه در حالی است که وی طی ماه های اخیر هیچ 

قضاوتی در مسابقات داخلی از جمله قهرمانی کشور کومیته و رقابت های کاتا نداشته و مشخص نیست رییس کمیته داوران بر چه اساسی مجوز ثبت نام همسرش برای قضاوت در ترکیه را صادر کرده است؟
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سید مهدی قیصری 
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صغری حجازی امیری، محمود رضایی
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 مصطفی عبدالملکی 
 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 

خیابان آزادی، كوچه جنتی، پلاك 7  
 | كد پستی 14189-43753
 |  تلفن و  نمابر : 66563830
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امام صادق  علیه السلام :
كَمْ مِنْ نعِمةٍ لّل علی عبدِهِ 
في غَیْرِ أملِهِ ، و كَمْ مِنْ 
مُؤَملٍّ أملًا الخِیارُ في غَیرِهِ 
ای بسا نعمت و لطف 
خداوند به بنده اش كه در 
غیر آن چیزی است كه 
او آرزو می كند، و ای بسا 
آرزومند آرزویی كه خیر و 
صلاحش در غیر آن است!
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واکنش عجیب اروپا به مهاجران افغانستانیواکنش عجیب اروپا به مهاجران افغانستانی  
فناوریفناوری

 اعتراض كاربران به قفل شــدن ناگهانی گوشی های پیکسل 
3 گوگل

تعداد زیادی از کاربران نسبت به قفل شدن ناگهانی گوشی های پیکسل 
3 و پیکسل 3 ایکس ال اعتراض کرده و می گویند این گوشی ها بدون هیچ 

گونه هشدار قبلی از کار می افتند.
 به نقل از انگجت، مالکان این گوشی ها با حضور در مجمع آنلاین پشتیبانی 
گوگل موسوم به ایشو تراکر می گویند پیکسل 3 بدون هیچ هشداری ناگهان 
کارآیی خود را از دست می دهد و دیگر به هیچ عنوان قابل استفاده نیست.

در این شرایط گوشی در وضعیت اضطراری موسوم به ای دی ال قرار می 
گیرد و حتی امکان بارگذاری میان افزار جدید برای گوشی برای بازیابی داده 
های آن وجود نخواهد داشت.هنوز مشخص نیست این شرایط جدید به چه 
علت و چگونه به وجود می آید و آیا هیچ راه حل عملیاتی برای پرهیز از وقوع 
مشکل مذکور وجود دارد یا خیر. گوگل نیز علیرغم درخواست های مکرر هنوز 
در این زمینه اظهارنظری نداشته است. برخی متخصصان وقوع این مشکل را 
ناشــی از یک نقص سخت افزاری دانسته و برخی دیگر می گویند یک نقص 

فیزیکی در گوشی های پیکسل 3 عامل این مساله است.
باید توجه داشــت که گوشی پیکسل 3 جزء گوشی های قدیمی شرکت 
گوگل اســت و گارانتی اکثر این گوشی ها تمام شده یا رو به اتمام است. لذا 
کاربران باید برای تعمیر گوشی های یادشده پول بپردازند و بعید است گوگل 

حاضر باشد گارانتی گوشی های یادشده را تمدید کند.

 افشای سو ءاســتفاده وزارت بازرگانی آمریکا از شبکه های 
اجتماعی

وزارت بازرگانی آمریکا اعلام کرد یکی از زیرمجموعه های این وزارتخانه 
از حد و مرز وظایف و مســئولیت های خود فراتر رفته و به بهانه مقابله با 
اطلاعات دروغین حســاب های مردم آمریکا در شــبکه های اجتماعی را 

کنترل کرده است.
 به نقل از ورج، واحد یادشده موسوم به آی تی ام اس وظیفه رسیدگی به 
امنیت داخلی را در وزارتخانه مذکور بر عهده داشته است. ولی به بهانه مقابله 
با اخبار و اطلاعات جعلی تحقیقات جنایی را از کارکنان وزارت بازرگانی و 
شــهروندان آمریکایی انجام داده و به تجسس از حساب های آنها در شبکه 

های اجتماعی پرداخته است.
بر اســاس تحقیقات داخلی وزارت بازرگانی آمریــکا، واحد تحقیقات و 
خدمات مدیریت تهدید هیچ اختیار قانونی برای انجام این تحقیقات جنایی 
نداشته و به علت این تخلف باید ظرف 90 روز منحل شود. قرار است وظایف 
امنیتی این واحد بر عهده دیگر واحدهای وزارت بازرگانی آمریکا گذاشته شود.

جینا رایموندو ، وزیر بازرگانی در بیانیه ای در این مورد گفت: »مهمترین 
اولویت ما ایجاد محیطی در وزارت بازرگانی است که در آن کارکنان احساس 
امنیت و احترام کنند. ما متعهد به حفظ امنیت خود هســتیم، اما به همان 
اندازه متعهد به حفظ حریم خصوصی و آزادی های مدنی کارکنان و عموم 
مردم هستیم.«بر اساس بررسی ها، این واحد متخلف حساب های کاربران 
زیادی را در شبکه های اجتماعی مانند توئیتر بررسی کرده و بهانه آن برای 
این کار یافتن نظرات انتقادی و حاوی اطلاعات دروغ در ارتباط با سرشماری 

عمومی آمریکا بوده است.

 روسیه وی پی ان های غیرقانونی را مسدود كرد
رگولاتوری روسیه از مسدود کردن شش برنامه وی پی ان در این کشور 

برای جلوگیری از دسترسی کاربران به محتوای غیرقانونی خبر داد.
 به نقل از بلومبرگ، تعدادی از این وی پی ان ها مانند نورد وی پی ان 
و اکســپرس وی پی ان شهرت زیادی دارند ولی دولت روسیه می گوید از 
آنجا که از این نرم افزارها برای دسترســی به اطلاعات و منابع ممنوع شده 

استفاده می شود، استفاده از آنها در این کشور ممنوع است.
ترویــج افراطی گری، مصرف مواد مخدر و هرزه نگاری کودکان از جمله 
عواملی است که موجب شده دولت روسیه وی پی ان های شناخته شده را 
در این کشور مسدود کند.روسیه به زودی شاهد برگزاری انتخابات پارلمانی 
خواهد بود و از همین رو مقامات این کشــور در تلاش هستند تا با هرگونه 
تــلاش برای دخالت خارجی در روند انتخاباتــی مقابله کنند. البته در این 
کشور فهرستی از نرم افزارهایی که به دلایل فنی کماکان مجاز به استفاده 
از وی پی ان هســتند، تهیه خواهد شــد. روسیه چندی قبل شرکت هایی 
مانند گوگل و فیس بوک را به علت تعلل در انتقال ســرورهای خود به این 

کشور برای ذخیره سازی داده های شهروندان روسیه جریمه کرده بود.

 كنترل حساب های شبکه های اجتماعی در استرالیا
ســنای استرالیا لایحه جدیدی را برای کنترل اینترنت تصویب کرده که 
بر اساس آن پلیس این کشور با ساده ترین بهانه ها قادر به کنترل حساب 

های شبکه های اجتماعی و دستکاری محتوای آنهاست.
به نقل از تک اســپات، اگر چه فرض بر این اســت که پلیس تنها از این 
مصوبــه برای مقابله با جرائم و خلافکاری ها در دارک وب یا بخش تاریک 
وب اســتفاده خواهد کرد. اما منتقــدان و طرفداران آزادی بیان می گویند 
قانون یادشده حتی به پلیس امکان می دهد ضمن کنترل حساب های شبکه 

های اجتماعی، محتوای آنها را هم به دلخواه خود تغییر دهد.
این مصوبه جنجالی موسوم به اصلاحیه قانون نظارت )شناسایی و اختلال( 
2020، به پلیس فدرال اســترالیا و کمیسیون اطلاعاتی جنایی این کشور 
امکان می دهد تا برای دســتکاری، افزودن، کپی کردن یا پاک کردن داده 
هــای کاربران اقدام کنند. این کار به منظور ممانعت ازارتکاب جرائم جدی 
آنلاین مجاز اســت. همچنین پلیس می تواند با هدف جمع آوری اسناد و 
شواهدی در مورد فعالیت هایی که بیم مجرمانه بودن آنها می رود، کنترل 

حساب های کاربری آنلاین افراد مشکوک را در دست بگیرد.
وب سایت حزب سبز استرالیا هشدار داده که پلیس می تواند این اقدامات 
را بدون وارد آوردن اتهام رســمی جنایی به افراد انجام دهد و لذا با اجرای 
ایــن مصوبه جنجالی دولت اســترالیا خود به قاضــی، هیات منصفه و اجرا 
کننده احکامی صادر می شود که در مورد کاربران اینترنت صادر می کند.

این طرح ابتدا در اواخر ســال 2020 در پارلمان و سنای استرالیا مطرح 
شــد و در هر دو به تصویب رســید. در حال حاضر اجرای این مصوبه تنها 
نیازمند تایید نهایی فرماندار کل استرالیاست. دولت مدعی است این قانون 
برای مقابله با جنایات شــدید مرتبط با فضای مجازی مانند جرایم سازمان 

یافته و استثمار کودکان طراحی شده است.
مرکز قوانین حقوق بشــری اســترالیا معتقد است در قانون جدید برای 
حفاظت از عموم مردم در برابر سوءاســتفاده هــای احتمالی از این قانون 
تمهیداتی اندیشیده نشده و دولت توصیه های مهم ارائه شده برای حفاظت 

از حریم شخصی مردم را نادیده گرفته است.
همچنین شتاب برای تصویب این مصوبه نیز ابهام برانگیز و نگران کننده 
است. همچنین هیچ نظارت قضایی بر نحوه اجرای این مصوبه وجود نخواهد 
داشــت و پلیس تنها با صدور یک حکم دادگاه تجدید نظر اداری می تواند 
شرکت های اینترنتی را وادار به اجرای نظرات و درخواست های خود کند. 
بر طبق همین مصوبه، عدم تبعیت از درخواست های پلیس مجازات حداکثر 
ده ســال زندان را در پی خواهد داشــت. لذا مقامات استرالیایی به راحتی 
می توانند کنترل هر حســاب کاربری را در دست گرفته و داده های آنها را 
کم و زیاد یا پاک کنند و حتی ارتباطات افراد را زیرنظر گرفته و از آنها در 

اینترنت جاسوسی کنند.

 دریافت دو دز واكسن خطر ابتلای طولانی مدت به كرونا را 
نصف می كند

یک مطالعه جدید نشــان داده اســت، دریافت دو دز واکســن احتمال 
کووید طولانی مدت را در بزرگســالانی که به ویروس کرونا مبتلا می شوند، 

نصف می کند.
 به نقل از دیلی میل، نتایج یک بررســی جدید نشان می دهد دریافت دو 

دز واکسن خطر ابتلا به کووید طولانی را به نصف می رساند
محققان دانشگاه کینگز لندن داده های بیش از دو میلیون نفر را که علائم، 
آزمایشات و وضعیت واکسن خود را در برنامه مطالعه علائم بیماری کووید 
در انگلیس بین ۸ دســامبر 2020 تا ۴ ژوئیه امســال ثبت کردند، تجزیه و 
تحلیل کــرد و دریافتند، علائمی مانند تب به میزان قابل توجهی در میان 

افراد واکسینه شده خفیف تر از افرادی است که هنوز واکسینه نشده اند.
محققان این دانشــگاه همچنین گفتند، احتمال بستری شدن این افراد 
در بیمارستان ۷3 درصد کمتر است و احتمال علائم شدید با واکسیناسیون 

کامل تقریباً یک سوم )3۱ درصد( کاهش می یابد.
بر اساس این مطالعه، شایع ترین علائم مانند از دست دادن بویایی، سرفه، 
تب، ســردرد و خستگی،  در بین افراد واکسینه شده خفیف تر بوده و کمتر 

گزارش شده است.

 نیوزلند نخستین مرگ در اثر دلتا را گزارش كرد
وزارت بهداشت نیوزلند امروز در بیانیه ای اعلام کرد، نیوزلند اولین مرگ 

در اثر شیوع گونه دلتا در کشور را گزارش کرده است.
به نقل از شینهوا، وزارت بهداشت نیوزلند امروز در بیانیه ای اعلام کرد که 
نیوزلند اولین مرگ در اثر شیوع گونه دلتا در کشور را گزارش کرده است.

علاوه بر این، روز شنبه 20 مورد جدید ابتلا به کووید ۱9 در اوکلند گزارش 
شد.بزرگترین شــهر نیوزلند، اوکلند، در قرنطینه سطح ۴ قرار دارد و بقیه 
کشور تحت محدودیت سطح 3 قرار دارند؛ پس از کشف یک مورد ابتلا به 
ویروس کرونا در نیوزلند پس از ۶ ماه، نخست وزیر نیوزلند نیمه ماه آگوست 
) حدود دو هفته پیش(از قرنطینه سراسری 3 روزه در این کشور خبر داد.

هیئت مســتقل نظارت بر ایمنی واکســن نیوزلند نیز هفته گذشته در 
بیانیــه ای گفت: یک زن بر اثر میوکاردیت، التهاب دیواره ماهیچه های قلب 
در پی واکسیناســیون با فایزر جان خود را از دست داده است. میوکاردیت 

از  عوارض جانبی  واکسن فایزر است.

 كاهش آنتی بادی دریافت كنندگان مدرنا در مواجه با دلتا
در پی کاهش ســطح آنتی بادی در بین دریافت  کنندگان واکسن مدرنا 
، این شــرکت از سازمان غذا و داروی ایالات متحده درخواست کرده است 
که از ســومین دز واکسن کووید ۱9 این شرکت به عنوان دز تقویت کننده 

استفاده شود.
 به نقل از ســی جی تی ان، شــرکت مدرنا از سازمان غذا و داروی ایالات 
متحده )FDA( درخواســت کرده است که از سومین دز واکسن کووید ۱9 

این شرکت به عنوان دز تقویت کننده استفاده شود.
سازمان غذا و داروی آمریکا، در حال بررسی دزهای تقویت کننده واکسن 
فایزر/ بیوا تک اســت، اما تا کنون فقط به افرادی که سیستم ایمنی ضعیف 
دارند اجازه داده است تا دزهای سوم واکسن مدرنا یا فایزر را دریافت کنند.

این آژانس گفته است، گروهی از مشاوران آن برای بحث در مورد برنامه 
تقویت کننده فایزر در ۱۷ سپتامبر ) 2۶ شهریور(ملاقات خواهند کرد، اما 
مشــخص نیست که آیا آنها درباره واکســن مدرنا هم به گفت و گو خواهند 
پرداخت یا خیر.شرکت مدرنا در بیانیه ای گفته است، داده های اولیه را برای 
اســتفاده از دز تقویت کننده ۵0 میکروگرمی واکسن دو دزی خود ارسال 

کرده است. واکسن اصلی مدرنا حاوی ۱00 میکروگرم در هر دز است.
استفان بنسل، مدیرعامل شرکت آمریکایی مدرنا نیز گفته است، دریافت 
کنندگان دز ۵0 میکروگرمی که در واقع به عنوان دز تقویت کننده شناخته 

می شود، آنتی بادی قوی در برابر نوع دلتا داشتند.
اگرچه این شــرکت گفته است، واکســن آن حدود شش ماه پس از دز 
دوم  همچنان 93 درصد موثر بوده اســت، اما مشاهده شده که سطح آنتی 

بادی دردریافت کنندگان واکسن به طور قابل توجهی کاهش یافته است.

 دانشمند نابینا جهان را با صدا رصد می كند
واندا دیاز مرسد شخصی است که امواج گرانشی ناشی از انفجار ستارگان 
عظیم را با تبدیل آنها به سیگنال جیرجیر )chirps( تجزیه و تحلیل می کند.

 به نقل از نیچر، در این تصویر »واندا دیاز مرســد« دانشــمند کامپیوتر 
و اخترفیزیکدان در حال کار مقابل آشکارســاز »ویرگو« است. »مرسد« در 
مصاحبه با مجله نیچر درباره شغل خود گفته است: من در مقابل »ویرگو« 
)Virgo ( ایستاده ام. »ویرگو« یک آشکارساز امواج گرانشی در نزدیکی شهر 
پیزا ایتالیا اســت. اینجا جایی اســت که من به عنوان دانشمند کامپیوتر و 
اخترفیزیکدان مشــغول به کار هســتم و مقابل من یکی از سه بازوی سه 
کلیومتری این آشکارســاز قرار دارد که در آن یک لیزر بین دو آینه موجود 
در یک لوله درونی حرکت کرده و جریان دارد. این بازوها تغییرات بســیار 
کوچک در فضا-زمان را هنگامی که امواج گرانشی حتی از فاصله بسیار دور 

کیهان نیز می رسند، حس می کنند.

آنافیلاکسی یا بیش دفاعی، یک واکنش آلرژیک جدی و تهدید کننده حیات 
است که به طور ناگهانی آغاز می شود و می تواند منجر به مرگ شود.

 ژورنال پزشکی نیوانگلند در دسامبر سال گذشته )دی ماه 99( نوشته است:  
طبق بررسی های صورت گرفته داده ها نشان می دهد بروز آنافیلاکسی مرتبط 

با واکسن فایزر تقریباً ۱0 برابر بیشتر از تصورهای قبلی است.
نشریه پزشکی نیوانگلند از مشهورترین و کهن ترین مجلات پزشکی جهان 
اســت، هم چنین هر ساله، در میان نشریات پزشکی بهترین ژورنال پزشکی و 

جراحی جهان شناخته می شود.
آنافیلاکســی یا بیش دفاعی، یک واکنش آلرژیک جــدی و تهدید کننده 
حیات اســت که به طور ناگهانی آغاز می شــود و می تواند منجر به مرگ شود؛ 
این واکنش آلرژیک  معمولاً با علائمی همچون خارش، تورم گلو و افت فشار 

خون همراه است. 
طبق گزارش مجله پزشکی نیوانگلند، برخی از دریافت کنندگان واکسن، با 
گذشته ده دقیقه از دریافت واکسن و در شرایطی که سابقه هیچ گونه آلرژی ای 

نداشتند، دچار آنافیلاکسی شدند.
اواخر ســال 2020 در پی بروز آنافیلاکســی در برخی از دریافت کنندگان 
 )CDC( واکســن فایزر، مرکز پیشــگری و کنترل بیماری های واگیر در آمریکا

گزارشی ارائه کرد که در صورت بروز آلرژی شدید به هریک از اجزای واکسن، 
بلافاصله درمان پزشکی مناسب صورت بگیرد. 

گــزارش برخــی از رســانه ها حاکــی از آن اســت کــه شــرکت فایزر 
 پــس از انتشــار داده هــای ایــن پژوهــش خط تولید واکســن خــود که

 مبتنی بر فناوری mARN هســت را متوقف و فرمولاسیون ساخت واکسن را 
ارتقاء داده است.

ترکیه پیام رســان واتس اپ متعلق به فیس بوک را 23۵ هزار دلار جریمه 
کرد. علت این جریمه ناتوانی واتس اپ در جهت حفاظت از داده های کاربران 

اعلام شده است.
بــه نقل از روزنامه حریت، این رقم جریمه معادل یک میلیون و 9۵0 هزار 

لیر ترکیه اســت. واتس اپ موظف بود قوانین مربوط به اطلاع رسانی در مورد 
نحوه به اشتراک گذاری داده های اینترنتی مردم ترکیه را اجرا کند تا آنان از 

نحوه استفاده واتس اپ از اطلاعات خود مطلع شوند.
از همین رو واتس اپ باید مفاد خدمات اینترنتی و همین طور سیاست حریم 
شــخصی خود را به روز می کرد تا به صراحت قید می شــد اطلاعات شخصی 
کاربرانی که می خواهند از این اپ اســتفاده کنند پردازش شــده و در اختیار 
طرف های ثالثی در خارج از این کشور قرار می گیرد. در نتیجه افرادی که به 
صراحت از این روند رضایت نداشتند نمی توانستند از واتس اپ استفاده کنند 

و حساب های آنها در این اپلیکیشن پاک می شد.
بررســی هیأت حفاظت از اطلاعات شخصی ترکیه )KVKK( نشان می دهد 
واتــس اپ ایــن رویه را جدی نگرفته و آن را بــه طور کامل و با صراحت اجرا 

نکرده است.
پیش از این واتس اپ در ایرلند نیز به دلایل مشــابهی 22۵ میلیون یورو 
جریمه شده بود. روسیه نیز به علت عدم ذخیره داده های کاربران این کشور بر 
روی سرورهای داخلی، توئیتر، واتس اپ و فیس بوک را ماه قبل جریمه کرده بود.

»آنافیلاکسی« ناشی از واکسن فایزر 

جریمه واتس اپ به علت ناتوانی در حفاظت از داده های کاربران

بازگشایی مدارس و بستری 19 هزار کودک در یک هفته

با شروع بازگشایی مدارس، هفته گذشته بیش از 200 هزار کودک و نوجوان 
در آمریکا کرونا مثبت شدند. همچنین در هفته گذشته بیش از ۱9 هزار کودک 

در بیمارستان بستری شدند که رکوردی بی سابقه محسوب می شود.
 به نقل از دیلی میل، براساس اطلاعات موجود، با شروع بازگشایی مدارس، 
هفته گذشته بیش از 200 هزار کودک و نوجوان در آمریکا کرونا مثبت شدند. 

همچنین در هفته گذشته بیش از ۱9 هزار کودک در بیمارستان بستری شدند 
که رکوردی بی سابقه محسوب می شود. 

موارد ابتلا به کووید ۱9 در میان کودکان همزمان با آغاز ســال تحصیلی 
به بالاترین حد خود رســیده و برای نخســتین بار تنهــا در طول یک هفته، 
۱9 هزار کودک بســتری شدند که بالاترین میزان بستری کودکان از ابتدای 
همه گیری اســت.مدارس سراســر ایالات متحده برای مقابله با افزایش  شمار 
مبتلایان به کووید ۱9 مجبور به تعطیلی شده اند، هرچند CDC از آنها خواسته 

تا استراتژی هایی را برای باز ماندن مدارس اجرا کنند.
آکادمی اطفال آمریکا )AAP( گزارش داد که در هفته پایانی ماه آگوســت، 
تست 200 هزار کودک مبتلا به کووید ۱9 مثبت شد که برای دومین بار در 

طول یک هفته به این میزان رسیده است.
موارد و موارد مرگ و میر در سراسر آمریکا در هفته های اخیر افزایش یافته 
اســت، برخی از ایالت ها در این هفته شمار بی ســابقه ای از عفونت ها را ثبت 
کرده اند.علی رغم افزایش موارد اخیر، مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
ایالات متحده )CDC( گزارش می دهد که یادگیری حضوری تا زمانی که مدارس 

از دستورالعمل های آژانس پیروی کنند، ایمن است.

چین در حال توسعه یک رادار کوانتومی برای تشخیص جت های رادارگریزی 
است که مخفیانه وارد حریم هوایی این کشور می شوند.

 )Radars(»به نقل از آی ای، طبق مطالعه تازه منتشر شده در مجله »رادار
که یک نشــریه علمی معتبر چینی است، دانشمندان در چین در حال توسعه 
یک فناوری راداری کوانتومی جدید هستند که می تواند هواپیماهای رادارگریز 

و مخفی را با ایجاد یک طوفان الکترومغناطیسی کوچک شناسایی کند.
با این حال این اولین بار نیست که محققان چینی ادعاهای بزرگی در مورد 
یک رادار کوانتومی کاربردی مطرح می کنند و بسیاری از کارشناسان کشورهای 
دیگر با امکان ســاخت چنین دستگاه هایی با تردید مواجه هستند و معتقدند 

که این ادعا تنها می تواند یک بلوف فناورانه باشد.
رادارهای معمولی دارای یک بشقاب ثابت یا دوار هستند، اما طراحی رادار 
کوانتومی بیشــتر شبیه تفنگ است و الکترون ها را تقریباً تا سرعت نور شتاب 
می دهد. براســاس این گزارش، هنگامی که الکترون ها از لوله پیچ در پیچِ در 
معرض میدان های مغناطیسی قوی عبور می کنند، می توانند گردابی از امواج 

مایکروویو ایجاد کنند که مانند یک گردباد افقی به جلو می چرخند.
اگر تکمیل این سیستم موفقیت آمیز باشد، این سیستم راداری کوانتومی 
جدید از هر سیستم راداری در گذشته فراتر می رود، اما به گفته »ژانگ چائو« 
از دانشــگاه »چینهوا« و همکارانش در دانشکده مهندسی هوافضا، این »اگر« 
بزرگ اســت. به گفته آنها اما مزایای بالقوه چنین سیستمی ارزش کار سخت 
بر روی آن را دارد.با این حال محققان این مطالعه می گویند که ذرات بنیادی 
به کار رفته در این طوفان الکترومغناطیســی مصنوعی خواص عجیبی از خود 
نشان می دهد. در این مطالعه، هر ذره یک حرکت مارپیچ را حفظ کرده که با 

گذشت زمان و افزایش فاصله کاهش نمی یابد.
اینیشــتین پیش بینی کرده اســت که این امر از نظر فیزیکی امکان پذیر 
نیست، اما محققان تأکید کردند که مکانیک کوانتومی نظریه های فیزیکدانان 
معاصر را دور می زند و این سیســتم را قادر می ســازد اهدافی را که رادارهای 
معمولی هرگز آنها را نمی بینند، تشــخیص دهد و نه تنها از فاصله زیاد، بلکه 

در هوای نامساعد نیز به خوبی کار می کند.
اگر این سیســتم واقعاً کار کند و در حریم هوایی مورد استفاده قرار گیرد، 
می توانــد به یک مزیــت و برتری مهم برای چین تبدیل شــود. امروزه حتی 
با پیشــرفت های بزرگی که در صنعت هوایی صــورت گرفته، اکثر هواپیماها 
هنــوز نمی توانند خــود را از دید رادارهــا مخفی کنند، چرا کــه آنها امواج 
الکترومغناطیسی را منعکس می کنند. به عنوان مثال، هواپیماهای رادارگریزی 
مانند »Raptor 22-F« یا »F-3۵« ساخته ایالات متحده، بخش زیادی از امواج 
رادار را از طریق یک پوشش مخصوص جذب می کنند که با انعکاس و انتشار 
حداقلی این امواج می تواند خود را به اندازه یک توپ بیس بال به رادار نشــان 
دهد.چنین فناوری رادارگریزی، یک برتری ویژه در برابر نیروی هوایی ســایر 
کشورها است که عمدتاً به جنگنده های قرن بیستم متکی و فاقد ویژگی های 

رادارگریزی هستند.
با این حال، در سال های اخیر شــاهد افزایش حساسیت رادارهای نظامی 
بوده ایم که احتمالاً به اندازه کافی برای تشخیص حتی هواپیماهای رادارگریز 
نیــز بهبود یافته اند. اما مواد جدید نیز به نوبه خود قابلیت های رادارگریزی را 

افزایش داده و تشخیص هواپیماها را کاهش داده است.

ساخت رادار کوانتومی برای تشخیص هواپیماهای رادار گریز!
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